
ولادت با سعادت امام رضا علیه السلام را تبریک می گوییم

روزنامه
10 خرداد ماه 1402  11 ذوالقعده 1444   31 می 2023  شماره 5738  سال بیست و ششم  5000 تومان چهار شنبه 

  

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از آغاز فعالیت نهالستان ثامن با 
بیش از چهار و نیم هکتار مساحت خبرداد و گفت: علاوه بر جذب یک میلیارد 
تومان اعتبار ملی، یک میلیارد و 820 میلیون تومان نیز از مشارکت های مردمی 
و بخش خصوصی برای احداث این نهالستان و طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
با  گفت وگو  در  شنبه  روزسه  شعاعی  محمد  است.  شده  هزینه  قم  در  درخت 
خبرنگاران، با اشاره به اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در ایران ...

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به تولید کامل آسفالت 
موردنیاز شهر در مجتمع امیرکبیر گفت: با تلاش های انجام شده، نیازهای بتنی 
برای پروژه های عمرانی و تولید جداول در این مجتمع به سمت تکمیل شدن 
می رود. مسعود بخشی ، با اشاره به اقدامات انجام شده در سال 1401، اظهار 
کرد: در سال گذشته 150 هزار تن آسفالت در مجموعه امیرکبیر تولید و در سطح 
شهر توزیع شد. وی ادامه داد: تولید آسفالت در کارخانه امیرکبیر موجب شد تا ...

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد:
آغاز فعالیت نهالستان ثامن با مساحت بیش از 4/5هکتار 

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مطرح کرد؛
تولید کامل آسفالت موردنیاز شهرقم در مجتمع امیرکبیر

88

وزیر کشور در بازدید از غرفه شهرداری قم در نمایشگاه تحول حکمرانی شهری؛

 شهرداری قم الگوی تدوین عملکرد شهرداری ها
8

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تشریح کرد:

جزییات اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک

8

6

8
قوانینی که موتورسواران رعایت نمی کنند؛

موتورسواران قانون گریزعامل بی نظمی شهری

شهردار قم دررویداد تحول حکمرانی شهری مطرح کرد:

اهمیت مانع زدایی از مدیریت شهری
 در مسیر کسب سرمایه های اجتماعی

4

هیات کشتی قم و دیگر مسئولان ورزشی استان حمایتی ازمن نکردند؛

بانوی قهرمان قمی :با هزینه شخصی عازم قهرمانی زنان آسیا شدم

شهردار قم گفت: خدمات شهرداری ها با زندگی روزمره مردم 
سروکار دارد و مانع زدایی از مسیر مدیریت شهری سرمایه های 
اجتماعی نظام را ارتقا خواهد داد. به گزارش ندای قم ،دکتر سید 
مرتضی سقائیان نژاد در حاشیه رویداد تحول حکمرانی شهری 

که در وزارت کشور برگزار شد، در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
داشت: برگزاری نمایشگاه ها و نشست تحول حکمرانی، کاری در 
مسیر حل معضلات شهرداری ها است که هدفی بسیار ارزشمند 
محسوب می شود. وی با اشاره به اینکه شهرداری ها ارگان های...

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم از 
استان  در  الکترونیک«  برگ  »کالا  طرح  سراسری  اجرای 
خبرداد. عباس شیرمحمدی در گفت وگویی خبری اظهار 

کرد: این طرح به منظور حمایت از سبد غذایی و سلامت 
مردم آغاز گردیده است، در طرح »کالابرگ الکترونیکی« 

امکان خرید اعتباری 10 قلم کالای اساسی با افزایش...

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای)نوبت دوم(

سازمان توسعه و عمران قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم 

در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مناقصه عمومی به شرح ذیل از 
متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر دعوت بعمل آورد .

1- خرید ماسه شکسته 0 تا 6 میلیمتر کوهی به صورت تحویل درب مجتمع امیرکبیر
2-خرید سنگ لاشه 1 تا 15 اینچ کوهی بصورت تحویل در محل مجتمع امیرکبیر

شرایط :
صلاحیت لازم جهت شرکت در مناقصه : اشخاص حقوقی و حقیقی مورد تایید کارفرما با سوابق کاری مشابه.
تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه و 
عمران قم ، یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و 

عمران قم .
محل دریافت و بازگشایی اسناد مناقصه : قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی نهم، 

ساختمان شهرداری منطقه 3 طبقه سوم.
محل تحویل اسناد : قم ، بلوار امام موسی صدر ، ساختمان مرکزی شهرداری قم طبقه ششم ادره کل 

حراست.
هزینه خرید اسناد به تفکیک هر مناقصه )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد بانک 

شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد.
هزینه درج آگهی ها در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد .

 سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 
شرکت کنندگان در هنگام خرید اسناد می بایست در سامانه ابلاغ الکترونیک قوه قضائیه )ثنا( ثبت نام 

نمایند.
متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای سازمان به آدرس 
قم، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی نهم ، ساختمان شهرداری منطقه 3 طبقه سوم.مراجعه 

و یا با شماره تلفن 36662251-025 داخلی 6380-6381  تماس حاصل فرمایند.
شناسه آگهی:1505131

مسعود پزشکیان: 
نباید برنامه های قبلی توسعه کشور 

را نیمه تمام رها کنیم 
نماینده مردم تبریز در مجلس با 
اشاره به اینکه ما نباید برنامه های 
قبلی توسعه کشــور را نیمه تمام 
رها کنیم، گفــت: برنامه های پنج 
ساله توسعه کشــور در دولت های 
مختلف به خوبی اجرایی نشــده 
در  پزشــکیان  مســعود  اســت. 
گفتگویــی، دربــاره راهکارهــای 
محقق شدن برنامه هفتم توسعه 

آیت الله سیدحسن خمینی ؛ 
نتیجه جمهوری اسلامی باید زندگی 

بهتر یکایک مردم باشد

7

آیت الله جوادی آملی: 
حوزه باید مدافع نظام باشد، اما 

نظامی و تابع دولت ها نباشد
مــا  کــرد:  تأکیــد  امــام  یــادگار 
»جمهوری اســلامی« هســتیم و 
امارت اســلامی، خلافت اسلامی 
و حتی حکومت اسلامی نیستیم. 
نتیجه انقلاب جمهوری اسلامی 
اســت و اگر بــه این نتیجــه توجه 
نکنید از بستر واقعی انقلاب خارج 
شده اید. همان طور که اگر کسی 
تصــور کند بــا حذف دیــن، ارزش 

یکی از مراجع تقلید گفت: حوزه 
باید مدافع و مبلغ نظام باشــد، اما 
نظامی نباشد، تابع دولت ها نباشد.

آیت اللــه جوادی آملــی در دیدار 
اعضای مرکز مطالعات حوزه های 
علمیه با تاکید بر حفظ اســتقلال 
حوزه هــای علمیه بیان داشــت: 
حوزه هــای علمیه باید مســتقل 
اســتقلال  حــوزه  اگــر  باشــند،  22
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درس های از زندگی
 امام رضا)ع( 

روز یازدهم ذی قعده سال 148 هجری در مدینه 
امام موسی بن جعفر علیه  منوره در خانه حضرت 

السلام فرزندی چشم به جهان گشود که او را علی نامیدند و در زندگی به رضا 
معروف گشت و مادر گرامی ایشان حضرت نجمه نام دارد حضرت امام رضا علیه 
السلام در سال 183 هجری پس از شهادت حضرت امام کاظم علیه السلام در 
زندان هارون ؛؛در سن 35 سالگی به مسند الهی امامت تکیه زدند و عهده دار 
پیشوایی امت شدند. مدت امامت حضرت امام رضا علیه السلام حدود 21 سال 
بود و عمربرکت آن حضرت 55 سال ثبت شده است. یکی از نیازهای جامعه بشری 
امروز ما و هر روز ما انسان ها نیاز به الگو گیری از رفتار و منش و روش و سیره و 

اخلاق بزرگان دین و رهبران الهی و چهارده معصوم علیهم السلام می باشد!
که در این جا نمونه هایی از رفتار الگوبخش حضرت امام رضا علیه السلام که 

برای ما باید درس باشد عرض می کنم:
شیخ صدوق رحمه الله علیه از ابراهیم بن عباس روایت کرده که گفت هرگز ندیدم 
که امام رضا علیه السلام در سخن گفتن بر کسی جفا و ظلم کند و ندیدم که هرگز 
کلام کسی را پیش از تمام شدن قطع کند! هرگز نیازمندی را که می توانست 
نیازش را برآورده سازد رد نمی کرد! هیچگاه در حضور کسی که با او نشسته بود 
پا دراز نمی کرد! هرگز ندیدم به کسی از خدمتکاران و غلامانش بدگویی کند و یا 

فحش بدهد !
خنده حضرت قهقهه نبود بلکه تبسم بود و لبخند بود و نیز می گوید ندیدم هرگز 
که از امام رضا علیه السلام چیزی بپرسند و نداند !و ندیدم از او داناتر به احوالی که 
در زمان پیش تا زمان گذشته است! و مامون ایشان را امتحان می کرد به هر سوالی 
؛ و حضرت جواب می گفت و تمام سخن و جواب حضرت امام رضا علیه السلام 
در پاسخ به مامون از قرآن کریم بود و او در هر سه روز قرآن کریم را ختم می کرد. به 
حضرت می فرمود: اگر بخواهم در کمتر از 3 روز ختم می کنم اما هرگز به آیه ی 
نمیگذرم مگر آنکه فکر می کنم که در چه چیز نازل شده است از این رو به هر سه 

روز ختم می کنم !
درس دیگری که از زندگی نورانی امام رضا علیه السلام می گیریم تواضع آن 
حضرت است نقل می کنند یک بار شخصی که امام علیه السلام را نمی شناخت 
در حمام از امام خواست تا او را کیسه بکشد !امام علیه السلام پذیرفت و مشغول 
شدند دیگران امام را به آن فرد معرفی کردند او با شرمندگی از حضرت عذر خواهی 
کرد !ولی حضرت امام رضا علیه السلام بدون توجه به عذرخواهی او ؛همچنان او 
را کیسه می کشیدند و او را دلداری می دادند که طوری نشده است! درس دیگری 
که ما از زندگی امام رضا علیه السلام بایدبیاموزیم و در جامعه امروزو اوضاع و احوال 
مشکلات اقتصادی باید در نحوه کمک به محرومان و نیازمندان به آن توجه خاص 

داشته باشیم حفظ عزت نیازمندان مومنان است :
درس دیگری که ما از زندگی حضرت امام رضا علیه السلام یادمی گیریم و برای 
کارفرمایان و مدیران دستگاه ها تذکر می باشد؛ این که حضرت فرمودند اول 
قرارداد با کارگر ببندید بعد از او کار بخواهید! شیخ کلینی رحمت الله علیه از 
سلیمان جعفری از یاران امام رضا علیه السلام می باشد و روایت کرده که گفت 
برای بعضی کارها نزد امام بودم چون کارم انجام شد خواستم به منزل بروم امام 
فرمودند امشب نزد من بمان همراه امام به خانه او رفتیم هنگام غروب بود غلام آن 
حضرت مشغول بنایی بودند امام رضا علیه السلام در میان آنها فردی غریبه و سیاه 
رنگ را دیدند و فرمودند این مرد کیست ؟کار او چیست؟ عرض کردند به ما کمک 
می کند و به او چیزی خواهیم داد !حضرت فرمودند آیا مزدش را قبل از شروع 
کار تعیین کرده اید!؟ گفتند نه هرچه بدهیم قبول می کند و راضی می باشد امام 
علیه السلام خشمگین شدند! و من به حضرت عرض کردم فدای شما شوم خود 
را ناراحت نکنید حضرت فرمودند من بارها به این ها گفتم که هیچکس را برای 
کاری نیاورید مگر آنکه قبلًا مزدش را تعیین کنید و با او قرارداد ببندید !کسی که 
بدون قرارداد و تعیین مزد؛ کاری انجام دهد اگر سه برابر مزدش را هم بدهی باز 
گمان می کند مزدش را کم داده ای! ولی اگر قرارداد ببندید و به مقدار معین شده 
بپردازید از شما خشنود خواهد شد که طبق قرارداد عمل کرده اید و در این صورت 
اگر چیزی بیشتر از مقدار تعیین شده به او بدهید هر چند کم و ناچیز هم باشد می 

فهمد که شما بیشتر پرداخته اید و سپاسگزار خواهد شد!

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

دولت از تنوع دیدگاه ها و سلیقه های 
هنری استقبال می کند 

سلیقه های  و  دیدگاه ها  تنوع  از  دولت  گفت:  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
هنرمندان استقبال می کند و آن را موجب افزایش قدرت آفرینش هنری در کشور 

می داند.
محمدمهدی اسماعیلی ، در نخستین گردهمایی سینماگران انقلاب و دفاع 
مقدس افزود: ما در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی همه اهالی سینمای کشور 
را جزو خانواده انقلاب می دانیم، چون هنرمندان در سال های فعالیت خود و در 
موقعیت های مختلف، به سینمای ایران خدمت کرده و با تلاش و آثارشان، پیام 
ایستادگی مردم ایران را با هنر به تصویر کشیده و در حافظه تاریخی جهان ماندگار 
کرده اند.  عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به اینکه این گردهمایی 
نشست وفاق، همدلی و هم اندیشی اهالی هنر هفتم است، اظهار کرد: هیچ زبانی 
بلیغ تر از زبان هنر به ویژه هنر سینما برای ثبت لحظات تاریخی و افتخارآفرینی 
مردم ایران وجود ندارد. وزیر فرهنگ با اشاره به اهمیت تنوع دیدگاه ها و سلیقه ها 
در سینمای ایران تاکید کرد: دولت و نظام اسلامی از تنوع دیدگاه ها و سلیقه ها 
استقبال می کند. پایایی و مانایی هنر و تفکر به این تنوع در دیدگاه ها و سلیقه ها 
وابسته است. این تنوعِ سلیقه ها بایستی هم افزایی و حرکت رو به جلو ایجاد کند و 
توقف در این راه، سم مُهلک سینمای ایران و اهالی سینماست.  اسماعیلی با اشاره 
به نقش تسهیل گری و حمایتی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در تعاملات سپهر 
فرهنگ و هنر گفت: در دولت همه تلاش مان را برای اعتلای سینمای ایران به کار 
می بندیم. از این رو، همه مقدمات، نیاز ها و بستر های لازم را که به مدیریت حوزه 
فرهنگ مربوط است، فراهم می کنیم تا بر اساس تکالیف ما در حوزه تسهیل گری و 
حمایت از هنرمندان، آنان نیز بتوانند نقش خود را در آفرینش هنری بیشتر، قوی تر 
و گسترده تر، به خوبی ایفا کنند.  وی افزود: ما به تقسیم نقش در عرصه فرهنگ و 

هنر باور داریم و به آن افتخار می کنیم.

معاون امور بین الملل قوه قضاییه:

 ایران بزرگترین قربانی تروریسم
 در جهان است

معاون امور بین الملل قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر با اشاره به آمار 17 هزار 
قربانی تروریسم در ایران، گفت: هیچ کشوری مانند ایران قربانی تروریسم نبوده 
است؛ جنایات حقوق بشری آمریکا در حوزه  های تحریم  علیه مردم ایران و نقش 

این کشور در تروریسم باید بیش از پیش بررسی و برجسته شود.
مرکزی  ستاد  هم  افزایی  و  هم  اندیشی  نشست  در  سه شنبه  روز  غریب آبادی 
هفته بازخوانی و افشای حقوق بشر آمریکایی با اشاره به مناسبت  های خرداد از 
جمله ارتحال حضرت امام خمینی)ره( و قیام 15 خرداد، اظهار داشت: نباید از 
اندیشه  های حضرت امام)ره( درباره آمریکا غافل شد. در موضوع افشای حقوق 
بشر آمریکایی اندیشه  های حضرت امام)ره( باید مدنظر قرار گرفته شود و در تولید 

محتوا و مطالب در این زمینه نیز باید مدون و منسجم عمل شود.
وی از رونمایی کتاب »حقوق بشر دروغین غرب در اندیشه و گفتمان رهبر 
معظم انقلاب اسلامی« در هفته حقوق بشر آمریکایی خبر داد و افزود: در زمینه 
موضوع حقوق بشر در آمریکا باید جامع  نگری شود و محدود به چند حوزه نشود، 
موضوع حقوق بشر در آمریکا باید در همه حوزه  ها مانند حوزه  های سیاسی، مدنی، 
اقتصادی و فرهنگی همچنین حوزه های مرتبط با ایران و کشورهای دیگر مورد 

نظر قرار گیرد.

اخبار

یکی از مراجع تقلید گفت: حوزه باید مدافع و مبلغ 
نظام باشد، اما نظامی نباشد، تابع دولت ها نباشد.

مرکز  اعضای  دیدار  در  آملی  جوادی  الله  آیت 
مطالعات حوزه های علمیه اظهار داشت: »کرامت« 
واژه ای عربی است که معادل فارسی ندارد، ما در 
فارسی از کریم هم به بزرگوار یاد می کنیم و از کبیر و 
عظیم نیز به بزرگوار یاد می کنیم، در حالی که کریم 
هاست؛﴿ فرشته  وصف  کرامت  است!  بزرگ  از  غیر 
یدِۡی سَفَرَه * کِرَامٍ بَرَرَهٍ﴾؛ خداوند نیز در اولین سوره 

َ
بِأ

کَ   وَ رَبُّ
ْ
ای که خود را معرفی می کند، می فرماید: ﴿اقْرَأ

کْرَمُ﴾؛ می فرماید من خدای اکرم هستم و جوامع 
َ
الْ

بشری را دعوت می کند که در کلاس درس کرامت 
شرکت کنند و در آیات پایانی همین سوره علق نیز، با 
نَّ 

َ
لَمۡ یَعلَم بِأ

َ
لحنی که متمم کرامت است می فرماید:﴿أ

هَ یَرَیٰ﴾؛ گناه نکنید مگر نمی دانید که »اکرم« می  ٱللَّ
بیند! در این سوره سخن از بگیر و ببند نیست، بلکه 
سخن از فرشته شدن است، یعنی اساس بر کرامت 
این کرامت وصف فرشته هاست؛ دین می  و  است 

خواهد که انسان، کریم باشد.
آیت الله العظمی جوادی آملی بیان داشت: اهل 
بیت عصمت و طهارت علیهم السلام هم می خواهند 
که انسان، کریم باشد و حوزه های علمیه که فرزندان 
این خاندان هستند، باید کریم باشند و کریمانه زندگی 

کنند.
آیت الله العظمی جوادی آملی افزود: هر چند فشار 
اقتصادی برای جامعه روحانیت نیز هست ولی برخی 
این فشار اقتصادی را با بدگویی گفتن به نظام، تحمل 
می کنند و برخی مانند حوزه های علمیه این فشار 

اقتصادی را کریمانه تحمل می کنند.
حفظ  بر  تاکید  با  آملی  جوادی  العظمی  آیت الله 
حوزه  داشت:  بیان  علمیه  های  حوزه  استقلال 
های علمیه باید مستقل باشند، اگر حوزه استقلال 
اقتصادی داشته باشد، مدیریت خوبی داشته باشد، 
همه به آن احترام می گذارند، حوزه باید مدافع و مبلغ 
نظام باشد، اما نظامی نباشد، تابع دولت ها نباشد، 
استقلال حوزه از دولت ها، مانند استقلال استاد از 
شاگرد، استقلال معلم از متعلم و استقلال نویسنده 
از خواننده است، حوزه همواره باید به عنوان راهنما 
در کنار نظام باشد، حوزه های علمیه، حمایت از نظام 
دارد و او را یاری می کند، نصیحت و ارشاد می کند، 
موید دولت هست، استاد و راهنمای نظام هست، 
اما نباید تابع دولتها باشد، روحانیت نباید با دولتها، 

عقدی معامله کند، بلکه باید ایقاعی معامله کند، در 
این صورت اگر اختلاسی و نجومی در برخی دولتها 

پیش آمد، حوزه بد نام نخواهد شد.
آیت الله العظمی جوادی آملی در بخش دیگری از 
سخنان خود به سه دوره متفاوت حوزه های علمیه 
بیان داشت: حوزه  و  کرد  اشاره  اخیر  در صد سال 
های علمیه که یک قرن را پشت سر گذاشته، به سه 
بخش تقسیم شده، یک دوران ضعف و اختناق بود 
که از سال 1300 که دوران رضاخانی و بزن و بکوب 
بود شروع شد و تا چند سالی پس از فرار رضاخان 
هم این دوران بود، که این دوران، حوزه های علمیه 
در ضعف قرار گرفته بودند، از سال 1325 که آیت الله 
العظمی بروجردی وارد حوزه پربرکت شدند، شروع 
الله  آیت  شکوفایی حوزه است. عظمت شخصیت 
بروجردی و همچنین ظهور شخصیت هایی مانند 
علامه طباطبایی در آن دوران، باعث فروغ و بالندگی 
حوزه ها شد، و مرحله سوم که مرحله برجسته ای بود، 
از سال 1340 و با حضور امام و اطلاعیه ها و تبعیدها 
شروع شد و تا سال 1357 نیز که انقلاب به پیروزی 
رسید، ادامه داشت، این دوره، حوزه قدرت خودش 
را نشان داد که با کمک مردم توانست نظام سابق را 

براندازد!
قدرت  داد:  ادامه  آملی  جوادی  العظمی  آیت الله 
حوزه های علمیه در دوران انقلاب خودش را نشان 
داد، در تدوین قانون اساسی، در جنگ نابرابر 8 ساله 
همه و همه این قدرت حوزه ها نشان داده شد چرا که 
مردم به پیروی از مراجع و علما و با شعار یا حسین یا 
حسین، در جبهه های دفاع مقدس حضور پیدا می 

کردند و پیروز شدند. آیت الله العظمی جوادی آملی 
اظهار داشت: حوزه این قدرت را دارد که به خوبی 
جامعه را اداره کند، اما باید دانست که هر وقت دین 
رشد پیدا کرده، دین فروشی و نفاق و مقدس نمایی 
نیز هر وقت  ادبا  و  لذاست که شعرا  زیاد شده،  نیز 
حاکمانی به نام اسلام حکومت می کردند، در طعن 
نفاق و زهدنمایی شعر بیشتری می سرودند چرا که 
نفاق و زهد نمایی و مقدس نمایی زیاد می شد، هر 
وقت حکومتی اسلامی شد، نجومی و اختلاسی هم 
خودش را به شکل مسلمان نشان می دهد، حوزه باید 
اینها را بشناسد و نگذارد که چنین افرادی خودشان را 

حوزوی نشان دهند!
آیت الله العظمی جوادی آملی بیان داشت: حوزه ها 
اگر حساب شده کار کنند، استقلال خودشان را حفظ 
کنند و تنها با خدا و ائمه اطهار علیهم السلام معامله 
کنند، مردم هم احترام می گذارند، حتی اگر به مسئله 
قانون کشورها  دانند که  اما می  نباشند،  ای معتقد 
محترم است و رعایت می کنند، اما با فشار نمی شود. 
به همین دختران جامعه، کلام اهل بیت گفته  اگر 
حَدُ اَلْجَمَالَیْنِ« موی سر همچون 

َ
عْرَ أ شود که »فَإِنَّ اَلشَّ

زَکاهُ   « ولی  است  خانم  یک  های  زیبایی  از  صورت، 
الجـَمالِ العِفـافُ«، زکات جمال، عفاف و عفت است، 
او هم قبول می کند، اما وقتی ببیند که با اختلاس و 
نجومی، می خواهند فقر را بر او تحمیل کنند، آن وقت 
دیگر این حرفها را هم نمی پذیرد.  آیت الله العظمی 
جوادی آملی در پایان بیان داشت: جامعه را به وحدت 
دعوت کنید و بدانید که دین را خدا حافظ است و دین 

با نصرت الهی همراه است.

آیت الله جوادی آملی: 

یک نماینده مجلس :حوزه باید مدافع نظام باشد، اما نظامی و تابع دولت ها نباشد

در مورد »کشف حجاب«
 احکام بازدارنده نداریم

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: در مورد عفاف و حجاب مشکل این 
است که دستگاه های فرهنگ ساز به مسئولیت های خودشان عمل نکرده اند و در 
لایحه عفاف و حجاب هیچ اشاره ای به اینکه اگر دستگاهی به وظایف خودش در حوزه 
ایجابی، آموزشی و ارتقاء شاخص های فرهنگی عمل نکرد، چه برخوردی باید شود، 

نشده است. 
احمد راستینه درباره لایحه عفاف و حجاب که از سوی دولت به مجلس ارائه شده 
است و این گلایه که بحث های فرهنگی علیرغم تاکیداتی که در این زمینه شد مغفول 
مانده است، گفت: البته لایحه هنوز اعلام وصول نشده و ما منتظریم اعلام وصول شود 
اما فعلا آنچه که در گمانه زنی ها در لایحه دیده می شود این است که دو ایراد اساسی 
دارد، یک ایرادش را ما در گزارش کمیسیون فرهنگی گفتیم، مشکل این است که 
دستگاه های فرهنگ ساز به مسئولیت های خودشان عمل نکرده اند و در این لایحه هیچ 
اشاره ای به اینکه اگر دستگاهی به وظایف خودش در حوزه ایجابی، آموزشی و ارتقاء 

شاخص های فرهنگی عمل نکرد، چه برخوردی باید شود، نشده است.
این عضو کمیسیون فرهنگی خاطرنشان کرد: یعنی در حوزه ایجابی، اقناع سازی، 
آموزش و اجرای مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی آن 30 دستگاهی که مسئولیت 
اقناعی دارند، هیچ گونه احکام بازدارنده ای متاسفانه در لایحه دیده نمی شود در حالی 
که بخش حجاب و عفاف در حوزه فرهنگی است و اینجا مسئولیت متوجه مسئولین 
دستگاه ها است؛ یعنی آموزش و پرورش وظیفه دارد اما به وظیفه اش عمل نکرده 
است. وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی وظیفه دارد اما  به وظیفه اش عمل نکرده است 
همین طور سایر دستگاه های مختلف، لذا آن چیزی که ما انتظار داشتیم در لایحه بیاید 
این بود که وظایف دستگاه ها تصریحی در لایحه بیاید و مصوبات شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در قالب قانون بارگذاری شود و ترک فعل ها جرم انگاری شود، مخصوصا ترک 

فعل مسئولین دستگاه هایی که مسئولیت دارند اما در این لایحه نیست.
وی ادامه داد: نکته دوم این است که همه لایحه معطوف به حوزه کشف حجاب 
شده است درحالی که ما در کشف حجاب قانون مجازات  اسلامی را داریم که اجرا 
نمی شود، لذا انتظار این بود در قصه کشف حجاب قانون گذاری به شکلی باشد که این 
قانون گذاری بتواند بازدارندگی ایجاد کند اما در این حوزه متاسفانه احکام بازدارنده ای 
نیست که نیازمند اصلاح است.  راستیه یادآوری کرد: ما منتظریم »لایحه عفاف و 
حجاب« اعلام وصول شود تا 2 کار انجام دهیم، یکی این که احکام شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در حوزه عفاف و حجاب در حوزه ایجابی، آموزشی و ارتقا شاخص های 
فرهنگی و ترک فعل مسئولین در قالب احکام دیده شود، نکته دوم هم این که در 

راستای کشف حجاب آن دسته از احکامی که بازدارنده است، دیده شود.

معاون رئیس جمهور: 

جذب نیرو در دستگاه ها با آزمون و 
متناسب با نیازها است

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور جذب نیرو در 
دستگاه ها را با استفاده از آزمون و متناسب با نیازهای دستگاه اعلام و تاکید کرد: دولت 

تلاش می کند وضعیت نیروهای شرکتی را سامان دهد. 
میثم لطیفی با حضور در مرکز ارتباطات مردمی نهاد ریاست جمهوری پاسخگوی 

پرسش ها، مطالبات و دغدغه های مردم شد.
وی در پاسخ به تماسی درباره شرکت های پیمانکاری و جزئیات استخدام نیروهای 
ایثارگر  شرکتی  نیروهای  استخدام  برای  دولت  داد:  توضیح  تحصیلکرده،  شرکتی 
تلاش های خوبی انجام داده است اما جذب نیرو در دستگاه ها باید با آزمون و متناسب 

با نیازهای آن صورت گیرد و 2400 نفر هم مجوز جذب گرفته اند.
وی افزود: در دفترچه آزمون هم بندی پیش بینی شده است تا کسانی که سابقه بیمه 

مرتبط دارند، مدت زمان اشتغال شرکتی به سقف سنی آنها اضافه شود.
رئیس سازمان امور اداری و استخدامی کشور در پاسخ به دغدغه دانشجوی علوم 
سیاسی درباره آینده شغلی، با بیان اینکه شرایط احراز مشاغل از سوی دستگاه ها 
در  سیاسی  علوم  دانشجوی  حدود 3۹00  گفت:  می شود،  اعلام  سازمان  این  به 
دانشگاه های دولتی مشغول هستند و برای ایجاد فرصت برابر برای همه و مقابله با 

ویژه خواری ها تلاش می کنیم.
لطیفی افزود: تلاش بر این است که در آزمون دبیران از رشته علوم سیاسی متناسب 

با نیاز استفاده شود و با وزارت امور خارجه هم در این زمینه در حال رایزنی هستیم.
 

مسعود پزشکیان: 

نباید برنامه های قبلی توسعه کشور را 
نیمه تمام رها کنیم

نماینده مردم تبریز در مجلس با اشاره به اینکه ما نباید برنامه های قبلی توسعه کشور 
را نیمه تمام رها کنیم، گفت: برنامه های پنج ساله توسعه کشور در دولت های مختلف 

به خوبی اجرایی نشده است.
مسعود پزشکیان در گفتگویی، درباره راهکارهای محقق شدن برنامه هفتم توسعه 
پس از تصویب در مجلس، اظهار داشت: اعتقاد بنده بر این است که ما در وهله اول 
باید 6 برنامه قبلی پنج ساله توسعه کشور را بررسی کنیم و باید مشخص شود که چرا 

برنامه های قبلی اجرا نشده است.
وی بیان کرد: برنامه های توسعه کشور باید بر اساس سیاست های کلی ابلاغی، 
اهداف و چشم اندازهایی باشد که از سوی مقام معظم رهبری مشخص شده است. بر 

این اساس باید ببینیم چرا برنامه های قبلی عملیاتی نشده است.
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: برنامه های پنج ساله توسعه 
کشور در دولت های مختلف به خوبی اجرایی نشده است و به عبارت دقیق تر ما اصلًا 
برنامه اجرا نکردیم. علت این مسئله آن است که بسیاری از مسئولان در کسوت های 
مختلف یکسری اهداف و برنامه برای خودشان می نویسند و دنبال می کنند که هیچ 
ارتباطی با قانون برنامه پنج ساله توسعه کشور ندارد. پزشکیان با تاکید بر اینکه ما نباید 
برنامه های قبلی توسعه کشور را نیمه تمام رها کنیم، اظهار داشت: ما همان طور که یک 
ساختمان را نیمه تمام رها نمی کنیم تا نقشه یک ساختمان دیگر را بکشیم، برنامه های 
توسعه قبلی را هم نباید نادیده بگیریم. ما اول همین برنامه های قبلی را اجرا کنیم و 
بعد برنامه بعدی توسعه کشور را بنویسیم. وی تاکید کرد: اگر برنامه های قبلی درست 
و اصولی بوده است، برنامه هفتم توسعه کشور هم باید ادامه دهنده برنامه های قبلی 

باشد و باید به گونه ای نوشته شود که اهداف قبلی هم دنبال و اجرایی شود.
 

ستاد مرکزی بزرگداشت حضرت امام خمینی )ره( اعلام کرد؛

جزئیات مراسم بزرگداشت سالگرد
 ارتحال امام خمینی)ره(  

ستاد مرکزی بزرگداشت حضرت امام خمینی )ره( با صدور اطلاعیه ای ضمن اعلام 
ارتحال  سالگرد  بزرگداشت  مراسم  برنامه های  زائران،  به  خدمتگزاری  برای  آمادگی 

بنیانگذار جمهوری اسلامی را به اطلاع عموم رساند. 
ستاد مرکزی بزرگداشت حضرت امام خمینی )ره( با صدور اطلاعیه ای ضمن اعلام 
ارتحال  سالگرد  بزرگداشت  مراسم  برنامه های  زائران،  به  خدمتگزاری  برای  آمادگی 

بنیانگذار جمهوری اسلامی را به اطلاع عموم رساند.
بر اساس این گزارش، در بخش هایی از این اطلاعیه آمده است:

مراسم بزرگداشت حضرت امام خمینی )ره( در روز 14 خرداد در حرم مطهر آن امام 
راحل، میعادگاه همه کسانی است که بیعت نامه سالانه خویش را با شرکت در این مراسم 
عظیم و معنوی در محضر روح خدا و در جوار آرامگاه شهیدان و در محضر رهبر بزرگوار 
انقلاب اسلامی تجدید امضا می کنند. طبعاً و به رسم همه ساله صدها هزار نفر از پیروان 
امام عظیم الشأن در اقصی نقاط ایران و بسیاری از کشورهای دیگر که امکان حضور 
در مراسم حرم مطهر را ندارند، با شرکت گسترده خویش در برنامه هایی که از سوی 
ستادهای استانی یا از سوی علاقمندان به حضرت امام در خارج کشور اعلام می شود، 
بر شکوه این مراسم ملی و بلکه جهانی می افزایند. 13 خرداد 1402 مقارن با شب 
ارتحال امام عظیم الشأن، ساعت 20:30 در حرم مطهر امام خمینی، رئیس جمهور 
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی سخنرانی خواهند کرد. روز 14 خرداد 1402، 
شروع مراسم ساعت 8 صبح در حرم مطهر امام خمینی )ره(، تلاوت قرآن مجید، 
مدیحه سرایی مداحان اهل بیت )ع(، خیر مقدم و سخنان حجت الاسلام سید حسن 
خمینی یادگار گرامی حضرت امام و سپس همه شیفتگان و زائران حرم مطهر حضرت 

امام خمینی به سخنان مهم رهبر فرزانه انقلاب گوش جان می سپارند.

محمدرضا قاسمی نیا*

رئیس جمهور با تبریک انتخاب مجدد رجب طیب اردوغان به عنوان رییس جمهور 
ترکیه، ابراز امیدواری کرد که در دوره جدید نیز روابط اقتصادی، سیاسی، امنیتی، 

فرهنگی و تجاری دو کشور بیش از پیش گسترش یابد.
با »رجب طیب  تلفنی  ابراهیم رئیسی ظهر سه شنبه در گفت وگوی  آیت الله سید 
اردوغان« رئیس جمهور ترکیه انتخاب مجدد وی را به عنوان ریاست جمهوری کشور 
دوست و همسایه ترکیه، ابراز امیدواری کرد، در دوره جدید نیز روابط اقتصادی، سیاسی، 

امنیتی، فرهنگی و تجاری دو کشور بیش از پیش گسترش یابد.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به نقش موثر همکاری های منطقه ای ایران و ترکیه در 
تثبیت و تقویت ثبات و امنیت منطقه، شتاب بیشتر همکاری های منطقه ای دو کشور با 

هدف تامین منافع کشورهای منطقه را خواستار شد.
اردوغان: روابط ترکیه با ایران در دوره پیش رو با قوت و جدیت بیشتر ادامه خواهد یافت

»رجب طیب اردوغان« رئیس جمهور ترکیه نیز در این مکالمه تلفنی با ابراز تشکر و 
سپاسگزاری از حسن نیت دکتر رئیسی از طرف خود و مردم کشورش اظهار داشت: در 
دوره پیش رو قطعا روند گسترش روابط کشورش با جمهوری اسلامی ایران در حوزه های 

مختلف با قوت و جدیت بیشتر تداوم خواهد یافت.
رئیس جمهور ترکیه همچنین از تمایل کشورش برای تداوم همکاری های منطقه ای 

از جمله در چارچوب همکاری ها چهار جانبه کشورهای ترکیه، ایران، روسیه و سوریه 
با جدیت بیشتر و ناظر بر نتایج مثبت و موثر در تقویت ثبات در منطقه و نیز گسترش 

همکاری های اقتصادی و تجاری خبر داد.

گفت وگوی تلفنی روسای جمهور ایران و ترکیه؛
آیت الله رئیسی: روابط تهران و آنکارا در دوره جدید گسترش یابد

فرمانده کل انتظامی کشور بر لزوم تمرکز حداکثری بر تشدید اقدامات پیشگیرانه 
و مقابله ای با جرایم از جمله افزایش سرعت کشف، اشراف اطلاعاتی بر مجرمان و 

سارقان حرفه ای و سابقه دار و ضربه پی درپی بر مالخرها تاکید کرد 
سردار احمدرضا رادان در همایش سراسری رؤسای پلیس آگاهی فراجا به اهمیت 
و حساسیت مأموریت پلیس آگاهی پرداخت و اظهار داشت: عملکرد و اقدام به موقع 
و به هنگام پلیس آگاهی در افزایش سرمایه اجتماعی انتظامی بسیار بی بدیل است ؛ 
پلیس آگاهی می تواند سرمایه اجتماعی ما را بسیار افزایش دهد و این مهم با عملکرد 
این پلیس محقق می شود، نیروهای این پلیس باید با روحیه جهادی و عمل انقلابی 

برای پیگیری و حصول مأموریت هایشان تلاش کنند.
فرمانده کل انتظامی کشور با اشاره به نقش مؤثر دو مؤلفه پیشگیری و مقابله و 
مبارزه با جرایم به ویژه سرقت با طرح این سؤال که آیا پلیس آگاهی در پیشگیری از 
جرایم نقش و کارکرد دارد؛ تصریح کرد: یکی از نظریات علمی بیانگر این مهم است 
که سرعت کشف با پیشگیری مساوی است؛ یعنی اگر سرعت کشف جرم بالا رود، 

پیشگیری هم محقق می شود و این بدان معناست که اگر مجرمی احساس کند 
که جرمی را مرتکب شود بسیار سریع دستگیر می شود، احتمال وقوع جرم کاهش 

می یابد.
سردار رادان با تأکید بر اینکه یکی از راه های مقابله با جرایم این است که اراده را بر 
حریف و مجرم تحمیل کنید، ادامه داد: باید همه هم قسم شویم که با روحیه جهادی 

و عمل انقلابی مأموریت های مان را دنبال می کنیم.
این مقام ارشد انتظامی یادآور شد: قطعاً در سال جاری پلیس آگاهی تقویت 
می شود، البته این پلیس باید از توانمندی ها، عناصر، ظرفیت ها و سرمایه های خود 
بهتر و بهینه تر بهره ببرد. فرمانده کل انتظامی کشور با تأکید بر لزوم تمرکز بر کشف 
علمی جرایم عنوان کرد: توجه به جغرافیای جرم و زمان وقوع جرایم بسیار می تواند 
در افزایش سرعت کشف مؤثر باشد، در واقع بهره گیری از ظرفیت های پلیس آگاهی 
اعم از عِده، عُده، تجهیزات هوشمند، تخصیص گشت های ویژه این پلیس در مناطق 

آلوده به جرم باید بر مبنای تدوین اطلس جغرافیای جرم و زمان وقوع جرایم باشد.

دستورات جدید سردار رادان؛

افزایش سرعت کشف جرایم و تشدید اقدامات پیشگیرانه 

رئیس قوه قضاییه گفت: قاضی القضات در واکنش 
به سخنان یکی از مسئولان منطقه پیشوا که تصریح 
داشت با توجه به شرایط کشور دستگاه های نظارتی 
نباید به گونه ای عمل کنند که جسارت و ابتکار عمل 
گفت:  کنند،  سلب  مدیران  از  را  تصمیم گیری  در 
و  وظایف  به  عمل  در  نظارتی  دستگاه های  اینکه 
مسئولیت های قانونی خود باید به شرایط زمانی و 
ضرورت ها توجه و اهتمام داشته باشند، گزاره درستی 
است اما از آن طرف نیز باید توجه داشت که عمل 
دستگاه های نظارتی به وظایف شان، نباید بهانه ای 
نزد مسئولان و مدیران برای کار نکردن باشد؛ مدیر و 
مسئولی که فکر می کند عملی درست و منطبق با 
منافع مردم و کشور است، گاهی باید هزینه پرداخت 
قالب  در  هزینه  کردن  پرداخت  این  گاهی  کند؛ 

سماجت و پیگیری های مداوم و بی امان اوست.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی 
اژه ای در نشست با اعضای کنگره ملی بزرگداشت 
شصتمین سالروز قیام تاریخی 15 خرداد با اشاره به 
ارزش و منزلت والای مقام شهید و شهادت، اظهار 
داشت: جایگاه شهید و شهادت در بین ارزش های 

دینی و انسانی به منزله خورشید درخشنده است.
رئیس قوه قضاییه افزود: در مواردی با عنایت به 
و  قتل  مباشرین  شهادت،  نوع  شهید،  شخصیت 
این  اقتضائات زمانی و مکانی،  و  جنایت و شرایط 

شهادت که نیکوترین عمل است، ارزشی مضاعف 
می یابد و امتداد آن نیز بسیار اثربخش و تاریخ ساز 
است؛ شهادت حاج قاسم سلیمانی، از این جنس 
شهادت است؛ شهادت شهدای قیام 15 خرداد نیز 

از همین سنخ است.
ضرورت دارد تا ابعاد معرفتی قیام 15 خرداد به 

درستی تشریح شود
رئیس دستگاه قضا با تبیین و تشریح علل قیام 
در  پیش  سال  شد: 60  یادآور  خرداد،  خونین 15 
فضای خفقان ستم شاهی، عده ای از مردم با هدف 
نصرت دین خدا و حمایت از مرجع تقلید خود که 
علم قیام علیه طاغوت برافراشته بود و ندای »هل من 
ناصرینصرنی« سر می داد، مظلومانه به خاک و خون 

کشیده شده و شهید شدند.
رئیس عدلیه تصریح کرد: عناصر و دژخیمان رژیم 
ستم شاهی، در مقابل این مردم بی دفاع که شعارهای 
سر  خمینی«  یا  مرگ  »یا  همچون  پرمغزی  و  نغز 
می دادند به فجیع ترین شکل ممکن برخورد کردند 
گور  به  زنده  را  قیام کننده  مردم  از  عده ای  حتی  و 
کردند؛ پیکر نیمه جان عده ای از قیام کنندگانِ آن روز 
تاریخی نیز که با لبان تشنه تیر خورده بودند، در میانه 
صحرا رها شد و مشخص نشد جنازه آنها چه شد؟ 
اینها یعنی اوج مظلومیت؛ اینها یعنی اوج قساوت و 

شقاوت عناصر رژیم پهلوی.

محسنی اژه ای با بیان اینکه قیام 15 خرداد به یک 
نقطه عطف در تاریخ ایران اسلامی تبدیل شد، گفت: 
اینکه حضرت امام خمینی)ره( می فرمایند »انتظار 
فرج از نیمه خرداد کشم«، بدین معناست که قیام 
15 خرداد که قدرت ستم شاهی و طاغوتی را درهم 

شکست، قیامی است که امتداد دارد.
رئیس قوه قضاییه اظهارداشت: باید نوع شهادت 
آنها و رذالت و بی رحمی قاتلین آنها را که دژخیمان 
رژیم ستم شاهی بودند برای نسل جوان و عموم مردم، 

تبیین کرد.
انسان  وقتی  کرد:  تصریح  قضا  دستگاه  رئیس 
اسلامی  انقلاب  جانبازان  و  شهدا  کار  عظمت  به 
و  می افکند  نظر  تاریخی  مختلف  مقاطع  در 
مجاهدت های سلحشورانه آنها و خانواده های شان 
را می نگرد، به صورت مضاعف احساس می کند که 
مسئولیت سنگینی بر دوش دارد؛ با نگاه به شهدا 
و جانبازان است که درمی یابیم جا دارد و شایسته 
است که روز و شب را برای خدمت به مردم و نظام 
نورانی، چنانچه  این مسیر  در  نشناسیم؛  اسلامی 
سستی و کوتاهی بر ما عارض شود و خدای ناکرده به 
گونه ای حرف بزنیم و عمل کنیم که خلاف منویّات 
امامین انقلاب و شهدا باشد، متحمل خسران و ضرر 
بی اندازه خواهیم شد و خود را بسیار ملامت خواهیم 

کرد.

رئیس قوه قضاییه:

دستگاه های نظارتی در عمل به وظایف، به شرایط زمانی و ضرورت ها توجه کنند
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چند خوردنی مفید برای کاهش استرس
بسیاری از متخصصان تغذیه معتقدند که ارتباط مستقیمی میان نوع غذا و شرایط 
روحی و روانی افراد وجود دارد و خوردن برخی از غذاها می تواند به کاهش استرس 

بینجامد.
در اینجا می خواهیم به شما چند خوردنی را معرفی کنیم که نتایج تحقیقات نشان 

می دهند برای کاهش استرس مفید هستند.
این مواد غذایی عبارتند از:

* تخم مرغ
تخم مرغ هرچند چربی بسیار بالایی دارد اما در عین حال مملو از ویتامین ها و مواد 

معدنی است که می توانند به کاهش استرس در بدن انسان کمک کنند.
یکی از عوامل کلیدی موجود در تخم مرغ، »کولین« است. کولین در داخل زرده 
بصورت ماده ای بنام »السیتین« یافت می شود و یک ماده مغذی است که در گروه 
ویتامین های B دسته بندی می شود. کولین عملکردهای بدن از جمله ارتباط بین 

نورون ها و سلامت کلی مغز را تنظیم می کند.
* کنگر فرنگی

کنگر فرنگی هم دارای مقادیر بالایی از فیبر است و محتوای پری بیوتیک قابل 
توجهی دارد که از سلامت روده شما محافظت می کند.

از  عبارتند  دارند  وجود  گیاهان  این  در  که  توجهی  قابل  بیوتیک های  پری 
فروکتولیگوساکاریدها و همچنین پتاسیم و منیزیم که برای مبارزه با خستگی 
شناخته می شوند. مجموعه این عناصر در کنگر فرنگی باعث می شود که شما روده 

سالم تری داشته باشید و بتوانید آرامش بیشتری را هم تجربه کنید.
* ارده

هرچند ارده ممکن است برای شهروندان اروپایی چندان شناخته شده نباشد 
خمیر  یک  که  ارده  است.  رایج  بسیار  خاورمیانه ای  کشورهای  در  ماده  این  اما 
خاورمیانه ای است از دانه های کنجد تهیه می شود. این دانه های ریز که اغلب روی 
شیرینی ها پاشیده می شوند، مملو از اسید آمینه تریپتوفان هستند که می توانند به 

کاهش استرس کمک کند. 
بر اساس یک مطالعه که به بررسی اثرات رژیم غذایی با تریپتوفان بالا بر بزرگسالان 
جوان پرداخته، اثبات شده که این اسید آمینه پیش ساز سنتز سروتونین است. باید 
بدانید که سروتونین رفتارهای حیاتی ما مانند خلق و خو را تنظیم و تعدیل می کند. 

* سیب زمینی های شیرین
سیب زمینی های شیرین منبع غنی از مواد مغذی کربوهیدراتی است که می تواند 

به حفظ سطح کورتیزول کمک کند.
کورتیزول، هورمون استرس انسان است و زمانی که ما تحت فشار هستیم می تواند 

افزایش یابد.
سیب زمینی شیرین همچنین سرشار از ویتامین C و پتاسیم است که می تواند به 

تنظیم پاسخ استرس ما نیز کمک کند.
* بلوبری و زغال اخته

بلوبری و زغال اخته از جمله خوراکی هایی هستند که طرفداران زیادی دارند. باید 
بدانید که زغال اخته دارای مزایای سلامتی فراوانی است که از آن جمله می توان به 

خواص ضد پیری و ضد سرطانی آن اشاره کرد.
آنتی اکسیدان فلاونوئیدی  این میوه همچنین به دلیل داشتن مقدار زیادی 

خواص ضد التهابی فراوانی دارد.
در سال 2017 نتایج یک مطالعه که رابطه بین غذاهای سرشار از فلاونوئید و خطر 
ابتلا به افسردگی را تجزیه و تحلیل کرده بود به این نتیجه رسید که بین مصرف آنتی 

اکسیدان ها و بهبود خلق و خوی ارتباط وجود دارد.
* کیمچی

کیمچی نوعی غذای تخمیر شده کره ای است که معمولا با کلم درست می شود. 
مدت هاست که ثابت شده این غذا دارای خواص ضد استرس است. برای بررسی 
بهتر باید بدانیم که کیمچی مملو از باکتری های خوب و سرشار از ویتامین ها و مواد 
معدنی است که برای روده ما بسیار مفید هستند. به صورت کلی، غذاهای تخمیر 
شده به دلیل تاثیری که بر میکروبیوم روده دارند می توانند سلامت روده را تضمین 
کنند. این در حالیست که این روزها و با افزایش موارد ابتلا به سرطان روده، اهمیت و 
توجه به این عضو کلیدی بدن بسیار افزایش یافته است. ضمن اینکه عملکرد صحیح 

روده ارتباط تنگاتنگی با سلامت کلی بدن دارد.
در زمانی که روده درست کار نکند این مشکل به معده هم سرایت می کند و افراد 
دچار اضطراب و استرس می شوند و در غذا خوردن آنها هم مشکلاتی پیش می آید.

آگهی فقدان سند مالکیت
ششدانگ پلاک 2302/708/1436 - اصلی واقع در بخش ثبت 2 قم 
در صفحه 0 دفتر 13۹72033000200410۹ ذیل ثبت 0 به نام حسین 
سبزی ثبت و سند مالکیت بشماره مسلسل 213615 صادر و تسلیم شده 
سپس نامبرده اعلام نموده است که به علت جابجایی سند مالکیت مذکور 
مفقود گردیده است ، لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه 
قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف 10 روز کتباً به این اداره اعلام و ارسال و اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت رسید المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 16401(
عباس پور حسنی
رییس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 قم

----------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

مورخ   20686۹ وکالتنامه  موجب  میرسپاسی  سیدعلی  آقای 
1401/05/02 تنظیمی دفتر 18 قم ، اعلام داشته که ششدانگ یک ملک 
به پلاک 825 فرعی از 11038 اصلی واقع در بخش یک حوزه ثبتی منطقه 
یک قم به نام سیدمهدی میرسپاسی ثبت و سند مالکیت به شماره 455140 
در دفتر الکترونیکی شماره 13۹820330001014643 به نام سیدمهدی 
میرسپاسی صادر و تسلیم شده است و به علت جابجایی ، سند مالکیت مزبور 
مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا به 
استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به 
تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10 روز 
کتباً به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرارگیرد 
بدیهي است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدورسند مالکیت المثنی 

برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 16402(
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
مهدی زارع شحنه 

۶ راهکار علمی برای افزایش انرژی

یک متخصص طب سنتی:
بلایی که چیپس و پفک بر سر کودکان می آورد 

یک متخصص طب سنتی گفت: چیپس و پفک عامل ابتلای کودک به یبوست 
است . 

علی اصغر زنده دل، متخصص طب سنتی گفت: معمولا طفلی که شیر مادر 
می خورد، دچار یبوست نخواهد شد. تناسب پروتئین و چربی در شیر مادر به 
قدری برای کودک متعادل است که جلوی این موضوع را می گیرد. به همین 

جهت، شیر مادر یک غذای بسیار مفید برای کودک است.
وی افزود: در طب سنتی اگر تعداد دفع بچه کاهش یابد یا این فرایند برایش 
دردناک و سخت باشد، می گوییم به یبوست مبتلا شده است. یبوست در کودکان 
معمولا دورانی کوتاه دارد که با راهکارهای خیلی ساده توسط مادران قابل حل 

است. لذا این فرایند بیشتر از درمانی بودن، مهارتی است.
زنده دل اظهار داشت: بچه ها در زمان های خاصی، استعداد به خصوصی برای 
ابتلا به یبوست دارند. به عنوان مثل، زمانی که مادر شیرهای کمکی را به برنامه 
غذایی کودک اضافه می کند، احتمال یبوست بالاست. در کنار آن، هر نوع تغییر 
در وضعیت روحی و روانی کودک، مانند زمانی که برای اولین بار به مدرسه می رود، 

می تواند موجب بروز یبوست شود.
وی در ادامه گفت: یبوست رابطه مستقیم با حس روانی کودک دارد. زمانی که 
احساس کودک نسبت به موقعیتی دچار تغییر کند، احتمال ابتلا با یبوست بیشتر 
می شود. این موضوع با عواملی می تواند شدت بگیرد. بی تحرکی کودک یکی از 

این عوامل است.
زنده دل همچنین گفت: مواد معدنی که شکل دهنده تمام عناصر اصلی در بدن 
ما هستند، در میوه وجود دارند. وقتی کودک عادت به خورردن میوه نداشته باشد، 

این منبع سرشار را از دست می دهد و این موجب یبوست می شود.
وی افزود: اگر مادر یک قاشق مربا خوری را به برنامه غذایی کودک اضافه کند، 
تاثیرات مثبت آن را خیلی زود مشاهده خواهد کرد. گلاب باعث می شود که عرق 
کودک خوشبو شود و بوی بد دهانش در اول صبح از بین برود. همچنین جذب 

گلاب باعث حرکت مطلوب روده ها و افزایش قدرت روانی کودک می شود.
وی همچنین گفت: وجود چیپس و پفک و تنقلاتی از این دست در برنامه 
غذایی کودک نیز از عواملی است که یبوست را به همراه خواهد داشت. همچنین 
چیپس به واسطه خشک و نمکی بودن، رطوبت را از بدن کودک جذب می کند که 

این خود مشکلاتی به همراه خواهد داشت.
 

چرا باید مراقب پاهایمان باشیم؟ 
برای بسیاری از ما پا ها اغلب فراموش شده ترین قسمت بدن هنگام مراقبت 

هستند. 
جالب است بدانید طبق بررسی ها هر دو پا به صورت ترکیبی تقریباً 25 درصد از 
استخوان های بدن، 18 درصد مفاصل و 6 درصد از عضلات را تشکیل می دهند. 
آسیب به پا ها می تواند تأثیرات مضری در زندگی روزمره ما به همراه داشته باشد.

به عنوان مثال ما را از کار، رانندگی یا حتی انجام کار های ساده روزانه باز دارد.
اگرچه بهترین راه برای حفظ سلامتی ورزش است، اما گاهی فشار و تحرک بیش 
از حد، تأثیر ماندگار ناخوشایندی بر روی کمر، زانو ها و ستون فقرات ما خواهد 
گذاشت.  مراقبت اولیه از پا ها مانند همه قسمت های بدن است. بهترین راه برای 

شروع مراقبت صحیح از پاهایتان، رعایت بهداشت خوب است. 
حمام کنید و هر دو پا را با صابون و آب گرم کاملًا پاکیزه کنید. موجودات قارچی 
در مناطق مرطوب رشد می کنند، بنابراین مطمئن شوید که آن ها را با یک حوله 
نرم کاملًا خشک کرده اید. همیشه جوراب و کفش تمیزی بپوشید که به پا های 
شما اجازه تنفس بدهند، به خصوص اگر در طول روز زیاد می ایستید.  از پوشیدن 
کفش های دیگران یا راه رفتن با پای برهنه در مکان های عمومی خودداری کنید. 
هفته ای یک بار به طور مرتب پا های خود را در خصوص هرگونه خراش، تاول، تورم 
یا رشد قارچ چک کنید. یک اسکراب لایه بردار پا استفاده کنید تا سطح تمام 
سلول های پوسته پوسته و مرده را از بین ببرید. حتما از یک لایه بردار مبتنی بر 
شکر استفاده کنید، زیرا اسکراب های نمکی بیشتر پوست را خشک می کنند. 
همچنین استفاده روزانه از سنگ پا بر روی پا ها نیز باعث لایه برداری می شود و 
برای از بین بردن پینه های سخت عمل می کند.  از آن جایی که پاشنه پا توسط 
یک لایه ضخیم پوست محافظت می شود، حفظ رطوبت در آن دشوار است. قبل 
از خواب، یک کرم قوی و مرطوب کننده پا را در برنامه روزانه خود قرار دهید.  در 
نهایت، در طول روز از کفش های سبک وزن و محکم استفاده کنید که پا های شما 

را در مقابل آسیب های ضربه ای محافظت کند و راحتی لازم به پا های شما بدهد.
 

آیا باردارشدن در سن بالا پرخطر است؟

نکاتی که باید در بارداری بعد از چهل سالگی مدنظر داشت

آمار خانم هایی که در دهه چهل زندگی خود باردار می شوند در حال افزایش 
است و از سال 1۹۹0 بیشتر از دوبرابر شده است. تقریباً یک پنجم حاملگی ها برای 

خانم های بالای 35 سال است.
به عنوان یک مادر با سن و سالی بالاتر بیشتر احتمال دارد بیشتر از یک جنین 
باردار شوید. این بارداری ممکن است با انعقاد نطفه طبیعی یا با کمک IVF باشد. 
داشتن بیشتر از یک جنین می تواند بارداری را پیچیده تر کند، خصوصاً اگر سنتان 
بالاتر باشد. مادری با سن بالاتر بودن گاهی به این معنی است که بدن شما مجبور 
است سخت تر از زمانی که جوان بودید کار کند. شما در این شرایط بیشتر احتمال 
دارد دچار عارضه ای شوید و بیشتر ممکن است برای زایمان نیاز به کمک داشته 
باشید. همچنین بیشتر احتمال دارد قبل از بارداری عارضه   یا بیماری داشته 
باشید، مثلًا دیابت یا فشارخون بالا، خصوصاً اگر اضافه وزن داشته باشید. اما این 
را هم فراموش نکنید که بیشتر خانم ها باز هم بارداری  های سالمی خواهند داشت.
اگر بالای چهل سال داشته باشید و باردار شوید آیا خطرات بیشتری وجود 

دارد؟
از نظر آماری بارداری بعد از 35 سالگی ریسک فاکتورهای بیشتری وجود دارد و 
با هر سال بالاتر رفتن سن بیشتر هم می شود. اما اجازه ندهید این مسئله نگرانتان 

کند؛ چون بیشتر بارداری ها سالم و بی خطرند.
سن شما ممکن است بر کیفیت رشد جفت اثر بگذارد و این می تواند احتمال بروز 

سایر عوارض را بیشتر کند، از جمله:
. به دنیاآوردن کودکی با وزن کم . جفت سرراهی . پره اکلامپسی . کنده شدن 

جفت
متأسفانه، سقط جنین و بارداری خارج از رحم در زنان سنین بالاتر شایع تر 
است. احتمال سقط جنین با بالاتر رفتن سن مادر بیشتر می شود؛ یعنی یک دوم 

بارداری های در خانم های بالای 45 سال به سقط جنین منتهی می شود.

چه عوارضی در بارداری مادرهای بالای چهل سال شایع تر است؟
ظاهراً مادرهای سن بالاتر بیشتر ممکن است دچار عوارض و مشکلاتی در 
بارداری و زایمان شوند، مثل فشارخون بالا، دیابت، مشکلات جفت و مشکلات 
حین تولد. اما زیاد نگران نباشید؛ باز هم لزومی ندارد حتماً این اتفاق ها برای همه 

مادرهای بالای 40 سال بیفتد.
اعتماد به نفسی که از تجربیات سال های بیشتر زندگی تان به دست آورده اید 
ممکن است کمکتان کند از بارداری و داشتن فرزند بیشتر لذت ببرید. همچنین 
بیشتر احتمال دارد از نظر هیجانی و مالی به ثبات رسیده باشید و آمادگی بیشتری 
برای بچه دارشدن پیدا کرده باشید. سعی کنید زیاد نگران سن وسال خود نباشید و 
فقط تمرکزتان را روی یک بارداری سالم و پیوند عاطفی قوی تر با فرزندتان بگذارید

دیابت بارداری
زنانی که در دهه چهل زندگی خود هستند و باردار می شوند بیشتر احتمال دارد 

دچار دیابت بارداری شوند. 
نوزادی بزرگ 

زنان باردار بالای 40 سال بیشتر ممکن است نوزادی بسیار بزرگ به دنیا بیاورند 
)بیشتر از چهار و نیم کیلوگرم(. داشتن نوزادی بزرگ اغلب با دیابت بارداری مرتبط 

است.
نیاز به سزارین

زنان بالای 40 سال بیشترین گروه سنی هستند که سزارین می شوند. دلیل این 
مسئله این است که عضله رحم با افزایش سن، کارآمدی و قدرت خود را از دست 
می دهد، خصوصاً برای کسانی که بارداری اولشان است. اگر عوارض دیگری هم 

وجود داشته باشد، مثلًا بزرگ بودن جنین، به احتمال زیاد سزارین انجام می شود.
مرده زایی

مادران بالای 40 سال در مقایسه با مادران زیر 35 سال بیشتر احتمال دارد 

مرده زایی داشته باشند. واقعاً مهم است که حرکات جنین کنترل شود. اگر فکر 
می کنید حرکات جنینتان کمتر شده، تغییر کرده یا متوقف شده فوراً با پزشکتان 

تماس بگیرید. 
ناهنجاری های کروموزومی 

مادری با سن بالاتر بودن به این معنی است که بیشتر احتمال دارد کودکی با 
اختلالات کروموزومی به دنیا بیاورید، مثلًا سندرم داون و سندرم پاتو. اما همهٔ 

خانم های باردار تست های غربالگری اختلالات کروموزومی را انجام می دهند.
چه کار می توانم بکنم تا بارداری سالم تری داشته باشم؟

اگر بالای 40 سال دارید و قصد دارید باردار شوید سعی کنید با رعایت نکات زیر 
تا جایی که امکان دارد سالم بمانید:

. سیگار نکشید . رژیم غذایی سالم و متعادل داشته باشید . اگر چاق هستید 
یا اضافه وزن دارید پیش از باردارشدن وزن کم کنید . اگر طی بارداری خیلی 
وزن اضافه کردید یا چاق شدید، افزایش وزنتان را مدیریت کنید . سعی کنید از 
عفونت ها دور بمانید . از یک سری از غذاها طی بارداری پرهیز کنید . فعالیت بدنی 

داشته باشید . مصرف کافئین را قبل و طی بارداری محدود کنید
و البته این را هم مدنظر داشته باشید که بیشتر آمارهای موجود از کشورهایی 
است که مصرف الکل در آن ها رواج دارد و مصرف الکل یکی از عوامل ایجاد 
ناهنجاری هاست و هرچه سن افزایش یابد تجمع سموم ناشی از آن در بدن 

افزایش پیدا می کند. 
آیا مادری با سن بالاتر بودن سودی هم دارد؟

در این سن وسال نسبت به وقتی که جوان تر بودید احتمالًا تغذیه سالم تری دارید 
و بیشتر ورزش می کنید. ضمناً خانم های سن بالاتر کمتر ممکن است سیگار 

بکشند.
اعتماد به نفسی که از تجربیات سال های بیشتر زندگی تان به دست آورده اید 
ممکن است کمکتان کند از بارداری و داشتن فرزند بیشتر لذت ببرید. همچنین 
بیشتر احتمال دارد از نظر هیجانی و مالی به ثبات رسیده باشید و آمادگی بیشتری 
برای بچه دارشدن پیدا کرده باشید. سعی کنید زیاد نگران سن وسال خود نباشید و 
فقط تمرکزتان را روی یک بارداری سالم و پیوند عاطفی قوی تر با فرزندتان بگذارید. 

اگر هر گونه نگرانی و سوالی دارید آن را با ماما یا پزشکتان مطرح کنید.
بیشتر خانم هایی که در دهه چهل زندگی باردار می شوند بچه های سالمی دارند

اگر  اما  است؛  همراه  بیشتری  ریسک های  با  سالگی  از 40  بعد  باردارشدن 
مراقبت های پیش از زایمان به خوبی انجام شوند بیشتر مادرها و فرزندان آنها سالم 
خواهند بود، در هر سن و سالی. چکاپ های منظم برای هر زن بارداری مهم 
هستند و اگر در دهه چهل زندگی تان هستید و باردار شده اید این مراقبت ها و 

چکاپ ها اهمیت بیشتری هم دارند.
اگر در دهه چهل زندگی تان باردار شوید، بارداری تان پُرریسک محسوب می شود، 
حتی اگر سالم باشید؛ اما این بدان معنی نیست که نمی توانید کودک سالمی به 
دنیا بیاورید. طی مراحل بارداری تست های غربالگری متعددی انجام می شوند تا 
هر گونه مشکلی هر چه زودتر تشخیص داده شده و درمان مناسب جهت محافظت 

از سلامت مادر و کودک در پیش گرفته شود.
برای باردارشدن بعد از چهل سالگی راه های زیادی دارید

بعد از چهل سالگی احتمال باردارشدن به طور طبیعی کمتر می شود. هر چند 
بعضی از خانم ها در دهه چهل زندگی خود می توانند به طور طبیعی بچه دار 
شوند، اما خیلی دیگر از درمان های باروری مثل IVF  یا تخمک اهدایی استفاده 

می کنند.
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم مطرح کرد:

افزایش بهره وری از آب با ارتباط مؤثر 
صنعت و دانشگاه

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: ارتباط مؤثر مراکز علمی و دانشگاهی 
و بخش صنعت با سازوکار مناسب، از شاخصه های توسعه یافتگی است و افزایش بهره وری 

را به دنبال دارد. 
مهندس حسن بختیاری در مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاری با بنیاد نخبگان استان قم 
در سخنانی با اشاره به نبود ارتباط مناسب و تعریف شده بین مراکز علمی و دانشگاهی با 
بخش صنعت درکشور گفت: متأسفانه هم دانشگاه ها و مراکز علمی به رشد یافتگی لازم 
با رویکرد عملی دست نیافتند و هم صنعت نتوانسته خود را با پیشرفت های علمی لازم 

همگام سازد.
وی ارتباط با مراکز علمی و دانشگاهی را از رویکردهای شرکت آب و فاضلاب استان قم 
عنوان کرد و اظهار داشت: در تلاش هستیم تا موانع فرهنگی، ساختاری و عملکردی را 
که در این زمینه وجود دارد به تدریج برطرف کرده و به یک تعامل و ارتباط بهره ور برای 

مجموعه شرکت آب و فاضلاب و دانشگاه برسیم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه رویکرد ما برای حل مسائل و 
مشکلات باید عملیاتی باشد، خاطرنشان کرد: صنعت آب و فاضلاب با گستره ای از 
خدمات تمام جامعه را تحت پوشش قرار داده و در همین راستا ارتباط مؤثر و کاربردی با 

مراکز علمی می تواند به ارائه خدمات بهتر به مردم منجر شود.
وی با بیان اینکه بخش عمده ای از آب مورد نیاز استان از خارج از استان تأمین می شود، 
ابراز داشت: انتقال آب جزو پروژه هایی بود که در سال های گذشته انجام شده و امروز نقش 
مهم و محوری در تأمین آب استان دارد که ما باید مسائل و موضوعات مرتبط با آن را به 

نقطه ای بهینه برسانیم.
بختیاری قیمت تمام شده آب را بحث اساسی در اقتصاد آب دانست و یادآور شد: اگر در 
این زمینه به یک سمت مناسب حرکت نکنیم هزینه های زیادی را به مجموعه شرکت آب و 

فاضلاب و به تبع آن به مردم تحمیل می کند. 
وی از آب به عنوان یک موضوع چالشی در کشور یاد کرد و با اشاره به سختی های 
پایداری تأمین آب در مجموعه شهر قم گفت: تأمین آب برای شهری با جمعیت حدود یک 
میلیون و 400 هزارنفری که همواره با محدودیت های منابع تأمین مواجه بوده چالش های 
خاص خود را دارد که اگر دقت لازم در این موضوع نداشته باشیم ممکن است با مشکل 

مواجه شویم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه تأمین آب از منابع محلی در 
دستور کار این شرکت قرار دارد  اظهار داشت: این موضوع از جهات مختلف می تواند مورد 

تجزیه  وتحلیل و تحقق و بررسی علمی قرار گیرد که باید به آن توجه شود.
وی سرانه مصرف آب در مجموعه استان، راه های بهینه سازی مصرف، بهره وری در آب 
در تمام بخش ها اعم از خانگی و کشاورزی، فرهنگ سازی مصرف درست آب و توجه به 
بازچرخانی آب و استفاده از پساب و مسئله تاب آوری در تأمین آب و بحث فاضلاب  را از 
دیگر موضوعاتی دانست که با نگاه فنی و علمی به آن ها می توان به نتایج مهم و مؤثری 

دست یافت.
بختیاری با بیان اینکه تحقیق و توسعه در حوزه آب و فاضلاب به اندازه اهمیت آب 
در زندگی مهم است، خاطرنشان کرد: همان قدر که موضوع آب و فاضلاب از اهمیت 
فوق العاده ای برخوردار است به همان میزان کار کردن در این حوزه دارای اهمیت است 
که امیدواریم با ایجاد سازوکارهای مناسب فضای مناسبی برای کار علمی در این بخش ها 

ایجاد شود.
وی با بیان اینکه ارتباط مؤثر مراکز علمی و دانشگاهی و بخش صنعت با سازوکار 
مناسب، از شاخصه های توسعه یافتگی است و افزایش بهره وری را به دنبال دارد، گفت: 
جذب نخبگان علمی  در بخش صنعت نیز می تواند این مسیر را سرعت بخشد که این مهم 

جزو هدف گذاری های وزارت نیرو است.
استفاده از ظرفیت نخبگانی برای مدیریت مصرف آب

سرپرست بنیاد نخبگان استان قم نیز در این مراسم ابراز امیدواری کرد این تفاهم نامه 
همکاری آغاز همکاری های بنیاد نخبگان با شرکت آب و فاضلاب استان در راستای 

همکاری های علمی و کاربردی باشد.
وی با بیان اینکه اهمیت آب به عنوان یک عنصر حیاتی برای هیچ کس پوشیده نیست، 
گفت: موضوع اهمیت آب همواره یکی از مباحث اصلی استان بوده که امیدواریم بتوانیم 
با استفاده از ظرفیت جامعه نخبگانی در این زمینه راهکارهای مناسبی را متناسب با 

شرایط استان اتخاذ کنیم و به پیش ببریم.
سعید منتظری همچنین در ادامه به تشریح طرح های حمایتی بنیاد ملی نخبگان 
پرداخت  و ابراز داشت: امیدواریم بتوانیم با حمایت از نخبگان از ظرفیت های آن ها در 

زمینه رفع چالش های موجود در جامعه بهره گیری کنیم.
در پایان این مراسم با حضور مهندس حسن بختیاری و سعید منتظری، تفاهم نامه 

همکاری بین شرکت آب و فاضلاب استان و بنیان نخبگان قم مبادله شد.
 

سردار موحد:

سپاه قم آماده همکاری در جهت ارتقای 
کارکردهای مساجد است

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب علیه السلام گفت: سپاه استان در راستای ارتقای 
ائمه جماعت و همراهی کانون های فرهنگی هنری  با محوریت  کارکردهای مساجد 

مساجد و پایگاه های بسیج بعنوان بازوان اجرایی آن آمادگی دارد.
سردار محمدرضا موحد در گردهمایی »خادمان مسجد، پیشوایان معنویت و طلایه 
داران معرفت« در سالن اجتماعات امامزاده شاه سید علی علیه السلام، عنوان کرد: با 
توجه به اهمیت مسجد، این گردهمایی به صورت فصلی با حضور فعال مسئولان و فعالان 

مساجد برگزار خواهد شد.
چنین  برگزاری  با  کرد:  اضافه  السلام  علیه  ابی طالب  بن  علی  امام  سپاه  فرمانده 
گردهمایی و همایش هایی با رویکرد هم اندیشی و تبادل آرا، امکان ارتقای جایگاه مساجد 

و کارکردهای متنوع آن در جامعه بیش از همیشه فراهم می شود.
سردار موحد با اشاره به هجمه رسانه ای و تبلیغاتی دشمنان، خاطرنشان کرد: در جنگ 
ترکیبی کنونی که با اولویت جنگ شناختی در جریان هست، همه مؤلفه های قدرت 
جمهوری اسلامی مورد هجمه قرار گرفته است. فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب علیه 
السلام گفت: دشمن خرمشهرهای ذهنی برخی از جوانان و نوجوانان را اشغال کرده و در 
این شرایط باید با همراهی مساجد، ائمه جماعات و نهادهای فرهنگی در راستای معرفت 

افزایی در بین نسل جوان اقدامات لازم صورت بگیرد.
وی خاطرنشان کرد: جذب نوجوانان و جوانان به مساجد به خاطر هجمه شبانه روزی 

دشمنان بر این نسل باید با اهتمام بیشتری مورد توجه دلسوزان باشد.
تشکیل 200 هسته نوسازی نیروی انسانی در مساجد

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم  نیز دراین گردهمایی گفت: در 200 مسجد استان 
هسته  های تربیتی برای نوسازی انسانی در حال انجام فعالیت هستند. 

حجت الاسلام مرتضی شعبان زاده  عنوان کرد: در سطح استان قم 700 مسجد فعال 
وجود دارد، از مجموع مساجد این استان، 10 درصد مساجد با مباحث اختلافی و 70 
درصد مسائل اختلالی در امر مساله مدیریت و جهت گیری روبه رو هستند و فقط در  15 

درصد مساجد وحدت رویه در نظر و عمل وجود دارد.
شعبان زاده تاکید کرد: رییس طبیعی مسجد امام جماعت است ولو اینکه تعین کافی 
نداشته باشد؛ اگر به ریاست امام جماعت تن داده شود، بسیاری از مشکلات مساجد حل 
می شود. مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم عنوان کرد: برای رسیدن به مسجد در تراز 

انقلاب اسلامی، نوسازی نیرویی ائمه جماعات ضرورت دارد.
وی اهمیت ائمه جماعات را مورد اشاره قرار داد و عنوان کرد: کانون های فرهنگی هنری 

مساجد و پایگاه های بسیج باید بازوهای امام جماعت باشند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم در پایان بیان کرد: هم اکنون در 200 مسجد استان 

هسته  های تربیتی برای نوسازی انسانی تشکیل شده و در حال انجام فعالیت است.
 

مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان درقم خبرداد:

طراحی وسیله ای برای جهت یابی نابینایان 
یک شرکت دانش بنیان در قم وسیله جامع آموزش مفاهیم جهتی حرکتی به صورت 
بصری، لامسه و صوتی را طراحی کرده است که می تواند جهت یابی را به نابینایان آموزش 

دهد.
مدیر عامل این شرکت دانش بنیان می گوید: با این وسیله و آموزش به نابینایان علاوه بر 
اینکه آن ها می توانند به طور مستقل در جامعه رفت و آمد کنند می توانند به عنوان نیرویی 
کارآمد باشند. خانم طاهره محمودی افزود: درواقع با این وسیله جهتی حرکتی علوم 

انسانی را کاربردی کرده ایم که می تواند به 800 هزار نابینا در ایران کمک کند.
وی عنوان کرد: متاسفانه از این وسیله برای ساخت در ایران حمایت و استقبال نشد و 

شرکت ما در کانادا ثبت شد و در دو شهر آن شعبه دارد.

شهرهایی پر از هیاهو، صداهایی بلند و گوشخراش و آواهایی که همیشه ذهن را پر 
از آشوب می کند، گویی صدای ویراژ موتورسیکلت ها پژواک هایی است که باید همیشه 
شنیده شود، صدایی که همه را کلافه، شهر را بی نظم و از طرفی گریز از قانون از سوی 

موتورسواران را با خود یدک می کشد. 
مانند قارچ از زمین سبز می شوند، واژه ای که برای موتورسیکلت ها در پایتخت به کار 
برده می شود زیرا بی نظمی و بی قانونی یار همراه آنهاست، عبور از چراغ قرمز، گذر از 
خیابان یک طرفه، ویراژ در پیاده رو، حضور پرسرعت در اتوبان ها و هر نوع بی قانونی که در 

شهرها مشاهده می شود، یک طرف آن به موتورسواران برمی گردد.
خیابان های شلوغ شهرها زمانی برای فکر کردن به عابران پیاده و خودروها نمی دهد 
اما دقیقا وقتی که غرق در افکار خود برای گذشتن از چراغ سبز هستیم به یکباره 
موتورسیکلتی با سرعتی همچون باد چنان از کنار عابران عبور می کند که چند ثانیه 

فرد را دچار شوک می کند.
رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی به عنوان یکی از ضروریات زندگی همه مردم به 
ویژه موتورسواران، رانندگان خودرو و عابران پیاده است اما زمانی که این قوانین از سوی 
افراد مختلف نادیده گرفته شود به نوعی آشوب شهر را فرا خواهد گرفت و زندگی برای 
همه سخت تر، زیرا با افزایش آمار تصادفات، مرگ و میر و مجروحیت، شادی از خانه ها 

پرخواهد کشید.
فقط 13 درصد موتورسیکلت ها دارای بیمه نامه هستند

باشند  نداشته  بیمه نامه  از  استفاده  به  تمایلی  هیچ  سواران  موتورسیکلت  اینکه 
موضوعی نیست که به خود آنها مرتبط باشد بلکه به نوعی بلای جان عابران پیاده و 
حتی دارندگان خودرو است که باید برای رعایت حقوق شهروندی، همه به قانون احترام 

بگذاریم تا مسیر تخلفات نیز بسته شود.
مهدی قمصریان مدیر عامل صندوق تامین خسارت های بدنی کشور می گوید: 
با وجود بیش از 11.5 میلیون موتورسوار در کشور تنها 1.5 میلیون یعنی 13 درصد 
موتورسواران  همه  سوی  از  باید  مساله  این  هستند.  بیمه نامه  دارای  موتورسواران 
و  خودروها  همه  برای  الزام  یک  عنوان  به  بیمه نامه  داشتن  زیرا  شود  گرفته  جدی 
موتورسیکلت هاست و در صورت بروز هرگونه تصادف ممکن است هزینه های بسیار 

سنگینی را پس از فوت یا مجروحیت افراد به همراه داشته باشد.
نیمی از موتورسواران فاقد گواهینامه

راهنمایی  قوانین  رعایت  راستای  در  مهم  عنوان یک اصل  به  گواهینامه  داشتن 
به داشتن  تمایلی  و موتورسواران  رانندگان  از  اما برخی  به شمار می رود  رانندگی  و 
گواهینامه ندارند این در حالی است که خطراتی که پس از هر نوع حادثه ای برای این 

افراد رخ خواهد داد، تاوان آن بسیار سنگین تر از اقدام برای گرفتن گواهینامه است.
رئیس پلیس راهور فراجا به وجود 12 میلیون و 700 هزار موتورسیکلت در کشور اشاره 
می کند و می گوید: حدود نیمی از دارندگان این وسایل نقلیه، گواهینامه ندارند که 
سخت بودن مراحل و هزینه بالا عمده مانع برای دریافت گواهینامه موتورسیکلت است 
بنابراین اجرای طرحی برای کاهش 50 درصدی هزینه ها به عنوان اقدام پلیس و با 
همکاری آموزشگاه های رانندگی برای کوتاه شدن مراحل و صدور سیستمی گواهینامه 
در دستور کار است. سردار کمال هادیانفر با اشاره به قانونمند بودن ۹5 درصد مردم در 
حوزه ترافیکی، افزود: شمار دارندگان گواهینامه رانندگی در کشور در آستانه 52 میلیون 

نفر است که بیش از 80 درصد از این تعداد مربوط به خودرو است.
38 درصد تخلفات مربوط به موتورسواران

نداشتن گواهینامه دلیلی شده است که بسیاری از دارندگان موتورسیکلت انواع 
تخلفات را در هنگام رانندگی داشته باشند که به همین منظور معاون آموزش و فرهنگ 
ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ می گوید: سال گذشته 10 موتور سیکلت سوار در 
تونل های پایتخت جان خود را بر اثر تصادف از دست دادند و گزارش های رسمی نشان 
می دهد 38 درصد از تخلفات ترافیکی شهر تهران به موتورسیکلت سواران مربوط است.
سرهنگ احسان مومنی به برخی چالش ها در این زمینه اشاره کرد و افزود: تردد 
موتورسیکلت در تونل های پایتخت یکی از چالش های پلیس است و با وجود اینکه تردد 
موتورسواران در داخل تونل ها ممنوع است اما همچنان شاهد نقض این قانون هستیم. 
این وسیله نقلیه به دلیل ساختاری با کوچکترین انحراف و ضربه، واژگون می شود و از 
آنجا که دیواره های تونل ها از بتن ساخته شده به محض برخورد سر موتورسواران با آن، 

موجب حوادث غیرقابل جبران برای موتورسواران خواهد شد.

توقف موتورسیکلت های فاقد مدارک به منظور رعایت حقوق شهروندی
وجود حدود 12 میلیون موتورسیکلت در کشور نشان می دهد که بسیاری از این 
تامین معیشت خود به خرید موتورسیکلت اقدام  و  امرار معاش  موتورسواران برای 
می کنند اما به دلیل عدم رعایت قانون از سوی برخی افراد موتورسوار، اکنون همه این 

قشر از دید مردم قانون گریز هستند زیرا تخلفات آنها روند صعودی دارد.
موضوع تخلفات موتورسواران به حدی است که جانشین رئیس پلیس راهور فراجا 
متخلف  موتورسیکلت های  توقیف  و  غدیر  طرح  کرد:  اعلام  گفت وگویی  در  اخیرا 
و فاقد مدارک به اجرا درآمده است زیرا پلیس به دور از نگاه پر کردن پارکینگ ها از 

موتورسیکلت ها و درآمدزایی به دنبال ایمنی و رعایت حقوق شهروندی است.
سردار سیدتیمور حسینی اظهارداشت: یکی از تجربیات نه چندان خوب ما در 
سال های اخیر، جمع آوری موتورهای متخلف و فرستادن به پارکینگ بود که باعث 
اشباع شدن پارکینگ ها شد، تلاش پلیس این است که موتورسیکلت را به عنوان وسیله 
نقلیه با قدرت مانور بالا در زندگی شهری در چارچوب قوانین و مقررات و رعایت حقوق 

شهروندی قرار دهد.
سردار حسینی به طرح غدیر برای ساماندهی موتورسیکلت ها اشاره کرد و گفت: 
برخورد با موتورسیکلت سواران در حرکت بین خطوط ویژه، حرکت خلاف جهت و 

حرکت در پیاده روها به عنوان نخستین مرحله این طرح تدوین شده است.
تمایل مردم برای خرید موتور با وجود آمار تخلفات بالا

از آنجا که موتورسیکلت به عنوان یک وسیله سبک و تندرو و حتی وسیله ای برای 
از آن در جامعه روند  کسب درآمد بسیار مورد استقبال جوانان قرار دارد، استفاده 

افزایشی دارد و برخی از جوانان برای تفریح و سرگرمی تمایل به خرید آن دارند.
به گفته بهمن ضیاء مقدم دبیر انجمن صنعت موتورسیکلت ایران، سال 1401 حدود 
450 هزار دستگاه موتورسیکلت تولید شد و افزایش قیمت خودرو سبب شد مردم به 
سمت خرید موتورسیکلت متمایل شوند که 60 تا 70 درصد متقاضیان را شامل می شد.
رسیدن  سریع تر  موتورسیکلت  خریداران  درصد  تا 40  همچنین 30  افزود:  وی 
به مقصد را دلیل خرید خود عنوان می کردند و علاوه بر آنها، درصد محدودی نیز 

موتورسیکلت را به عنوان یک کالای سرمایه ای خریداری کردند.
برنامه های اجرایی پلیس برای موتورسیکلت های متخلف

با روش های مختلف اقدام به برنامه ریزی برای  اگرچه پلیس راهور فراجا تاکنون 
جلوگیری انواع تخلفات موتورسواران کرده است اما همچنان بسیاری از آنها هیچ 
تمایلی به داشتن گواهینامه و بیمه نامه به عنوان ضروریات رانندگی با موتورسیکلت 

ندارند و شاید این موضوع یکی از دلایل افزایش تخلفات آنها به شمار می رود.
یکی از مهمترین این اقدامات انتقال موتورسیکلت های متخلف به پارکینگ بوده است 
زیرا براساس اعلام پلیس راهور نباید رفتار مجرمانه و خلاف قوانین راهنمایی و رانندگی 
از سوی موتورسواران مشاهده شود. براساس آمارهای موجود در سال گذشته به طور 
میانگین بیش از 45 درصد حوادث و تصادفات فوتی مربوط به موتورسواران بود بنابراین 

باید با قانونمند کردن موتورسواران راهکارهایی برای کاهش این تصادفات ارائه داد.
البته براساس اعلام سردار محمدحسین حمیدی رییس پلیس راهور تهران بزرگ یکی 
از دلایل تخلف موتورسواران بحث فرهنگی است و بخش عمده ای از این تخلف ها به 
این موضوع باز می گردد و بخش زیادی نیز آن اقدامات زیرساختی است که هنوز درست 

نشده است.

استاد حوزه علمیه قم:

 رفع ریشه ای مشکلات اقتصادی کشور 
نیازمند اصلاح بانک هاست  

استاد حوزه علمیه قم با اشاره به این که در فقه و آئین دادرسی طلبکار نمی تواند 
اختیار  در  خالی  خانه  هزار  از 500  بیش  گفت:  کند،  تصاحب  را  بدهکار  خانه 
بانک هاست و هیچ دولتی حریف بانک ها نشده، تا زمانی هم که سیستم بانکی کشور 

اصلاح نشود مشکلات اقتصادی به صورت ریشه ای برطرف نخواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین سید حسین حسینی قمی، شب گذشته در محفل 
معارفی حرم مطهر بانوی کرامت در شبستان امام خمینی)ره(، ضمن اشاره به 
روایتی از امام هشتم)ع( در رابطه با خصلت هایی که نشانه کمال عقل است، اظهار 
لْخَیْرُ مِنْهُ مَأمُولٌ « امید به خیر کسی داشتن، نخستین 

َ
کرد: امام)ع( می فرمایند؛ » أ

خصلت کمال عقل مسلمان است. وی در ادامه تبیینی از نقشه مأمون در تحمیل 
ولایت عهدی به امام رضا)ع( ارائه نمود و یادآور شد:  امام در فرازی از سخنان خود 
خطاب به مأمون، به عمق رابطه شان با مردم مدینه اشاره و بر برطرف سازی گرفتاری 
مراجعه کنندگان تصریح نمودند. سخنران محفل معارفی حرم مطهر قم با تأکید 
بر این که در سال هایی که حضرت در خراسان بودند، مأمون به بهانه ولایت عهدی 
ملاقات حضرت را بسیار محدود و موانع متعددی را ایجاد نموده بود، اظهار کرد: 
روزهای مدینه  ایشان حسرت  که  بود،  نزدیکان سخت  بر  آن قدر  امام  با  ملاقات 
را می خوردند. وی بابیان این که سیره زیست ما نه تنها با امام)ع( بلکه با اصحاب و 
رضا)ع(  امام  کرد:  خاطرنشان  دارد،  زیادی  فاصله  ایشان  مکتب  تربیت یافتگان 
ینِ«، هیچ کس حق ندارد بدهکار  فرمودند، » لایخرَجُ الرّجُلُ مِن مَسقَطِ رأسِه بِالدَّ
خود را به خاطر عدم توانایی پرداخت بدهی از خانه و کاشانه خود بیرون کند. که 
خانه اش را بفروشد و بدهی اش را پرداخت نماید. حسینی قمی با اشاره به این که در 
فقه و آئین دادرسی اگر کسی به کسی بدهی داشته باشد، کسی اجازه ندارند خانه 
او را به اجبار به فروش برساند، یادآور شد: ابن ابی عمیر یکی از تجار و اصحاب امام 
رضا)ع( بعد از آزادی از زندان مأمون که تمام اموالش مصادره شده بود و با این که 
شدیداً حتی محتاج به یک درهم بود، زمانی که فردی داوطلبانه بابت پرداخت بدهی 
به ابن ابی عمیر، خانه اش را فروخته بود، با استناد به کلام مولا و مقتدایش، کل هزینه 
را برگردانده و آن را به هیچ وجه نمی پذیرد و نهیب می زند که چرا خانه ات را فروخته ای.
وی بابیان این که متأسفانه جامعه دینی ما با سیره اهل بیت)ع( فاصله دارد، اظهار 
داشت: روزی نیست که فردی مراجعه نکند که مستأجرم و صاحب خانه ودیعه و کرایه 
اجاره بهای خانه را چند برابر کرده  است، در دهه کرامت که منتسب به امام رضا)ع( 
است، از تمام مردم خواهش می کنم، سیره رضوی را در پیش گرفته کمی مدارا 
نموده، بابت بدهی کسی را از خانه اش بیرون نکنیم. سخنران محفل معارفی حرم 
مطهر قم ضمن انتقاد از رویه اشتباه مصادره منازل توسط بانک ها، با اشاره به این که 
بانک ها به خوبی واقف به قوانین هستند و قرارداد را به گونه ای تنظیم می کنند که در 
هیچ شرایطی متضرر نشوند، گفت: تا زمانی که سیستم بانکی کشور اصلاح نگردد، 

هیچ مشکل اقتصادی به صورت ریشه ای حل و برطرف نخواهد شد.
حسینی قمی بابیان اینکه بر اساس آمارهای رسمی بیش از دو میلیون و 500 هزار 
خانه خالی در کشور وجود دارد، اظهار داشت: بر اساس آمارهای رسمی بیش از 
500 هزار خانه خالی در کشور متعلق به بانک هاست. تاکنون 13 دولت، هیچ کدام 

زورشان به سیستم بانکی معیوب کشور نرسیده است.
عزت و آقایی در دنیا و آخرت درگرو دستگیری از مردم است

استاد حوزه علمیه قم با اشاره به این که هر جای کشور زیباترین، بلندترین و 
مجهزترین ساختمان ها را می بینیم در اختیار بانک ها قرار دارد، افزود: بانک ها 
قوانین سازمانی و قراردادها را به گونه ای تنظیم کرده اند که تنها در بحث سودهای 
بانکی قسط های اول وام صرفاً سودهای وام باشد؛ تا اگر چند ماه بعد فردی خواست 
مابقی کل بدهی به بانک را یکجا تسویه کند، قسط های پرداختی را به عنوان بدهی 

محاسبه نکنند و فرد را همچنان بدهکار کل پول قرار دهند.
وی بابیان این که کشور ما در برخی از حوزه ها با حکومت رضوی و عدل علوی 
فاصله دارد، تصریح کرد: همان طور که رهبر فرزانه انقلاب اسلامی فرمودند، در مسیر 
حکومت رضوی و عدل علوی قرار داریم؛ اما برای برطرف سازی مشکلات اقتصادی 

کشور، باید سیستم بانکی کشور اصلاح گردد.
این که ما مسئولین را کم می بینیم، اصلًا زیبنده حکومت اسلامی نیست 

کارشناس رسانه ملی در بخش پایانی سخنان خود به مصداقی از مصادیق سیره 
رضوی اشاره و بابیان این که حضرت زن و فرزندانشان را به خراسان نبردند تا به 
همگان بفهمانند که سفر ولایت عهدی، سفر عزت و احترام نیست، اظهار داشت: 
امام رضا)ع( در نامه ای به امام جواد )ع( می فرمایند؛ خداوند متعال عزت، بلندی و 
آقایی در دنیا و آخرت را در دسترسی مردم و دستگیری از ایشان قرار داده اند؛ این که 
ما مسئولین، وزرا و استانداران را کم می بینیم، اصلًا زیبنده حکومت اسلامی نیست.

به همت معاونت اجتماعی سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(؛

 ۶ مرکز تخصصی خانواده و جمعیت در قم 
آغاز به کار کرد

6 مرکز و قرارگاه تخصصی »خانواده و جمعیت« در استان قم، روز دوشنبه همزمان 
با دهه کرامت، با حضور معاون استاندار قم و به همت معاونت اجتماعی سپاه امام 

علی بن ابی طالب )ع( راه اندازی شد.
معاون اجتماعی، فرهنگی و زیارت استانداری قم در حاشیه افتتاح قرارگاه جهادی 
جمعیت و خانواده استان گفت: برنامه ریزی و اقدام های قرارگاه برای فرهنگ سازی 
در مسأله جوانی جمعیت، باید بر اساس میزان اثرگذاری فعالیت ها در بین عموم 
راستای  در  خانواده ها  آموزش  کرد:  عنوان  مقیمی  ابوالقاسم  شود.  انجام  مردم 
فرهنگ فرزندآوری، ازدواج آسان و تربیت درست فرزندان بر اساس آموزه های دینی، 
با استفاده از ظرفیت های گروه های مردمی و تولیدات رسانه ای موثر از اهمیت بالایی 
برخوردار است که باید در اولویت برنامه های مجموعه های فعال و مرتبط با موضوع 
خانواده و جمعیت قرار بگیرد. مرکز رسانه فرهنگی اجتماعی »حمراه«، مرکز مشاوره 
و خدمات روانشناختی خانواده مهر مرکزی، قرارگاه جهادی تخصصی جمعیت 
و خانواده »امیرالمومنین علی علیه السلام«، مرکز مشاوره و خدمات روانشناختی 
خانواده مهر شهر پردیسان و دبیرخانه مرکزی خانواده مهر کل کشور، مجموعه مراکز 
فعال اجتماعی و فرهنگی هستند که در استان قم همزمان با دهه کرامت، فعالیت 

رسمی خود را آغاز کردند.
انقلاب اسلامی جایگاه زنان را ارتقاء داد

بانوان  امروز در نشست  نیز  و خانواده استانداری قم  بانوان  امور  مدیرکل دفتر 
دستگاه های اجرایی و خواهران بسیج که به مناسبت دهه کرامت و سوم خرداد در 
سالن کرامت استانداری برگزار شد بیان کرد: دغدغه ای که در حوزه زنان ذهن را 
درگیر کرده برگزاری نشست های تخصصی در حوزه بانوان است وباید تلاش کنیم 
این حرکت ها افزایش یابد.  به گفته زینب عبداللهی؛ انقلاب اسلامی جایگاه زن که 
قبل از انقلاب با بهره گیری از الگوی غربی از مسیر تعالی خود منحرف شده بود 

بالاتر برد و به او در همه زمینه ها برای حضور فرصت های مطلوبی را فراهم کرد.
وی عنوان کرد: در برنامه آتی قرار است سلسه نشست هایی را با همراهی اساتیدی 
در بعد ملی وبین المللی در زمینه امور مرتبط با بانوان برگزار کنیم. وی افزود: در 
کجای دنیا زنان فرهیخته ای درهمه ابعاد سیاسی، اجتماعی و فرهنگی پا به عرصه 
ظهور گذاشتند؟ نظام اسلامی اجازه ظهور به زنان را داد که امروز با موفقیت در این 
عرصه ها حاضر هستند. وی با اشاره به توانمندی و شایستگی های بانوان استان 
قم بیان کرد: نمونه این زنان بانوی ورزشکار قمی است که توانست درسکوی جهان 
بدرخشد و با توجه به اینکه برای مسابقات هزینه کرده بود از مسابقه دادن با رقیب 

اسرائیلی خود سرباز زد و کارنامه خود را درخشان تر کرد.

اجتماعی

قوانینی که موتورسواران رعایت نمی کنند؛

موتورسواران قانون گریزعامل بی نظمی شهری

مدام می گوید این را می خواهم و آن را می خواهم! هر 
اسباب بازی را که می بیند درخواست دارد که سریع بابا یا 
مامان آن را تهیه کنند؛ بابا و مامان نیز که همین تک فرزند را 
دارند انگار فکر می کنند آسمان سوراخ شده و یگانه کودکی 
از دامن آن فرود آمده و حالا آنها نیز وظیفه دارند بدون هیچ 
کم و کاستی در خدمت این کودک باشند تا نکند خاطر این 

دردانه خانواده، مکدر شود! 
پدرام که تنها 4 سال دارد،مدام می گوید این را می خواهم 
و آن را می خواهم! هر اسباب بازی را که می بیند درخواست 
دارد که سریع بابا یا مامان آن را تهیه کنند؛ بی آنکه برای سالم 
نگهداشتن آن ارزشی قائل شود! بابا و مامان نیز که همین 
تک فرزند را دارند انگار فکر می کنند آسمان سوراخ شده و 
یگانه کودکی از دامن آن فرود آمده و حالا آنها نیز وظیفه 
دارند بدون هیچ کم و کاستی سمعا و طاعتا در خدمت این 
کودک باشند تا نکند خاطر این دردانه خانواده مکدر شود! 
سوی  از  جدیدی  درخواست  و  نو  از  روز  روز،  هر  خلاصه، 
پدرام و بله قربان گویی بابا و مامان پدرام از سویی دیگر! تا 
تاخیری در خرید وسیله یا درخواست پدرام صورت گیرد، آه و 
ناله او بالا می رود و مدام رجز خوانی و ناله به دنبال او می آید 
که »انگار شما من را اصلا دوست ندارید!، وگرنه هرچی که 
من می گفتم را گوش می دادید!«  این روایت کودکانی است 
که بدون قاعده و روش صحیح تربیتی هر روز رشد کرده و 
با میدان دادن افراطی والدین به آنها،کودکانی به اصطلاح 
تیتیش مامانی و لوس بار می آیند. کمترین صبر و گذشتی 
ندارد و کاملا خودخواه و خود شیفته بوده و هر روز این رفتار 
بیزار کننده با تصمیم گیری و بی دانشی والدین در آنها تقویت 
می شود.طوری شخصیت این کودکان شکل می گیرد که 
یک بنای سست شخصیتی به وجود می آید و با کوچکترین 
فشار در جامعه و رفتار قاطعانه کودک یا بزرگسال دیگری، 
فروریخته و عواقبت ناخوشایندی برای کودک و بزرگسال و 
والدین او به همراه خواهد داشت. در قدم اول والدین باید به 
دانش تربیت فرزند مسلح شوند و متوجه اشتباه بودن روش 
تربیتی خود شوند و سعی در تغییر آن داشته  باشند و صرفا 
به  دلیل رهایی از دست کودک، خواسته های او را نپذیرند 
باید در مورد فرزندان قوانین تربیتی قائل شوند و  والدین 
برروی آنان پایبند باشند و با قاطعیت عمل کنند. در حقیقت 
باید والدینی محبت  کننده اما قاطع باشند؛ همچنین دارای 
ثبات رفتاری و اندیشه باشند و الگوی مناسبی واقع شوند.
باید دست از محبت ها، معیارها و روش های افراطی بردارند و 

به اجتماعی شدن کودک کمک کنند.
ایجاد حس اعتماد در فرزندان

پایبند بودن به قول ها؛شما والدین عزیر باید سعی کنید تا 
می توانید قول حتمی به کودکتان ندهید اما اگر قول دادید 
به آن عمل کنید تا حس بی اعتمادی در کودک نسبت به 
به نسبت  را  فرزندان  از  نگیرد. حمایت کردن  شما شکل 

منطق تنظیم کنید و اولویت هایی قائل باشید.
حوزه ای  هر  در  و  شرایطی  هر  در  را  تعادل  کنید  سعی 
پیش بگیرید؛نه سختگیری افراطی داشته باشید و نه سهل 

انگاری افراطی.تعادل شاه کلید تربیت یک کودک است.
قائل  شدن پاداش و تنبیه و همچنین تنوع دادن در انواع 
خاص آن و پایبندی و همین طور تداوم دار کردن این مسئله 

از اهمیت زیادی برخوردار است.
مثلا اگر کودک کار اشتباه و یا کاری خارج از قوانین انجام 
داد، نباید در جمع او را سرزنش کنید، بلکه محیطی دو 
نفره تدارک ببینید و درباره  کار اشتباهش صحبت کنید، به  
توضیحاتش گوش دهید و سعی کنید آرام به کودک اشتباه 

بودن کارش را تفهیم کنید و اگر تنبیهی قائل شدید، تنبیهی 
بی حرمتی  با  برمتنبه ساختن  را علاوه  که کودک  باشد 
رابطه  ای  کودک  با  نسازد.  روبرو  شخصیتش  شکستن  و 
صمیمانه با عشق و محبت داشته باشید. به عبارت بهتر 
جاذبه و دافع داشتن را در حد اعتدال رعایت کنید. آهای 
پدر و مادر عزیز!بازی کردن و وقت  گذاشتن برای کودک، 
شنیدن دغدغه ها و احساسات کودک و تلاش برای درک 
آنان از اساسی  ترین موارد در مسیر پر فراز و نشیب تربیت 
است. اهمیت به خواسته  ها، علایق و سلایق کودک را در 
حد تعادل داشته باشید؛ یعنی در حالی که متوجه قوانین و 
اولویت ها هستید، صرفا به دلیل گریه و تکرار درخواست و یا 
عکس العمل بد نشان  دادن از سوی کودک، از اندیشه خود 

دست نکشید و سریع خواسته   او را نپذیرید.
 علائم خاص برای کودکان لوس!

کودکان لوس شده، خود محور می شوند و فکر می کنند 
همه چیز طبق خواسته های آنان می چرخد.

انتظار دارند که تمام خواسته هایشان بی  چون و چرا و 
سریع برآورده شود. صبور نیستند و لجبازی می کنند.

در صورت دریافت عملکردی منفی و نامطابق با خواسته 
خود، عکس العمل های شدید و بی  پروایانه نشان می دهند؛ 
سریعا گریه های شدید می  کنند یا فریاد می زنند، پا می کوبند 

و یا در جای خود می نشینند و تکان نمی خورند.
قهرهای مکرر می کنند؛ به دیگران یا خواسته  آنان اهمیت 
بی احترامی  یا  بی ادبی  است  ممکن  حتی  یا  نمی دهند 
نیز بکنند. همچنین پرخاشگری می کنند و صفاتی مثل 
اکثر  در  بودن  بی  ملاحظه  راضی،  خود  از  خودخواهی، 
آنان دیده می شود. البته توجه کنید که لوس شدن بچه ها 
محدود به سن خاصی نمی شود، اما با توجه به سن، ممکن 
است عکس العمل های متفاوتی از خود نشان دهند؛ به  طور 
مثال توجه و اهمیت به لوس شدن کودک دو ساله یا لوس 
شدن کودک سه ساله، بسیار اهمیت دارد و می تواند بهترین 
زمان برای جلوگیری از این مسئله و پرورش درست کودک 
برای  پراهمیتی  از سنین بسیار  این سنین  باشد؛چرا که 

تربیت هستند و رفتارها بیشترین تأثیرات را دارند
سعی کنید شرایط را به او توضیح دهید؛ این کار به مرور 
دست  کردن  گریه   از  او  و  می کند  متوجه  را  کودک  زمان 
می کشد. می  توانید پیشنهاد بدهید و با او معامله کنید؛ به  
طور مثال در قبال خواسته نادرست، مورد دیگری را پیشنهاد 
کنید و او را راضی کنید. در عین حال که قوانینی تعیین 
کردید، اما به کودک حق انتخاب بدهید. به کودک احترام 
بگذارید تا احترام را یاد بگیرد. به کودک صبر را آموزش دهید 
و در عمل با توضیح شرایط، او را متوجه این بکنید که همیشه 

نمی شود خواسته ها سریعا برآورده شوند.
را  دیگران  خواسته های  و  دیگران  به  احترام  کودک  به 
آموزش دهید؛ توضیح دهید که فقط او و خواسته هایش 
مهم نیست، بلکه افراد دیگری نیز هستند؛ یا همان طور که 
او این خواسته ها را دارد، دوست مقابلش نیز خواسته هایی 
دارد و تنها زمانی رابطه متقابل برقرار می شود که درک این 

خواسته  ها از سوی دو طرف صورت گیرد.
عذرخواهی کردن و قبول اشتباه را آموزش دهید 

شریک شدن و مهربانی کردن را آموزش دهید؛ به  طور 
مثال یک روز شما به پارک می روید و قصد دارید دلبندتان 
با اسباب بازی های رایج در پارک بازی کند. چند کودک 
هم در نوبت بازی با سرسره هستند اما کودک شما بیتابی 
کودکان  به  توجه  بدون  دارد خیلی سریع  و دوست  کرده 
دیگر از سرسره بالا برود. شما باید برای او توضیح دهید که 

مثلا همانطور که تو دوست داری با این وسیله بازی کنی، 
دوستت هم دوست دارد بازی کند. اگر شریک نشوی باید 
تنها باز کنی اما با نوبتی بازی کردن هم دیگر تنها نیستی، 
هم بیشتر لذت می بری.  این روزها عصر ارتباطات مجازی 
است.به   گرفته  نیز  را  کودکان  دامن  موضوع  این  و  است 
طور کلی پیشنهاد می شود اگر امکانات خاصی مثل تبلت 
یا وسیله بازی خاصی و…. برای کودکتان فراهم کردید و 
او را پیش دوستانی می برید که ممکن است آن امکانات را 
نداشته  باشند، از به  همراه بردن آن شئ یا هرچیز دیگری 
که هست امتناع کنید.هرچه  قدر هم که اوضاع مالی خوبی 
دارید اما در خرید کردن برای کودکتان تعادل را رعایت کنید. 
با اینکار قدردانی را نیز به او آموزش می دهید؛ بنابراین به  
هیچ عنوان در خرید کردن اسراف نکنید و از خرید موارد 
غیرضروری امتناع کنید. البته اگر از سوی شما به عنوان 
والدین کودک نیز اشتباهی سرزد و یا به قول خود عمل 
نکردید، باید عذرخواهی کنید و سعی در جبران آن داشته 
باشد تا اینگونه الگوی مناسبی برای کودک دلبندتان باشید.
مسئولیت هایی مطابق با توانایی و سن برعهده آنان 

بگذارید
نه گفتن را بیاموزید و به کودکانتان نیز آموزش دهید؛خیلی 
درگیر احساسات پدر و مادر فرزندی نشوید؛ حواس تان باشد 
که قرار است شما کودک خوبی تربیت کنید؛ پس بی محابا 
و بدون درنگ و تفکر تربیت اورا دنبال نکنید.خیلی شیک 
و مجلسی به هر خواسته کودک جواب مثبت ندهید بلکه 
بعضی وقتها قاطعانه نه بگویید و بدون تعارف با او برخورد 
نباید  که  البته  گفتن ها،  نه  این  با  بهتر  عبارت  به  کنید. 
افراطی باشد، شما نه گفتن را به کودک تان یاد داده اید. 
اگر کودک گریه ای حاصل از نیاز ضروری می کند، سریعا 
پاسخگو باشید؛ اما اگر گریه و رفتار ناشایست حاصل از 
کج خلقی یا خواسته  نامعقول است، آن را نادیده بگیرید.
کنید.  امتناع  کودک  با  کردن  بحث  و  لجبازی  از  البته 
بنابراین، علت لوس شدن بچه ها توجه نکردن به نکات ذکر 
شده و ایجاد این تفکر در کودک که همیشه مطابق میل او 
رفتارها و اتفاقات شکل می گیرد خواهد بود. او می خواهد 
سریعا بدون هیچگونه مخالفتی به خواسته اش  برسد و اگر 
کار اشتباهی بکند نادیده گرفته  شود. یا مثلا چون فکر 
می کند مثلا در خانواده ای پولدار به  دنیا آمده، پس مانعی 
برایش وجود ندارد و این دیگران هستند که باید به او احترام 
بگذارند و او اگر به این موضوع اهمیت ندهد و فقط خود و 
خواسته های خودش مهم باشد؛ کسی با او مقابله نمی کند 
و یا والدین برای رهایی یا شرم حاصل از رفتارهای ناشایست 
کودک، در مقابل خواسته های او نرم می  شوند.  این کودکان 
هنگامی که وارد اجتماع شوند یا زندگی زناشویی را شروع 
کنند به احتمال زیاد دچار مشکل می شوند و سپس دچار 
سرخوردگی می شوند؛ چراکه جامعه هیچگاه همانند مادرو 
پدرشان با او رفتار نمی کند. بنابراین، رعایت نکات ذکر شده 
و مشورت با یک روان  شناس حاذق در جلوگیری از لوس 
شدن کودک بسیار کمک  کننده و مؤثر خواهد بود. بنابراین 
از والدین محترم عاجزانه درخواست داریم که برای تربیت 
فرزند خود اطلاعات و آگاهی کافی کسب کنند، شما با یک 
انسان مواجه اید، باید آن  را برای یک زندگی عالی و کامل 
آماده کنید و برای عملی کردن این موضوع، مهم ترین فاکتور 
تأمین سلامت روان همراه با تربیت صحیح و بدون افراط و 
تفریط  است و این از مهم ترین وظایف شماست؛در نتیجه 
باید به دانش صحیح تربیت کردن کودک در سنین مختلف 

مجهز شوید.

چکار کنیم کودک مان »تیتیش مامانی«بار نیاید؟ 



5 اقتصادیچهارشنبه-10 خرداد ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 5738

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد؛

بورس ایران در ۳ سال اخیر
 سرکوب شده است 

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: دو و سه سال اخیر با یک سرکوب قیمتی 
مواجه شده است، بورس ایران در این سالها به اندازه تورم داخلی و حتی تورم 

حداقلی که دولت آن را اعلام می کند، رشد نکرده است.
هاتف سیدپور، کارشناس اقتصادی در گفتگویی با اشاره به وضعیت بازار سرمایه 
و تاثیرپذیری آن از اتفاقات اقتصادی جهان، گفت: برخی کارشناسان معتقدند 
که کنش هایی در اقتصاد جهان در حال رخ دادن است که دارایی های مردم را 
تحت تاثیر قرار می دهد و بورس ایران هم از این موضوع مستثنا نیست؛ اما واقعیت 
این است که وضعیت بازار سرمایه کشور تنها با تغییرات جهانی متلاطم و یا آرام 

نمی شود.
سیدپور در ادامه عنوان کرد: باتوجه به شرایطی که اقتصاد جهان دارد، می تواند 
منشا تغییراتی در وضعیت مالی تمام کشورها ایجاد کند. این همان موضوعی 

است که کارشناسان مختلف در رابطه با بارها اظهار نظر کرده اند.
وی افزود: به جهت سیاست های کلی که فدرال رزرو در پیش گرفته از سوی دیگر 
وضعیت رکود اقتصادی و چشم انداز بازارهای جهانی و وضعیت بانکداری جهانی 
و بسیاری از متغیرهای دیگر جهان پرریسک به نظر می رسد و طبیعتاً تغییر در این 
وضعیت ها و بازارها می تواندآثار و تبعاتی برای تمامی بازارهای جهانی داشته باشد.
وی با بیان اینکه موارد ذکر شده می تواند بر وضعیت بازار سرمایه ایران هم 
تاثیرگذار باشد، گفت: تاثیر این وضعیت ها بر بازار سرمایه ایران مشروط بر این است 
که بازار کامودیتی ها و مواد خام تحت تاثیر این وضعیت ها و رفتار بازارها قرار بگیرد. 
طبیعتاً تمامی این موارد، می تواند بر بورس ایران تاثیر بگذارد، اما این را هم باید 

بگویم که برای تحقق آثار موارد ذکر شده مقدماتی نیاز است.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه بورس ایران در دو و سه سال اخیر با 
یک سرکوب قیمتی مواجه شده است، اظهار داشت: بورس ایران در این سالها 
به اندازه تورم داخلی و حتی تورم حداقلی که دولت آن را اعلام می کند، رشد 
نکرده است و بازار سرمایه به صورت جدی نسبت به سایر بازارها یک عقب ماندگی 
جدی دارد. در واقع می شود این گونه استنتاج کرد که بخشی از این افت و ریزش 

احتمالی بازارها را بورس ایران پیش خور کرده است.
سیدپور در ادامه تصریح کرد: در حال حال حاضرP/E بازار یعنی نسبت قیمت 
به درآمد از اندازه استاندارد تاریخی خود در بعضی سهم پایین تر است و در بعضی 
از سهم ها این نسبت حالت نرمالی دارد. در این صورت می توان گفت که شرایط 

برای افت بازار بیشتر از اینها مهیا نیست.
مدیر موسسه سرآمد ادامه داد: ارزندگی بازار سهام دیگر چیزی نیست که دایم 
بخواهیم در مورد آن صحبت کنیم. واقعیت این است که بازار سهام ایران نسبت به 
بازارهای دیگر و نسبت به رشدی که سایر بازارها در سال های اخیر تجربه کرده اند 
یک جاماندگی جدی دارد. حتی افت بازار مواد خام در بازارهای جهانی هم 
می تواند یک شوک کوتاه مدت ایجاد کند؛ اما در بلند مدت و میان مدت بازارها 

چون میل به تعادل دارند دوباره قیمت ها را به سطوح بالاتر سوق می دهند.
بازار سهام به  اینکه ارزندگی  باتوجه به  این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: 
گونه ای است که این مسایل درحاشیه قرار گرفته و سرمایه گذاران توجه خود را به 

موضوعات دیگری معطوف کرده اند.
سیدپور عنوان کرد: در حال حاضر وضعیت عموم شرکت ها مخصوصاً لیدرهای 
بازار و شرکت های بنیادی مطلوب به نظر می رسد.به عبارت دیگر، وقتی صورت ها 
و گزارش های مالی شرکت ها را می بینیم تمامی این شرکت ها سودهای قابل 
توجهی را شناسایی کرده اند. این سودها ارزنده بوده و وضعیت مناسبی را رقم 

می زند.
وی در پایان خاطز نشان کرد: نباید تمامی مسایل را قاطعانه عنوان کرد و در 
تمامی سطوح اینگونه نیست که شرکت های در وضعیت ایده آل قرار گرفته باشند؛ 
اما در وضعیت بیشتر شرکت ها مطلوبیت نسبی به چشم می خورد. وضعیت در 
شرکت های بنیادی که تولید مناسبی دارند و سودهای قابل تکرار تولید می کنند، 

مناسب به نظر می رسد.

رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف خبرداد؛

کاهش ۸۰ تا ۸۵ درصدی
 صادرات فرش دستباف 

رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف خاطر نشان کرد: فرش ها از کاخ 
سعدآباد به موزه فرش ایران در چهارراه فاطمی انتقال داده شدند و اظهارنظر وزیر 
پیشین درباره بی ارزش بودن این فرش ها ریشه در ناکاربلدی و بی سوادی وی 

دارد. 
مسعود سپهرزاد در گفت وگویی از کاهش 80 تا 85 درصدی صادرات فرش 
دستباف در سال گذشته خبر داد و افزود: تقاضا از سوی مشتریان خارجی برای 
خرید فرش دستباف ایرانی کاهش پیدا کرد است چراکه نوسان های نرخ دلار در 
قیمت نهایی محصول تاثیر و قیمت آن را دو برابر افزایش داده است؛ به عنوان مثال 
خرید فرشی که سال گذشته برای خریدار خارجی هزار دلار تمام می شد امسال 
باید برای خرید آن حداقل 2 هزار دلار هزینه کند و این افزایش نرخ برای خریدار 

خارجی منطق ندارد.
وی با اشاره به نوسان های نرخ ارز و تاثیر آن در افزایش دستمزد و مواد اولیه، 
تصریح کرد: افزایش نرخ ارز متعاقب آن افزایش نرخ فرش دستباف برای خریدار 
خارجی فرش منطق ندارد و آنها نمی دانند چرا باید فرش یک متر و نیم ابریشمی 
تومان(  میلیون   50 ( دلار  هزار  تومان،  هزار  حدود 14  ارز  با  سال 1400  که 

می خریدند، یک سال بعد همان فرش را 2 هزار دلار خریداری کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف با بیان اینکه روزانه سهم فرش ایران 
در بازارهای خارجی کاسته می شود، افزود: نپال، هند و پاکستان جایگاه ما را در 
بازارهای خارجی تصاحب کردند. البته رکود محدود به بازارهای خارجی نیست 
و از آنجایی که توان خرید مردم کاهش پیدا کرده است تقاضا برای خرید فرش 

دستباف در بازار داخلی نیز ریزش کرده است.
بازار فرش دستباف  آیا در شرایط رکود  این پرسش که  به  پاسخ  سپهرزاد در 
حمایت های از بافنده های فرش صورت می گیرد؟ گفت: حدود 10 تا 12 میلیون 
بافنده فرش دستباف در کشور داریم که به دلیل عدم حمایت و بیمه نشدن آنها 
روزانه از تعدادشان کاسته می شود؛ شرایط بافنده ها مساعد نیست اما من خبر 

مهاجرت آنها به ترکیه را تایید نمی کنم.
 این فعال اقتصادی ادامه داد: باید برای احیای جایگاه فرش ایرانی در بازارهای 
جهانی یک اراده قوی در تمام دستگاه ها شکل بگیرد و این موضوع نیاز به حکم 
حکومتی دارد تا دوباره فرش ایرانی سهم خود را در بازارهای جهانی کسب کند. 
متاسفانه شرایط کاری برای همه اقشار در کشور دشوار شده است و همه در یک 
کشتی نشسته ایم و انگار دست هایی نمی خواهد که مشکلات مردم اعم از کارمند 

و تاجر حل شود.
وی با انتقاد از عملکرد وزارت میراث فرهنگی و گردشگری در شیوه نمایش دادن 
فرش های دستباف، گفت: در موزه فرش های دستباف فرش های متعلق به 400 
سال پیش موجود است که می توان با نمایش دادن هر کدام از آنها کسب درآمد 
کرد اما این فرش ها روی هم انبار و نگهداری می شوند و امیدواریم که در شیوه 
نگهداری آنها رسیدگی بیشتری انجام شود تا با گذر زمان از بین نروند؛ باید به این 
فرش ها افتخار کرد و درخواست دارم که در حفظ این فرهنگ بیشتر تلاش شود.

سپهرزاد خبر ناپدید شدن فرش های موزه سعدآباد را تکذیب کرد و اضافه کرد: 
فرش ها از کاخ سعدآباد به موزه فرش ایران در چهارراه فاطمی انتقال داده شدند؛ 
و اظهارنظر وزیر پیشین درباره بی ارزش بودن این فرش ها ریشه در ناکاربلدی و 
بی سوادی وی دارد. من در سفری که به ایتالیا داشتم در یکی موزه های آنجا یک 
خط را نمایش می دادند و یک کارشناس ساعت ها درباره آن خط که داوینچی آن 
را کشیده است برای گردشگران سخن می گفت و گردشگران برای دیدن آن باید 

حداقل 25 یورو هزینه می کردند.
بافت  پیش  که 500 سال  متری  ایرانی 5  فرش های  دیدن  کرد:  تاکید  وی 
شده اند بدون تردید حس و حال خوب برای گردشگران ایجاد می کند اما متاسفانه 

نمی خواهند و تمایل ندارند که بازار فرش دستباف رونق بگیرد.

یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: دولت علی رغم ادعایی که داشت مبنی 
بر اینکه سفره مردم را به تحریم ها وصل نمی کنیم در واقع فقط سفره خود را از 

تحریم جدا کرد. 
مرتضی افقه در گفت وگویی درباره تبعات حذف ارز 28 هزار و 500 تومانی و 
افزایش آن به 38 هزار و 600 تومان اظهار داشت: دولت مردم را فراموش کرده و 
اساسا سبک زندگی مدیران و مسئولان با مردم بسیار متفاوت است و ارتباط بین 
مسئولان و جامعه قطع شده است. دولت آثار و تبعات حذف ارز 4200 تومانی را 

دید و تجربه کرد.
وی ادامه داد: به رغم اینکه هشدارهای متعددی داده شد که در حذف ارز 
4200 تومانی ساده انگاری نشود و تبعات تورمی حذف ارز 4200 تومانی محدود 
به 4 اقلم کالا نمی شود و به تمام کالا و خدمات سرایت می کند؛ اما دولت ارز 

4200 تومانی را حذف کرد و تبعات آن را در اقتصاد کشور هم دید.
این کارشناس اقتصادی گفت: متاسفانه تیم اقتصادی دولت سیزدهم متوهمانه 

دولت  در  که  مشکلاتی  که  بود  شده  مشتبه  خودشان  بر  و  می گیرند  تصمیم 
ریاست جمهوری روحانی وجود داشت به دلیل حضور روحانی بوده و نه تحریم ها 
و مشکلات ساختاری اقتصادی، از این رو مدعی بودند که اگر بر سر کار بیایند 
شرایط بهبود پیدا می کند اما وقتی اداره امور را دست گرفتند با انبوه هزینه هایی 
که باید تامین کنند مواجه شدند در حالی که به این اندازه درآمد وجود نداشت، 
ناچار به حذف ارز 4200 تومانی شدند. البته ارز 4200 تومانی را با این ژست 
حذف کردند که می خواهیم با فساد مبارزه و رانت عده ای را حذف کنیم در حالی 

که روشن بود که علت اصلی کمبود درآمد دولت است.
عده ای نان خوار آویزان ردیف های زائد بودجه هستند

وی افزود: پس از آن تصور دولت این بود که سقف نرخ ارز تا همین حد است 
و امکان کنترل آن را دارند و ارز 28 هزار و 500 تومانی را برای کالاهای اساسی 
اعلام کرد اما دیدیم که نتواستند در این اقدام هم موفق باشند و عملا فاصله نرخ 
28 هزار و 500 تومانی با نرخ ارز بازار آزاد افزایش پیدا کرد و این فاصله با نرخ 

52 هزار تومانی در بازار چشمگیر شد. از این رو به فکر حذف ارز 28 هزار و 500 
تومانی افتادند.

افقه با بیان اینکه متاسفانه دولت به یکسری استدلال غلط از سوی یکسری 
اقتصاد خوانده طرفدار بازار آزاد، متوسل می شود، اظهار داشت: این اقتصاد 
خوانده های طرفدار بازار آزاد پس از جنگ به جان اقتصاد افتاده اند و با اظهارات 
غلط بلاهای زیادی بر سر مردم آورده اند و هنوز هم امثالی مانند آقای غنی نژاد 
وقتی صحبت می کنند، این نتیجه را نمی خواستیم اما می دانستند که در این 
فضا مباحث خصوصی سازی و آزادسازی قیمت ها در این ساختار معیوب منجر 
به همین دو قطبی،  نابرابری و فقر شدید خواهد شد اما گمان می کردند که معجزه 
اتفاق می افتد. دولت هم به این استدلال متوسل می شود و عنوان آن را یک اقدام 

و کار علمی می گذارد.
وی گفت: مشخص است که دولت به دلیل کمبود درآمد نتوانسته به وعده های 
انتخاباتی، عمل کند و از این رو وسوسه شدند فاصله بین نرخ ارز 28 هزار و 500 
تومانی به نرخ 52000 تومانی بازار آزاد را کاهش دهند و به جیب دولت بریزند. در 
این میان مردم هستند که فراموش شدند و گویا برخی عادت دارند فشار را به جایی 
برسانند که صدای اعتراض بلند شود و در آن زمان پرهزینه تر از اقدامات اقتصادی 
با اقدامات نظامی، سیاسی و انتظامی مشکلات را حل کنند اما به طور قطع تبعات 

برخوردهای انتظامی دیرپا خواهد بود.
افقه ادامه داد: اینکه چرا دولت نتوانست یک سال هم ارز 28 هزار و 500 تومانی 
را حفظ کند مشخص است چراکه هنوز موضوع تحریم ها حل نشده بنابراین به رغم 
ادعایی که دارند هنوز با خلا درآمدهای نفتی مواجه هستند. راهکار این بود که 
هزینه های بسیار زیاد و غیرضروری که در بودجه آمده و اصلا کمکی به تولید ملی 

نمی کند را کاهش و حذف کنند چراکه این هزینه ها تورم ساز هستند.
وی گفت: در بودجه با انبوهی از ردیف های زائد روبه رو می شویم که فقط عده ای 
نان خوار به آن آویزان هستند و دولت برای کاهش کسری بودجه باید به سمت 
کاهش این هزینه ها می رفت اما از آنجایی که  نمی خواهد دست به آویزان های 
بودجه بزند، ناچار به دنبال افزایش درآمد می گردد اما به دلیل اینکه امکان فروش 
نفت را ندارد برخلاف ادعاها به سمت استقراض رفت اما این استقراض از بانک 
مرکزی نبود بلکه از سایر بانک ها استقراض انجام شد. از این رو دولت هر سال 
اعداد مالیاتی را افزایش می دهد و برخلاف قانون که باید حقوق ها معادل نرخ تورم 
باشد کمتر از نرخ تورم افزایش داد از سوی دیگر حداقل خدماتی رفاهی که باید به 
گروه های کم درآمد ارائه می داد با حذف ارز ترجیحی قطع می کند. دولت علی رغم 
ادعایی که داشت مبنی بر اینکه سفره مردم را به تحریم ها وصل نمی کنیم در واقع 

فقط سفره خود را از تحریم جدا کرد.   

در گفت وگو با کارشناس اقتصادی تشریح شد؛ 

دولت فقط سفره خود را از تحریم جدا کرد 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از افزایش میزان یارانه ها برای خرید طرح کالابرگ  
الکترونیکی خبر داد و گفت: درصددیم میزان یارانه یارانه بگیران را در سه دهک 
اول به شرط خرید 70 درصد کالا در طرح کالابرگ  الکترونیکی، 20 درصد افزایش 

دهیم. 
سیدصولت مرتضوی در حاشیه هفتمین همایش ملی کار که در مجموعه تلاش 
برگزار شد، با اشاره به اجرای طرح کالابرگ  الکترونیک اظهار کرد: در حوزه کالابرگ 
اقدامات جدیدی را در دستور کار داریم؛ در گام نخست بنا بر این است که میزان 
یارانه یارانه بگیران را در سه دهک اول 20 درصد افزایش دهیم البته با خرید 70 

درصد کالا و کالاها هم از ۹ تا 11 قلم تعریف شده است.
وی ادامه داد: امیدواریم که این اقدام بتواند قدری به حداقل بگیران جامعه 
کارگری کمک کند. در گام نخست به شکل تدریجی و دهک به دهک  پیش می رویم 
و در ابتدا افراد تحت پوشش کمیته امداد حضرت امام خمینی )ره( و بهزیستی 
خواهند بود و در خرداد ماه سه دهک اول را اجرایی و عملیاتی خواهیم کرد و در 

آینده تصمیمات دیگری برای سایر دهک ها اتخاذ خواهد شد.
وزیر کار افزود: ما سامانه ملی اعتبار را در وزارت کار تعریف کردیم که اعتباری را 
برای کسانی که می خواهند از یارانه خود با افزایش 20 درصدی استفاده کنند، 
اختصاص می دهیم و کالاهایی تعریف شده است که می توانند از فروشگاه های 
زنجیره ای و سایر فروشگاه هایی که به سامانه وصل شده اند و بالغ بر 50 هزار 

فروشگاه است خرید کنند.
مرتضوی تصریح کرد: ما این طرح را سال قبل و در راستای اجرای قانون به 
صورت ملی و آزمایشی در سراسر کشور راه اندازی کردیم. طرح چون مشوق های 

لازم را نداشت با اقبال عمومی مواجه نشد و من امیدوارم که افزایش درصد یارانه ها 
سبب شود که با اقبال جامعه هدف روبه رو شویم.

کارگران آتیه می خواهند
صولت مرتضوی همچنین در هفتمین همایش ملی کار به نامگذاری شعار سال 

اشاره کرد و گفت: عمده ترین تمرکز مقام معظم رهبری در یک دهه گذشته در 
حوزه اقتصاد بوده است و به فراخور استعداد کشور و توانمندی های جامعه سالها را 
نامگذاری می فرمایند. امسال نیز شعار سال، مهار تورم و رشد تولید نامگذاری شده 
و در این حوزه دیدگاه های متفاوتی وجود دارد که آیا اساساً لازمه مهار تولید مدیریت 

رونق و رشد است یا اینکه رونق و رشد لازم و ملزوم یکدیگر هستند.
وی تاکید کرد: علاوه بر توجه به مهار تورم باید به رشد تولید هم بیاندیشیم زیرا 
رکن اساسی رشد تولید، کار است و با کار و تلاش می توان هم به تولید دست یافت 

و هم به بهره وری رسید.
وزیر کار افزود: اگر بناست که بعد از یک دهه رکود که به دلیل برخی بی تدبیری 
ها در دهه ۹0 به وقوع پیوست به رشد اقتصادی 8 درصدی در اقتصاد دست پیدا 
کنیم و از منفی ۹ درصد در سال 13۹۹ به رشد 8 درصد در سال 1402 و بالاتر 

برسیم لازم است که نیروهای محرکه کارگران و کارفرمایان را داشته باشیم.
وی ادامه داد: در عرصه های بین المللی عضویت در اجلاس شانگهای، ارتباط با 
همسایگان و ارتباطات با قدرت های اقتصادی مهم جهان در دستور کار دولت قرار 
گرفته تا تمام موانع را از پیش روی اقتصاد برداریم و آنچه که امید ما را مضاعف می 

کند عشق و اهتمام کارگران به موضوع کار است.
مرتضوی تصریح کرد: نکته ای که باید دولتمردان به آن توجه داشته باشند این 
است که باید حلقه وصل بین کارگران و کارفرمایان باشیم اما متاسفانه نواهایی 
شنیده می شود که دنبال ایجاد فاصله بین کارگر و کارفرماست ولی ما معتقدیم که 
کسی که به مقام کارفرمایی رسیده گرد کارگاه و کارخانه را به جان خریده و زمانی 

کارگر بوده است.

وزیر کار خبر داد:

افزایش یارانه ها به شرط خرید کالابرگ  الکترونیکی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند.
به  مربوط  کلاسه 1401114430001001۹75  پرونده  به  مربوط  شماره 14016033000101422۹  رای   -1
تقاضای آقای باقر اولاد فرزند عباسعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 16۹/13 مترمربع پلاک شماره 
11521 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 48۹۹3 مورخ 13۹7/05/25 

دفترخانه 2۹ قم )م الف 17221(
به  1401114430001000764مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001001124 شماره  رای   -2
تقاضای آقای جواد پور یحیی فرزند ابوالقاسم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 180/30 مترمربع پلاک 
شماره 10482/11 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 348 

صفحه 424 به موجب سند رسمی شماره 24473 مورخ 13۹7/06/17 دفترخانه 40 قم )م الف 17222(
به  1402114430001000062مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001001664 شماره  رای   -3
تقاضای آقای محمد رنج بر فرزند قاسم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 337/15 مترمربع پلاک شماره 
10281 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 27456 مورخ 1401/07/18 

دفترخانه 77 قم )م الف 17224(
به  1401114430001001465مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001001۹58 شماره  رای   -4
تقاضای آقای سید مسلم موسوی خواه فرزند سید غظنفر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 154 مترمربع 
پلاک شماره 10455 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 1- سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 
31۹ صفحه 85 خریداری به موجب سند رسمی شماره 35350 مورخ 1400/12/04 دفترخانه 40 قم نسبت به 132 
سهم 2- مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ابوالفضل طاهر خو سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 308 صفحه 513 

نسبت به 22 سهم )م الف 17230(
به  1400114430001001564مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001001653 شماره  رای   -5
تقاضای آقای حمید صفری سیاهگورابی فرزند محمد علی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۹1/50 مترمربع 
پلاک شماره 11۹15 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مصطفی 

ابراهیمی خاکباز سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 833 صفحه 37 )م الف 17231(
به  1401114430001000716مربوط  کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001001۹۹0 شماره  رای   -6
تقاضای آقای سیدعلی موسوی فرزند سید ابوالقاسم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 176/75 مترمربع 
پلاک شماره 11001/350 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 
از صندوق ذخیره علوی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۹0 صفحه 268 خریداری به موجب سند رسمی شماره 

2378۹ مورخ 138۹/04/30 دفترخانه 45 قم )م الف 17232(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: 1402/03/10
نوبت دوم: 1402/03/27
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002002580 شماره  رأی   -1
1401114430002001641 مربوط به تقاضای آقای احمدعلی علیجانی فرزند 
رضا درششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 102 مترمربع 
درقسمتی از پلاک شماره فرعی از 1857 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از شاهسوار بهادری صفحه 

472 دفتر 203 )م الف17220(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002002725 شماره  رأی   -2
1401114430002001446 مربوط به تقاضای آقای حسین هفته خانک فرزند 
صفرعلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
48 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1876 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از عباس شاطر کاظمی)م 

الف17223(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002002151 شماره  رأی   -3
1401114430002002153 مربوط به تقاضای خانم اعظم آفتاب فرزند محمود 
زمان درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
61/60 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۹40 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 5۹5 دفتر 277 )م 
الف17225(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002002467 شماره  رأی   -4
1401114430002001858 مربوط به تقاضای خانم فهیمه آفتاب فرزند نجف 
درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48 مترمربع 
پلاک شماره 5۹ فرعی از 2435 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی از وراث ابراهیم عباسی صفحه 244 دفتر 80 )م الف17226(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   14026033000200258۹ شماره  رأی   -5
1401114430002000220 مربوط به تقاضای آقای مسلم مرادی فرزند آقامعلی 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2300 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمد خان محمدی صفحه 324 

دفتر 560 )م الف17227(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002002636 شماره  رأی   -6
1401114430002001357 مربوط به تقاضای آقای سعید برزگربفروئی فرزند 
حبیب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
102 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 23۹1 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث عبداله بختیاری طی 

سند قطعی شماره 28724 مورخ 1356/11/10 دفترخانه ۹ قم)م الف17228(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   14026033000200241۹ شماره  رأی   -7
خسروبکی  اله  فضل  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002001۹۹1
بزچلوئی فرزند عبداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 70 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1۹6۹ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ثریا حق شناس 
طی سند قطعی شماره 126670 و 126672 و 126674 مورخ  1387/۹/4 

دفترخانه 12 قم )م الف1722۹(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اخبار صنعت(
نوبت اول: 1402/03/10
نوبت دوم: 1402/03/27
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی



چهارشنبه-10 خرداد ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 65738
ورزشی

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم: 

اولین رالی ویژه طلاب شاهد و ایثارگر قم 
برگزار می شود

رالی  اولین  برگزاری  به  اشاره  با  ایثارگران استان قم  امور  و  بنیاد شهید  مدیرکل 
خودرویی ویژه طلاب و روحانیان شاهد و ایثارگر دراین استان گفت: در این رالی ۹0 

نفر ثبت نام کردند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن هنرمند در جمع خبرنگاران اظهار داشت: این 
دوره از مسابقات با همکاری بنیاد شهید و امور ایثارگران، اداره کل ورزش و جوانان 

، استانداری، پلیس راهور و هیات اتومبیل رانی و موتورسوری قم ترتیب خواهد یافت.
وی با اشاره به اینکه مسابقات به صورت استانی و متمرکز در قم خواهد بود،  گفت: 
در نظر داریم در صورت امکان رالی کشوری طلاب و روحانیان جانباز را با مشارکت 

اداره کل ورزش و جوانان و هیات اتومبیل رانی و موتورسواری قم برگزار کنیم.
وی افزود: این رالی به صورت خانوادگی است که با استقبال خوب طلاب همراه 
شده و هدف از برگزاری آن ارتقای سطح سلامت جامعه ایثارگری و افزایش نشاط 

اجتماعی است.
هنرمند گفت: ۹0 دستگاه خودرو در این رالی حضور دارد و نقشه خوان ها از 

خانواده راننده ها هستند و در مجموع 350 نفر در رالی شرکت می کنند.
وی بیان کرد: نقطه آغازین برگزاری رالی فردا چهارشنبه از مجتمع ایثار قم در بلوار 
جمهوری اسلامی و از ساعت 8:30 است و اختتامیه ظهر همان روز در شهر دستجرد 

و در مجموعه اردوگاهی بنیاد شهید برگزار می شود.
وی با اشاره به این که امروز آموزش تخصصی نقشه خوانی برای نقشه خوان های 
رالی برگزار می شود گفت: این رالی، سرعتی نیست و در آن نظم و دقت رانندگی مهم 

است تا فرهنگ کاهش سوانح رانندگی را ترویج دهیم.
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم افزود: برای برگزاری رالی طلاب و 

روحانیان تعداد 13 ایستگاه پیش بینی شده است.

مدیرعامل باشگاه آنا صنعت پاسارگاد استان قم خبرداد:

تمدید ملی پوش افغانستانی با تیم فوتسال 
آناصنعت قم

مدیرعامل باشگاه آنا صنعت پاسارگاد استان قم از تمدید قرارداد بازیکن ملی پوش 
افغانستانی این باشگاه خبر داد. سید محمد شرافتی در گفتگویی اظهار داشت: در 
حالی که از تیرماه وارد فصل جدید لیگ برتر فوتسال می شویم آنا صنعت قم قرارداد 
بازیکن ملی پوش افغانستانی خود را تمدید کرد. مدیرعامل آنا صنعت پاسارگاد قم 
افزود: رضا حسین پور بازیکن تیم ملی فوتسال افغانستان که در هفته های اخیر همراه 
با تیم ملی کشورش در چند اردوی آماده سازی بود پس از جلسه با مدیرعامل باشگاه 
در تیم نماینده فوتسال قم در لیگ برتر ماندنی شد. وی ابراز داشت: این فوتسالیست 
که اخیراً به عنوان بهترین بازیکن سال افغانستان هم انتخاب شده در فصل 1402 

لیگ برتر نیز پیراهن آناصنعت پاسارگاد قم را بر تن می کند.

هیات کشتی قم و دیگر مسئولان ورزشی استان حمایتی ازمن نکردند؛

بانوی قهرمان قمی :با هزینه شخصی
 عازم قهرمانی زنان آسیا شدم

قهرمان کشتی آلیش زنان آسیا گفت: پس از قهرمانی در مسابقات کشتی آلیش 
قهرمانی آسیا عزم و برنامه ریزی خود را بر روی کسب مدال در مسابقات جهانی 

گذاشته ام.
ام البنین محسنی که هفته گذشته در رقابت های کشتی آلیش قهرمانی زنان آسیا 
در ازبکستان مدال نقره بخش کلاسیک و مدال طلای بخش آزاد را به خود اختصاص 
داد در گفت و گویی اظهار داشت: مسابقات جهانی کشتی آلیش دو ماه دیگر در 
کشور ترکیه برگزار می شود و امیدوارم با قرار گرفتن در ترکیب تیم ملی آلیش بانوان 

کشورمان باز هم برای ایران افتخار آفرینی کنم.
وی افزود: برای قرار گرفتن در ترکیب تیم ملی برای اعزام به مسابقات آسیایی می 
بایست در مسابقات قهرمانی کشور شرکت می کردیم که هیات کشتی قم و دیگر 
مسئولان ورزشی استان حمایتی از بنده نکردند و با هزینه شخصی عازم مسابقات 

شدم.
پس از برگشت از مسابقات آسیایی پاداشی از مسئولان استان نگرفته ام

وی بیان کرد: پس از برگشت از مسابقات آسیایی نیز تاکنون پاداشی از سوی 
مسئولان استان در حوزه ورزش و غیر از ورزش دریافت نکرده ام.

محسنی افزود: در دهه کرامت قرار داریم و یکی از رموز موفقیت بنده توسل به 
حضرت معصومه)س( بود و این موضوع روحیه بسیار بالایی را نصیبم کرد.

وی که 27 سال سن دارد و عنوان می کند می تواند تا سال های دیگر در خدمت 
کشتی آلیش کشور باشد بیان کرد: از سال ۹5 در رشته راگبی  فعال هستم و همراه با 

تیم ملی در سال 1400 موفق به کسب مقام سوم مسابقات غرب آسیا شدم.
مسابقات کشتی آلیش قهرمانی آسیا به تازگی در کشور ازبکستان برگزار و تیم ملی 

زنان ایران در دو بخش کلاسیک و آزاد موفق به کسب عنوان قهرمانی شد.

فینال جام حذفی و صدو یکمین دربی پایتخت چهارشنبه ساعت 1۹:45 در 
ورزشگاه آزادی بین دو تیم استقلال و پرسپولیس برگزار می شود.

چهارشنبه مسابقه تاریخی و مهیجی را شاهد خواهیم بود که  یک طرف آن 
پرسپولیس قهرمان لیگ برتر این فصل است ایستاده و به دنبال دومین و حتی 
سومین جام قهرمانی این فصل است اما در سوی دیگر میدان استقلال قهرمان 
بدون باخت فصل گذشته و تیم سوم جدول لیگ، ساپینتو و هواداران استقلال خود 
را شایسته قهرمانی در لیگ برتر هم می دانستند و مدعی اند ناداوری ها آنها را از 

قهرمانی دور کرده و حالا بهترین فرصت برای اعاده حیثیت است. 
جمعی از بهترین بازیکنان  کشورمان در این میدان ناب فوتبالی حضور دارند 
که  می خواهند فصل خود را رویایی و طلایی تمام کنند،  با برد رقیب سنتی در 
فینال و رسیدن به جام. استقلال اگر برنده مسابقه شود هوادارانش را در روز پایانی 
خوشحال می کند و به کسب سوپرجام هم امیدوار می ماند اما پرسپولیس در 
صورت برد دربی دو جام قهرمانی را صید می کند،  یکی جام حذفی و دیگری 
سوپرجامی که براساس آئین نامه به  تیمی که قهرمان لیگ برتر و جام حذفی شود،  

اهدا می شود.)البته فردا خبری از اهدای سوپرجام در ورزشگاه نخواهد بود.(
دربی 101 تقابل بهترین خط حمله لیگ با  مستحکم ترین خط دفاع مسابقات 
است. آبی پوشان با 52 گل زده زهردارترین هستند و پرسپولیس فقط 13 گل در 
30 بازی لیگ خورده است. تقابل این دو می تواند تماشایی باشد. جایی که مهدی 
قائدی  سرحال به همراه محمد محبی، آماده آتش بازی در ورزشگاه آزادی هستند.  
پرسپولیس هم بازیکنانی مثل مهدی ترابی، سروش رفیعی و وحید امیری دارد که 

می توانند هر لحظه نتیجه بازی را تغییر بدهند. 
درون دروازه دو تیم، دو دروازه بان ملی پوش می ایستند، علیرضا بیرانوند و 
سیدحسین حسینی که برای گل نخوردن  تیمشان تلاش خواهند کرد. اگر بازی 
در 120 دقیقه تمام نشود آن وقت نقش این دو در قهرمانی و کسب جام بیشتر هم 
خواهد شد. این سومین و آخرین تقابل دو تیم در این فصل است. دو بازی رفت و 

برگشت لیگ هم جذاب و تماشایی بود.
یک بازی با تساوی 2 بر 2 به پایان رسید و بازی برگشت که 3 اردیبهشت امسال 
برگزار شد را پرسپولیس با گل عیسی آل کثیر برنده شد. عیسی شاید یکی از مهم 
ترین گل های دوران ورزشی اش را زد و فردا مدافعان استقلال به شدت مراقبش 
خواهند بود. در استقلال مهدی مهدی پور به دلیل دو اخطاره بودن محروم است 
و وضعیت حضور یامگا هم در ترکیب اصلی مشخص نیست. پرسپولیس اما در این 

بازی محرومی ندارد. 
داوری مسابقه هم می تواند یکی از مهم ترین و تاثیرگذارترین عوامل این مسابقه 
باشد. استقلالی ها از داوری دربی برگشت ناراضی بودند چون می گفتند پنالتی 
دقیقه 5 مسابقه به سود آنها اعلام نشده است. فردا سوت این بازی مهم در دستان 
اشکان خورشیدی است داوری با تجربه که البته برخی می گویند از نظر بدنی 
امادگی صدرصدی ندارد! کمیته داوران هم دو داور پشت دروازه هم برای کمک به 

او گذاشته تا چهارچشمی اتفاقات محوطه جریمه را رصد کنند! 
10 خرداد 1401 برای تیم برنده یک شب رویایی خواهد بود شبی که با شکست 
حریف قدیمی و همشهری به جام می رسد و بازنده این مسابقه هیچ چیز نصیبش 
نمی شود اما کاش تماشاگران بیشمار این مسابقه هم مثل بازیکنان و مربیان دو 
تیم به اخلاق حرفه ای پایبند باشند و بدانند که با شکست زندگی به آخر نمی 

رسد! همین چند روز پیش 80 هزار تماشاگر دورتموند در آلمان بعد از دست دادن 
قهرمانی بوندس لیگا در خانه، بازیکنان و تیم خود را یکصدا تشویق کردند زیرا  برد 

و باخت و قهرمانی در فوتبال  اگرچه مهم و ارزشمند است اما همه زندگی نیست!
اسامی داوران فینال جام حذفی:

محمدحسین  ظهیری،  حسن  ایلدروم،  علیرضا  خورشیدی،  اشکان  داوران: 
ترابیان

کمک داوران اضافه )پشت دروازه(: محمدحسین زاهدی فر، سیدعلی اصغر 
مومنی

کمک داور ذخیره: محمد راهی
ناظر داوری: محمود رفیعی

ناظر ویژه داوری: علی خسروی

فینال جام حذفی| استقلال - پرسپولیس؛

 دربی101 و جنگ برای جام

سرمربی استقلال در نشست خبری قبل از دیدار تیمش 
برابر پرسپولیس در فینال جام حذفی حضور یافت.

ریکاردو ساپینتو در نشست خبری پیش از بازی تیمش 
داربی  درباره  حذفی  جام  فینال  در  پرسپولیس  مقابل 
قبلی که با شکست همراه شد، اظهارداشت : در آن بازی 
حتی پرسپولیس هم آن قدر خوب نبود. آیا فکر می کنید 
پرسپولیس شایسته پیروزی بود؟ من معتقدم که هیچ کدام 
باید  ما  داشتیم،  که  اولی  بازی  در  نبودیم.  برد  شایسته 
می بردیم ولی 2 گل روی ضربه ایستگاهی خوردیم. من 
مساوی  برگشت  بازی  در  اما  می گذارم  احترام  همه  به 
نتیجه عادلانه ای بود. هم ما و هم پرسپولیس روی یکدیگر 
مطالعاتی داشته ایم و بازی آخر با این تیم را یک بار دیگر 
مشاهده کرده ام. از آن موقع هیچ چیزی را تغییر نداده 
اند؛ نه بازیکنان، نه سیستم و همان پویایی قبلی را دارند. 
در عین حال این درست است که ما بازیکنان کلیدی ای در 
تیم داشتیم که مصدومیت جزیی داشتند و برای آن بازی 
روحیه بالایی نداشتند. آنها از نظر ذهنی سرزنده نبودند اما 
فکر می کنم تیم ما در همه زمینه ها از جمله موارد تهاجمی 
و دفاعی آماده تر از قبل است. تنها چیزی که می خواهم 
این است  که تمام استعداد خود را در زمین بیاورند. ما در 
شرایط خوبی هستیم و در بازی برابر تراکتور، نساجی و 
مس رفسنجان خوب بودیم و همه چیز خود را باید در فینال 
بگذاریم. باید شور و حرارت خود را نشان دهیم و طوری 
بازی کنیم که انگار آخرین بازی عمرمان است. من تیمم را 

اکنون در چنین شرایطی می بینم.
سرمربی استقلال اضافه کرد: ما باید با استراتژی بازی 

کنیم. در ایران نمی توانیم خیلی با راز و رمز بازی کنیم زیرا 
همیشه یک عده هستند که همه چیز را می بینند. مثلا 
می خواهم در تمرین، تاکتیکی را پیاده کنم اما همه از پنجره 
درحال عکس و فیلم گرفتن هستند. این کمی باورنکردنی 
است اما ما سعی کردیم که خود را آماده کنیم تا پرسپولیس 
را غافلگیر کنیم. آن ها تیم خوبی دارند و باید خود را قوی تر 

کنیم.
ساپینتو ادامه داد: من هیچ چیزی برای خودم نمی خواهم 
و فقط یک داور منصف می خواهم. من هیچ مشکلی ندارم 
و اگر داوری عملکرد خوبی نداشته باشد و ما نتیجه نگیریم، 
به او می گویم که خیلی خوب قضاوت کردی اما در بیشتر 
اشتباهاتشان  با  زیرا  بکنم  نتوانستم  را  کار  این  بازی ها 

قهرمانی را از ما گرفتند و همه این را خوب می دانند. من 
امیدوارم که برای فردا، داوری که 10 سال قضاوت دارد و 
شنیدم که در این فصل برای ما و پرسپولیس قضاوت نکرده 
ریلکس )آرام( باشد و احساس فشار نداشته باشد و از بازی 
لذت ببرد. به بازیکنانم گفتم که به داور کمک کنند اما 

مسائلی را که امسال اتفاق افتاد فراموش نخواهیم کرد.
حرکت بیرانوند را هیچ وقت فراموش نمی کنیم

او همچنین با اشاره به شادی خاص و جنجالی علیرضا 
به  گفت:  برتر  لیگ  در  برگشت  داربی  از  بعد  بیرانوند 
دروازه بانشان احترام می گذارم و مورد احترام من است ولی 
ما، بازیکنان و هوادارانمان کاری را که او بعد از بازی قبل 
برابر ما انجام داد فراموش نمی کنیم. ما باید به هم احترام 
بگذاریم و چه ببریم و چه ببازیم، باید احترام بگذاریم. این 
تحریک کردن ها خوب نیست. من علیرضا را دوست دارم و 
رابطه خوبی با او دارم اما کارهایش را یادم نمی رود و امیدوارم 

تماشاگرانمان هم یادشان نرود.
دعا می کردیم که با پرسپولیس بازی کنیم

ساپینتو اضافه کرد: بگذارید ببینیم فردا چه می شود. 
من ترجیح می دهم به همه احترام بگذارم. بازیکنان من 
دعا می کردند که دوباره برابر پرسپولیس بازی کنیم و همه 
ما فقط می خواستیم برابر پرسپولیس بازی کنیم و قبل از 
دیدار با هوادار، ما منتظر بودیم که برابر پرسپولیس بازی 

کنیم، خود شما می توانید بقیه اش را تصور کنید.
او درباره قهرمانی در جام حذفی و بازی با پرسپولیس در 
سوپرجام گفت: قدم به قدم برای ما مهم است و فعلا باید 

بازی فردا را ببریم تا ببینیم در آینده چه می شود.

سرمربی استقلال:

 مطمئنم که پرسپولیس را می بریم

سرمربی تیم پرسپولیس گفت: تا این جا عملکرد خوبی داشتیم و قهرمان لیگ 
شدیم؛ اما کارمان تمام نشده است.

 یحیی گل محمدی در نشست خبری پیش از بازی فینال جام حذفی اظهار 
داشت: این بازی آخرین بازی فصل ما است. تا این جا عملکرد خوبی داشتیم و 
قهرمان لیگ شدیم؛ اما کارمان تمام نشده است. دنبال این هستیم فصل را با قدرت 

تمام کنیم و جام حذفی را هم به دست بیاوریم.
وی افزود: اینکه گفته می شود چون استقلال قهرمان لیگ نشده و ما قهرمان 
شدیم و به همین خاطر در فینال جام حذفی استقلال انگیزه بیشتری دارد حرف 
درستی نیست. انگیزه های ما برای گرفتن جام های بیشتر هیچ وقت کم نمی شود. 

البته آخر لیگ است و بازیکنان تحت فشار شدید جسمی هستند.
سرمربی پرسپولیس در مورد اینکه چه نظری درباره تیم داوری دربی دارد، تصریح 
کرد: دوست دارم تمرکزم روی بازی باشد. همه چیز روشن است. برای تیم داوری 
در بازی فردا آرزوی موفقیت دارم. داوران  خوبی قرار است این بازی را قضاوت کنند. 
امیدوارم بهترین فرد دربی، داور باشد. اتفاقی رخ نداده که راجع به آن حرف بزنم. 
بعد از بازی در مورد خیلی از مسائل فنی صحبت می کنم اما هم عصر امروز باید 

تمرین خوبی داشته باشم و هم باید برای تصمیمات بازی فردا تمرکز کنیم.
گل محمدی در خصوص اینکه احتمال دارد دربی به پنالتی کشیده شود، عنوان 

کرد: این  هفته روی پنالتی زیاد کار کردیم. از طرفی بیرانوند را داریم که در مهار 
پنالتی مهارت دارد. امیدوارم بازی به پنالتی نکشد و قبل از پایان بازی نتیجه برای ما 

باشد و به اما و اکر کشیده نشود. هدف ما این است که در ۹0 دقیقه بازی را ببریم.
وی درباره مصدومان پرسپولیس گفت: تنها مصدوم پرسپولیس پریرا است و 

مصدوم دیگری نداریم. سرمربی پرسپولیس در مورد تغییر پست وحید امیری 
خاطرنشان کرد: ترکیب بر اساس نیاز تیم چیده می شود. وحید در مواقعی هافبک 
و در برخی بازی ها دفاع چپ بازی  کرد. او بازیکنی است که در فوتبال ایران تکرار 
نمی شود. او الگوی مناسبی برای جوان ها است و خودم دوست ندارم فوتبالش تمام 

شود. دوست دارم 20 سال دیگر در فوتبال باشد. وحید را دوست داریم.
گل محمدی درباره وضعیت آل کثیر اظهار داشت: عیسی هم به تیم کمک کرده 
است. ما یک تیم و مجموعه خوب هستیم. بازیکنان این تیم کارهای بزرگی کردند 
و قابل تقدیر هستند. نفراتی داریم که در شرایط سخت تصمیمات خوب گرفتند. از 

مشکلات دم  نزدند و فقط جنگیدند و مبارزه کردند.
وی در مورد اینکه آیا افتخارات برانکو را تکرار می کند، گفت: همه می دانیم زمان 
برانکو با توجه به مشکلاتی که بود او تیم را جمع کرد و افتخارات زیادی کسب کرد. 

خیلی چیزها از برانکو یاد گرفتم و او پایه کذار موفقیت های زیادی بود.
بی پولی،  دوران  در  که  پروین  مثل  بودند  مربیانی  افزود:  پرسپولیس  سرمربی 
افتخار   به وجودش  و  زیادی کشید  برانکو هم زحمت  را حمع کرد.  پرسپولیس 

می کنیم. امیدوارم ادامه دهنده راهش باشیم.
وی در مورد آینده مربیگری اش گفت: الان نمی خواهیم ذهن ها را درگیر کنیم. 
من یکسال دیگر قرارداد دارم بعد از بازی با مسئولان باشگاه جلسه خواهیم داشت.

خیلی چیزها از برانکو یادگرفتم؛

گل محمدی: کارمان هنوز تمام نشده

اوج  که   60 دهه  در  قم  ملکی:فوتبال  قم/رضا  ندای 
شکوفائی فوتبالیهای ولایت در آن زمان بود در تنها استادیوم 
تختی انجام می پذیرفت و این استادیوم فاقد مخزن آب 
شیرین و خنک بود و بدین رو تشنه لبان فوتبالی قم در 
گرمای پنجاه درجه آن روزها ناچارا به شلنگ کنار زمین 

هجوم می بردند تا از آب شور و تلخ وگرم استفاده نمایند.
مجموعه  تلاشگر  مدیریت  افشین  رضا  استاد  همت  با 
تختی سقاخانه ای در کنار دفتر مدیریت استادیوم بنا شد و 
با ریختن یخ داخل منبع فوتبالیهای بعد از مدتها لبان تشنه 

خود را با آب گوارای خنک جلا می دادند.
نگارنده در سال 62 در صفحه گشتی در ولایت مجله وزین 
عکس  چاپ  با  داشت  جهانی  اعتباری  که  ورزش  دنیای 
سقاخانه با زدن تیتر سقاخانه ای در قلب کویر اقدام ارزنده 
استاد افشین را ستودم و با گذر 40 سال از آن زمان تحقق 
این واقعیت بار دیگر این بار در زمین چمن استادیوم شهید 

حیدریان برای من زنده گردید.
تمام  و  بوده  آب  منبع  فاقد  حیدریان  شهید  استادیوم 
ورزشکاران به ناچار با دادن پول و خرید آب معدنی لبان 
تشنه خود را جلا می دادند.اما این بار با تلاشهای بسیار و 
ارزنده سید جلال قریشی مدیریت کوشای این استادیوم 
و هماهنگی اداره کل ورزش و جوانان دستگاه آب شیرین 
کن برقی در کنار رختکن قرار گرفت تا عموم بتوانند از آن 
استفاده نمایند. اینکه بعد از سالها شاهد این حرکت ارزنده 
بودیم بسیار خوشحال و مسروریم اما چرائی این سوال در 
ذهنها باقی می ماند که مگر یک دستگاه آب شیرین کن 
چقدر هزینه برای متولیان ورزش قم داشته که در طول این 

همه سال آن را دریغ نمودند.
سید جلال قریشی می گوید با اینکه گذاشتن این دستگاه 
برای من ضرر دارد و فروش آب معدنی بوفه بسیار پایین می 
آید و ما متضرر خواهیم شد اما بخاطر حس انسان دوستی 

این  معضلات  بزرگترین  از  یکی  تا  دادم  انجام  را  کار  این 
استادیوم کم گردد. دست مریزاد می گوییم به سید جلال 

قریشی و اداره کل ورزش و جوانان که با این اقدام ارزنده 
نمره قبولی را در کارنامه خود به ثبت رساندند.

خاطره ای که بعد از 40 سال زنده شد؛

سقاخانه ای در قلب کویر



7 چهارشنبه-10 خرداد ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 5738
سیاسی

موافقان و مخالفان نظرات خود را در خصوص رای اعتماد وزیر آموزش و پرورش در صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
بیان کردند. 

نشست علنی روزسه شنبه ۹ خرداد- مجلس شورای اسلامی به ریاست محمد باقر قالیباف و با حضور اکثریت 
نمایندگان برگزارشد. در این نشست برنامه و صلاحیت رضامراد صحرایی برای تصدی وزارت آموزش و پرورش و اخذ رای 

اعتماد به وی بررسی قرار گرفت .
مخالفان رای اعتماد به وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش چه گفتند؟

مخالفان رای اعتماد به وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش نکاتی را در مورد اجرای سند تحول و اجرای قانون رتبه بندی 
معلمان مطرح کردند.

علی خضریان در مخالفت با رأی اعتماد رضا مراد صحرایی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش اظهار کرد: می خواهید 
برای وزارت خانه ای تصمیم بگیرید که با رفتن یک فرد مشکلات آن قابل حل نیست با رفتن نوری و آمدن احتمالی فرد 
دیگر، مشکلات آن باقی می ماند. در ادامه علی موسوی نماینده مردم ملکان در مجلس شورای اسلامی در مخالفت با 
وزیر پیشنهادی با بیان اینکه صحرایی از بدنه آموزش و پرورش نیست از عدم سابقه وی در این حوزه انتقاد کرد و گفت: 
وزیر پیشنهادی باید توانمندی های اجرایی بالاتری داشته باشد، در سال های اخیر رتبه بندی معلمان از موضوعات 
مهم بوده است، نکته راهگشا و امید آفرین در برنامه های صحرایی در این خصوص وجود ندارد، برنامه پیشنهادی ایشان 

کلی است.
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس صلاحیت صحرایی را تایید کرد

 کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی در گزارشی صلاحیت، مدارک دانشگاهی و برنامه های وزیر 

پیشنهادی آموزش و پرورش را برای حل چالش های این وزارتخانه تایید کرد.
رضا حاجی پور گفت: وزارت آموزش و پرورش یکی از مهمترین وزارتخانه های کشور است و مدیریت نظام تعلیم و تربیت 
با مجموعه که در آن بیش از یک میلیون نیروی انسانی فرهیخته به تعلیم و تربیت فرزندان جامعه مشغول می باشد، امری 
بسیار حساس است. وی یادآور شد: خوشبختانه با تمهیدات مقام معظم رهبری، لزوم اولویت بخشی به آموزش و پرورش 
و پرهیز از کوچک انگاری آن بر همگان تکلیف و معین شده است. به طوری که کوچکترین سهل انگاری و بی دقتی در 

انتخاب مدیریت آن، خسارت جبران ناپذیر برکشور خواهد داشت.
موافقان رای اعتماد به وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش چه گفتند؟

موافقان رای اعتماد به وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش از سوابق و برنامه های صحرایی دفاع کردند.
الهام آزاد نماینده مردم نایین در مجلس در دفاع از رای اعتماد به رضا مراد صحرایی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش 

گفت: امروز به دفاع از وزیری سخن می گویم که به وی اعتقاد راسخ دارم و او را می شناسم.
محسن دهنوی در جلسه رای اعتماد وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش گفت: نکته اول در مورد آقای صحرایی این 
است که شناخت صحرایی از فضای وزارتخانه شناخت خوبی است. او کسی است که کار معلمی را از مناطق کوچک و 
محروم شروع کرده  و تا بالاترین سطوح در وزارت آموزش و پرورش مسئولیت گرفته است. بنابراین وقتی می گوییم تجربه و 

شناخت از فضا مهم است وی این تجربه را در همه سطوح دارند.
چرا رئیس جمهور در جلسه رای اعتماد صحرایی حضور نیافت؟

سید محمد حسینی درباره علت حضور نیافتن رئیس جمهور در جلسه رای اعتماد رضامراد صحرایی وزیر پیشنهادی 
آموزش و پرورش تصریح کرد: قرار بود روز - سه شنبه - رئیس جمهور برای تقدیم لایحه برنامه هفتم توسعه در مجلس 

حضور پیدا کند و در پایان هم از وزیر پیشنهادی خود دفاع کند.
وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش: تحول در آموزش و پرورش نیازمند عزم ملی است

 رضامراد صحرایی در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، برای ارائه برنامه های پیشنهادی خود به منظور دریافت رأی 
اعتماد از نمایندگان، اظهار داشت: اگر ایران قوی، اقتصاد مناسب و آینده می خواهیم، راه آن داشتن آموزش و پرورش 
قوی است اما اکنون حال آموزش و پرورش و معلمان خوب نیست؛ برای اینکه آموزش و پرورش به جایگاه مناسب برسد، 
باید همه همگام باشیم. وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش درباره دانش آموزان، افزود: تحولات بسیار پیچیده هستند و با 
نسلی مواجه هستیم که تجربه زیاد و پیچیدگی دارند و باید خلأ شناختی را با این نسل رفع کنیم؛ باید دانش آموزان را از 

چنگال فضای مجازی وحشی دور کنیم و سبک ایرانی اسلامی برای دختران ایجاد کنیم.
رای گیری برای وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش آغاز شد

در این نشست نمایندگان موافق دفاعیات خود را از برنامه ها و سوابق وزیر پیشنهادی بیان کردند، مخالفان نیز نکاتی را 
در مورد برنامه ها و سوابق صحرایی مطرح نمودند و در ادامه روند رای گیری به صورت کاغذی آغاز شد.

صحرایی وزیر آموزش و پرورش شد
»رضا مراد صحرایی«با 167 رای موافق، 86 رای مخالف، 14 رای ممتنع، 2 رای باطله از مجموع 26۹ نماینده حاضر 

در مجلس از نمایندگان رای اعتماد گرفت و به عنوان وزیرآموزش و پرورش انتخاب شد.
رضامراد صحرایی رئیس دانشگاه فرهنگیان در پی استعفای نوری وزیر سابق آموزش و پرورش با حفظ سمت به عنوان 
سرپرست وزارت آموزش و پروش منصوب شد و در جلسه 2 خرداد مجلس نامه معرفی وی به عنوان وزیر پیشنهادی 

آموزش و پرورش از سوی رئیس جمهور، در صحن علنی مجلس اعلام وصول شد.

صحرایی وزیر آموزش و پرورش شد؛

در جلسه رای اعتماد وزیر آموزش و پرورش چه گذشت؟

یادگار امام تأکید کرد: ما »جمهوری اسلامی« هستیم و امارت اسلامی، خلافت 
اسلامی و حتی حکومت اسلامی نیستیم. نتیجه انقلاب جمهوری اسلامی است 
و اگر به این نتیجه توجه نکنید از بستر واقعی انقلاب خارج شده اید. همان طور 
که اگر کسی تصور کند با حذف دین، ارزش های دین، اخلاق دینی و معیارهای 
دینی می تواند جمهوری اسلامی داشته باشد، غلط است، همان اندازه اگر کسی 
فکر کند می تواند بدون اقبال اکثریت و حضور جمهور جامعه اسم حکومت را 
»جمهوری« بگذارد، غلط است. البته امام در رابطه با اسلامی بودن هم قید بسیار 
مهمی داشتند؛ اسلام فقاهتی. اما فقهی که وامدار زمان و مکان است و در بستر 
زمان و مکان در او اجتهاد می شود؛ و فقه متصلب، خشک و درجا زن نیست و 

قابلیت اجتهاد پویا دارد. 
آیت الله سید حسن خمینی در دیدار با اعضای ستاد مرکزی بزرگداشت حضرت 
امام، با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در سی و سومین سالگرد ارتحال امام 
خمینی)س( مبنی بر اینکه »امام روح و جان جمهوری اسلامی است« و همچنین 
جمله دیگر ایشان در خصوص اینکه »این انقلاب بی نام خمینی در هیچ جای 
جهان شناخت شده نیست«، گفت: یکی از مقوله های پررنگ در ذهن و ضمیر 
همه ما بحث »انقلابی بودن« و »انقلابی ماندن« است. »انقلابی بودن« در سه 
حیطه و بستر مختلف قابل تفسیر است. اولین مورد در حیطه و بستر فردی است 
که ما یک فرد انقلابی باشیم. انقلابی بودن هرکدام از ما را به تنهایی فردی کند 
که بتوان به او گفت این آدم انقلابی است و سابقا بعضا از تعبیر »متعهد« برای او 

استفاده می کردند.
یادگار امام افزود: در بستر ملی، ثمره و نتیجه انقلاب »جمهوری اسلامی« است. 
در بستر و افق بین المللی نتیجه انقلابی بودن عبارت از »بیداری دینی« است؛ و 
الزاما اسلامی هم نیست و ممکن است احیای تفکر دینی در میان غیرمسلمانان 
باشد. یعنی انقلابی بودن در افق بین المللی قرار است تفکر دینی را در جان 
های همه مردم احیا کند. البته نمی خواهیم بگوییم انقلابی بودن به این است که 
مردمان در دنیا دیندار شوند؛ این هم یک ملاک است، ولی اینکه دین به عرصه 
حیات بشر بازگردد و از حوزه فردی به حوزه جمعی برگردد. همه دنبال سعادت 
هستند، اما دینداران سعادت را در دنیایی می جویند که مخل به آخرت شان نباشد. 
این بنیان تفکر شما را با کسی که یا به آخرت معتقد نیست و یا اصلا کاری به آن 

ندارد، متفاوت می کند.
عقلانیت باید در جوهره انقلابی بودن باشد

وی تأکید کرد: پس نتیجه انقلابی بودن در افق ملی یعنی »جمهوری اسلامی« و 
بر آمدن نظامی که به فرموده رهبری معظم انقلاب امام جان او است. این جمهوری 
اسلامی همانی است که امام فرموده اند »نه یک کلمه کم و نه یک کلمه بیش«؛ 
آن کلمه کم می تواند حذف جمهوریت و یا اسلامیت باشد و کلمه بیش هم ممکن 
است هر قید دیگری را وارد آن کنند. امام جان جمهوری اسلامی است که این 
جمهوری اسلامی اول »جمهوری« است تعبیری که خود حضرت امام داشتند این 
است که فرمودند »مردم ایران که جان من فدای یکایک آنها باد«. یعنی مالک این 
کشور مردم هستند و اگر هم کسی چیزی از خودش بروز می دهد متعلق به مردم 
است و نتیجه این روند باید به زندگی بهتر یکایک مردم روستایی و شهر و زن و مرد 
بیانجامد و آنها در تعیین سرنوشت خودشان دخیل هستند و نمی توانیم بخشی را 
از تعیین سرنوشت خارج کنیم؛ همه باید در این جمهوری اسلامی حضور داشته 

باشند.
سید حسن خمینی با اشاره به تعبیر رهبری مبنی بر اینکه »اگر انتخابات خدای 
ناکرده کمرنگ باشد کشور لطمات بسیار سنگینی می خورد«، اظهار داشت: ما 
»جمهوری اسلامی« هستیم و امارت اسلامی، خلافت اسلامی و حتی حکومت 
اسلامی نیستیم. نتیجه انقلاب جمهوری اسلامی است و اگر به این نتیجه توجه 
نکنید از بستر واقعی انقلاب خارج شده اید. همان طور که اگر کسی تصور کند با 
حذف دین، ارزش های دین، اخلاق دینی و معیارهای دینی می تواند جمهوری 
اسلامی داشته باشد، غلط است، همان اندازه اگر کسی فکر کند می تواند بدون 
اقبال اکثریت و حضور جمهور جامعه اسم حکومت را »جمهوری« بگذارد، غلط 
است. البته امام در رابطه با اسلامی بودن هم قید بسیار مهمی داشتند؛ اسلام 
فقاهتی. اما فقهی که وامدار زمان و مکان است و در بستر زمان و مکان در او اجتهاد 

می شود؛ و فقه متصلب، خشک و درجا زن نیست و قابلیت اجتهاد پویا دارد.
وی با بیان اینکه انقلابی بودن پنج مؤلفه دارد، تصریح کرد: یک اینکه انقلابی 
از دید ما کسی است که خداباور باشد و اگر در این بعد ضعف داشته باشد انقلابی 
نیست. کسی که خدا را دارد هیچ چیزی کم ندارد. از دل باور به وجود خدا، قدرت و 
توانمندی زاییده می شود. شما در تمام زندگی امام ورق بزنید؛ این یکی از مهمترین 
نقاطی است که ایشان در زندگی با آن سر کرده است. خدا رحمت کند مرحوم آقای 
مطهری تعبیر لطیفی داشتند که من در او چهار ایمان دیدم؛ اولین آنها »ایمان به 
خدا« بود. آن وقت این ایمان به خدا شما را به غرور نمی کشاند و شما را به تواضع، 

خدمت بیشتر و زندگی عاشقانه می کشاند؛ آن وقت زندگی را زیبا می بیند.
استقلال سیاسی امروز ایران در تاریخ حداقل 200 ساله ایران 

بی نظیر است 
یادگار امام اظهار داشت: دومین مؤلفه مهم انقلابی بودن این است که غیر خدا را 
مؤثر ندانیم. انقلابی واقعی کسی است که بگوید خدا و بس؛ آن وقت از دل این نفی 
استبداد بیرون می آید. چون مستبد یعنی کسی که می خواهد خدایگان باشد. 
انسان زیر بار حرف زور نمی رود چون انگار فرد دارد نوعی خدایی می کند. اصل 
نزاع با رژیم ستمشاهی از همین زاویه بود که تو که هستی که به ما دستور می دهی و 
ما را مالک الرغاب می دانی؟! پذیرفتن اینکه هیچ کسی غیر از خدا توان تأثیر ندارد 
و ما نباید مقابل غیر خدا سر فرود بیاوریم و هر نوع استبداد باشد منکوب است. از 
دل اینکه غیر خدا منشأ اثر نیست و کانون قدرت یک جا است، فتح خرمشهر در 
می آید. وی ادامه داد: اگر ما بپذیریم هیچ کس جز خدا حق تعیین سرنوشت ما 
را ندارد تن به استبداد نمی دهیم و آمریکا و شوروی غلط می کند که سیاست ما را 
تعیین کند. آوردن رضا شاه و رفتنش با دستور سفارت های خارجی بوده و روزی 
هم که شاه می خواهد برود باز هم به دستور آنها است. استقلال سیاسی امروز 
ایران در تاریخ حداقل 200 ساله ایران بی نظیر است که اصلا خارجی به خودش 
اجازه نمی دهد که در سیاست های ما دخالت کند؛ خود مسئولین ما تصمیم می 

گیرند و عمل می کنند.
سید حسن خمینی گفت: از دل اینکه بدانیم غیر خدا تأثیرگذار نیست، نفی 
استکبار در می آید و لذا جمهوری اسلامی از روز اول مقابل استکبار ایستاده است. 
پیام انقلاب ایران در ذاتش نفی در قدرت غیر الهی است. شعار نه شرقی، نه غربی 
همزمان با استقلال، آزدی و جمهوری اسلامی وجود داشته است. ما می توانیم و 

عشق به مردم زاییده خداباوری شما است.
انقلابی بدون ایثار انقلابی نیست، شبه انقلابی است 

وی با بیان اینکه سومین مؤلفه »ایثار«، تصریح کرد: انقلابی کسی است که ایثار 
کند. ابوی ما نقل می کرد که امام یک روز سخنرانی کردند و گفتند اگر کسی فکر 
می کند از او بهتر هست نباید بماند و مرحوم غفوری فرد فردا پیش نخست وزیر 
می رود و استعفا می دهد. انقلابی که خودش را ببیند، انقلابی نیست؛ دروغ می 
گوید! امام به ابوی ما در مورد پذیرش مسئولیت های دولتی می گوید کاری که 
زمین مانده را انجام بده؛ شانه از زیر بار مسئولیت بر ندار اما لزومی هم ندارد همه 
جا باشی.  وی ادامه داد: اصلا انقلابی بدون ایثار انقلابی نیست، شبه انقلابی 
است. دوستانی که در دفاع مقدس بوده اند رزمندگانی را دیده اند که پلاکشان 
را در می آوردند تا جنازه شان هم شناسایی نشود. انقلابی یعنی کسی که دنبال 
مقام، شغل و پست نمی دود و رقابت در به دست آوردن منافع ندارد؛ والّا واژه 
صحیحی را دزدیده است. انقلابی یعنی ایثارگر و از خود گذشته؛ کسی می تواند از 
خود نگذرد و انقلابی باشد؟! یادگار امام افزود: یک موقع آدم دنبال منافع خودش 
است و یک موقع آخرتش را برای دنیای دیگران خراب می کند. وای به حال کسی 
که آخرت خودش را به دنیای دیگران خراب کند. حزب، گروه، دسته، رفیق و باند 
من، چه انقلابی است؟! وی در خصوص مؤلفه چهارم انقلابی بودن، تأکید کرد: 
انقلابی گری منافات و با عقلانیت ندارد. امام بعد از سقوط خرمشهر یک سخنرانی 
می کنند و می گویند خرمشهر آزاد شود. البته بلافاصله برای جلوگیری از هیجانات 
می گویند من نمی گویم سریع باشد، جنگ صفین 18 ماه طول کشید؛ و دقیقا 
18 ماه بعد خرمشهر آزاد شد. در جنگ صفین امیرالمؤمنین)ع( مظهر حق تام 
بود که در برابر معاویه قرار گرفته بود، اما این طور نبود که امیرالمؤمنین)ع( بگوید 
بی حساب بجنگید. عقلانیت باید در جوهره انقلابی بودن باشد و انقلابی کسی 

نیست که بی عقل باشد.
انقلابی بودن به فریاد بلندتر، مشت گره تر، چشم خشمناک تر نیست

سید حسن خمینی یادآور شد: امام نگفته ما مأمور به »هدف« نیستیم؛ بلکه 
گفته مأمور به »نتیجه« نیستیم. اصلا وظیفه شما را هدفت تعیین می کند و بدون 
هدف وظیفه معنا ندارد. یعنی با تشخیص هدف وظیفه را می بینیم و عمل می 
کنیم. وظیفه بدون هدف وظیفه نیست. عقلانیت جوهره یک عمل انسانی است. 
عقلانیت یعنی ببینید کاری که می کنید باید منافعش از هزینه اش بیشتر باشد 

و راه بهتری نباشد. حتما انسان باید در مسیر زندگی به عقلانیت توجه کند. وی 
با تأکید بر اینکه انقلابی بودن به فریاد بلندتر، مشت گره تر و چشم خشمناک تر 
نیست، گفت: آخرین بند اینکه انقلابی بودن به معنای احساسات کور نیست. 
انسان بی احساس نداریم اما انقلابی بودن این نیست که انسان خودش را هرچه 
بیشتر با احساسات و هیجان نشان بدهد. امام غیر از سیدالشهدا)ع( برای کمتر 
کسی کریه کردند. در این تعبیری که دشمنان دستاویز کرده اند که وقتی مردم برای 
اما جان می دادند، او گفت هیچ احساسی ندارم، این »هیچ« یعنی هرچه هست 
خداست و من کاره ای نیستم. امام تا آخر می گفتند اگر برای من کار می کنید نه 

دنیا را دارید و نه آخرت؛ اگر هم برای خدا کار می کنید اجرش را از خدا بگیرید.
امام  نماد جمهوری اسلامی است 

یادگار امام در بخش پایانی سخنان خود گفت: ترویج این بزرگوار ترویج فرد 
نیست و خودش هم خودش را به فردیت نخواست. اگر امام بارگاه و حرم و مراسم 
و سالگرد دارد به خاطر این است که نماد جمهوری اسلامی است و اگر اسمش 
بلند باشد عزت و شوکت ما است. اگر برای سیدالشهدا)ع( عزاداری می کنیم، امام 
حسین)ع( به ما نیاز دارد؟! ما نیاز به امام حسین)ع( داریم. اگر عاشورا را گرامی می 
داریم، ما نیازمند به عاشورا هستیم؛ اگر امام را گرامی می داریم، ما نیازمند به امام 

هستیم، نه امام نیازمند به ما.
کسی فکر نکند که باید سلاح خودش در دفاع از راه امام را کنار بگذارد 

حجت الاسلام و المسلمین محمدعلی انصاری نیز در این دیدار گفت: این 
که  هستند  امام  بزرگداشت  ستاد  عظیم  مجموعه  از  کوچکی  بخش  مجموعه 
مسئولین برگزاری مراسم بزرگداشت امام را بر عهده دارند و به یاری خدا علی رغم 
تأخیری که در کار ستاد پیش آمد، برنامه ریزی ها به خوبی پیش رفت و من هیچ 
احساس نگرانی در خصوص کمبود مقدمات کار برگزاری مراسم احساس نمی 
کنم. دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س( یادآور شد: طبیعتا همه ما از 
خدا درخواست داریم این مراسم با شکوه به تعبیر مقام معظم رهبری متفاوت با 
سایر مراسم ها باشد اما همه می دانیم این مراسم مقدمه ای است برای شناخت راه 
و آرمان ها و ادامه راه حضرت امام. انقلاب اسلامی و نهضت امام از 15 خرداد سال 
42 شروع شد و مطمئنا در آن روز دشمنان امام راجع به راه و حرکت امام حساسیت 
داشتند اما وقتی به خاطرات و اسناد مرتبط با آن دوران مراجعه می کنیم، می بینیم 
برخی بزرگان آن رژیم اصلا امام را نمی شناختند و هر مقدار قضایا جدی تر می 
شد پیگیر راه و هدف مبارزه امام می شدند. وی افزود: امروز قضیه این نیست که 
در دنیا سیاستمداری پیدا شود و نام خمینی را نشینده باشد. امروز همه عالمان، 
اندیشمندان، شخصیت های سیاسی و حتی عامه مردم دنیا با نام امام آشنا هستند 
و تمام تلاش دشمنان این است که صدا، نام و مکتب سیاسی امام را خاموش کنند 

و خدا می داند که چه توطئه هایی می شود.
 لازم به ذکر و یادآوری نیست، 60 سال شاهد درگیری و نبرد سخت جان فرسا 
بوده ایم. کسی فکر نکند که باید سلاح خودش در دفاع از راه امام را کنار بگذارد. 
هر روز نام امام زنده تر می شود و این افتخار ما است ولی رسالتی را می طلبد که 
از این ظرفیت الهی استفاده کنیم و مسئولیت دفاع از آرمان امام را بر عهده یک 

دستگاه خاص نگذاریم.
 انصاری تأکید کرد: تک تک ما از بنده تا همه مسئولین نظام، نگاه دیگران این 
است که آیا این رفتارها چیزی است که امام مطالبه می کرد؟! سلاح ما در برابر 
دشمن چیست؟ هرچه امکانات تدافعی داشته باشیم افتخار می کنیم اما من 
معتقدم سلاح بزرگ و آتشین ما برای همیشه امام است. من معتقدم که اگر امام 
و رهبری را در کنار خودمان و عشق به امام را در سینه خودمان داشته باشیم، هیچ 
دشمنی نمی تواند با ما مقابله کند. زندگی ما موکول به پیروی از راه امام است و ان 
شاء الله ممات ما در راه امام باشد. وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
اینکه شور و اشتیاق و علاقه وافری در چهره کسانی که برای بزرگداشت امام کار می 
کنند مشاهده می کنیم، گفت: نمایندگان دستگاه ها و وزارتخانه ها انصافا پای 
کار آمدند و نیازهای ستاد تأمین و دستورات لازم به همه مراکز داده شده است و 
الحمدلله همه مجموعه ها آماده برگزاری مراسم سی و چهارمین سالگرد ارتحال 
امام هستند. امیدواریم مردم با آرامش در مراسم بزرگداشت امام شرکت کنند و از 

فیض این مراسم بهره بگیرند.

آیت الله سیدحسن خمینی در دیدار اعضای ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س(؛ 

نتیجه جمهوری اسلامی باید زندگی بهتر یکایک مردم باشد

سخنگوی دولت اعلام کرد: دولت برای از سر گیری و توسعه روابط با مصر آمادگی دارد و 
رییس جمهور به وزارت امور خارجه ماموریت داده تا موضوع را به طور جدی پیگیری کند. 

علی بهادری جهرمی در نشست خبری از معرفی عباس علی آبادی مدیرعامل گروه مپنا 
به عنوان وزیر پیشنهادی وزارت صنعت، معدن و تجارت به مجلس شورای اسلامی خبر داد.
سخنگوی دولت همچنین گفت: پنجمین سفر استانی رئیس جمهور در دور دوم سفرها به 

استان آذربایجان شرقی در انتهای هفته آینده انجام می شود.
بهادری جهرمی در بخشی از این نشست با قدردانی از نمایندگان مجلس در رأی اعتماد به 
رضامراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش از تلاش های سرپرست وزارت صمت نیز تشکر کرد.
وی به سفر اخیر پادشاه عمان هم اشاره کرد و گفت: در روزهای گذشته شاهد سفر سلطان 
عمان به ایران بودیم که در راستای تداوم دیپلماسی همسایگی انجام شد که در چهار حوزه 
مختلف انرژی، بهداشت، حمل و نقل و تجارت توافق های خوبی میان دو کشور صورت 

گرفت، مقامات دو کشور اشتراک نظر جدی پیرامون روابط دو جانبه دارند.
بهادری جهرمی با بیان اینکه در این سفر چهار سند همکاری به امضای دو طرف رسید، 
خاطرنشان کرد: حجم تبادلات تجاری دو کشور در سال گذشته به حدود دو میلیارد دلار 

رسیده که بیش از 40 درصد رشد داشته است.
افزایش 50 درصدی صادرات به آسیانه میانه

سخنگوی دولت با بیان اینکه صادرات به کشورهای آسیای میانه، قفقاز و روسیه در دو ماه 
اول 1402 نسبت به مدت مشابه سال گذشته 50 درصد رشد داشته است، اظهار داشت: 
طبق گزارش جدید مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری 0.2 درصد کاهش یافت و نرخ بیکاری در 

23 استان کشور یک رقمی شد.
به گفته بهادری جهرمی در این مدت نرخ بیکاری جوانان نیز یک درصد کاهش یافت.

وی ادامه داد: در بخش خدمات بیشترین رشد اشتغال ثبت شده به طوری که جمعیت 
شاغل در این بخش حدود 546 هزار نفر رشد داشته است.

ثبت نام 436 هزار و 550 نفر برای دریافت سهام نوزادان متولد 1401
بهادری جهرمی یادآور شد: طبق آخرین اطلاعات دریافتی، بیش از 430 هزار نفر در 
سامانه حمایت از خانواده و جوانی جمعیت به منظور دریافت سهام نوزادان متولد سال 

1401 ثبت نام کرده اند.

آزادی دیپلمات ایرانی یک پیروزی حقوقی و سیاسی برای ایران است
سخنگوی دولت در بخش دیگری از این نشست خبری آزادی اسدالله اسدی دیپلمات 

ایرانی را یک پیروزی حقوقی و سیاسی برای ایران عنوان کرد.
بهادری جهرمی در ادامه از مجلس شورای اسلامی به واسطه تصویب لایحه معاهده انتقال 
محکومان بین جمهوری اسلامی ایران و پادشاهی بلژیک و از همکاری قوه قضائیه نیز برای 

انجام این تبادل تشکر کرد .
وی نحوه برخورد دولت بلژیک با دیپلمات ایرانی را نشان دهنده میزان صداقت در ادعای 
حقوق بشر غربی ها و پایبندی آنها به قوانین بین المللی عنوان کرد و گفت که این مصداق 
برای فعالان حقوق بشر یک مورد مطالعاتی مناسب برای صحت ادعاهای حقوق بشری 

غربی ها می تواند باشد.
تغییر ساعت کار ادارات برای صرفه جویی در مصرف انرژی

بهادری جهرمی درباره احتمال تغییر ساعات اداری گفت: ساعت کاری در این ایام در 
سال گذشته هم از ساعت 7 صبح آغاز می شد و امسال هم مطابق قانون مجلس که تغییر 
ساعت رسمی نداشتیم، این کار انجام می شود؛ بنابراین مشکلی برای ارائه خدمات وجود 

ندارد و ساعت کاری از 15 خرداد تا 15 شهریور ساعت 6 صبح است.
وی درباره اینکه آیا این مشکلی را برای مادران شاغل ایجاد نخواهد کرد، گفت: بیشتر 
مادران شاغل در آموزش و پرورش مشکلی ندارند زیرا آمار مادران شاغل در سایر ادارات 
محدود است و این افراد می توانند ساعت خود را شناور کنند. از مدیران می خواهم با مادران 
شاغل همکاری داشته باشند. سخنگوی دولت گفت: باید در مصرف انرژی صرفه جویی 
داشته باشیم و دولت این کار را از خود شروع کرده و وزارت نیرو هم مشوق های خوبی در 

نظر گرفته است.
اعضای هیات علمی که در دولت مامور هستند

 مشمول رأی دیوان عدالت اداری نیستند
از سخنگوی دولت درباره رای اخیر دیوان عدالت اداری مبنی بر ممنوعیت اشتغال 
همزمان اعضای هیئت علمی دانشگاه به صورت تمام وقت در دستگاه های اجرایی سوال 
شد که توضیح داد: رأی دیوان عدالت اداری تأیید بخشنامه مصوب دولت و ابلاغی سازمان 
امور اداری و استخدامی است. وی افزود: در ادوار گذشته مواردی داشتیم که افرادی بطور 

همزمان و تمام وقت در سمت های مختلف مشغول به کار بوده اند. طبق رأی دیوان عدالت 
اداری اشتغال تمام وقت و همزمان اعضای هیات علمی دانشگاه، ممنوعیت دارد به این معنا 

که یک شخص نمی تواند به صورت همزمان دو شغل را در تصدی داشته باشد.
بهادری جهرمی ادامه داد: افرادی که عضو هیات علمی بوده ولی از دانشگاه مأمور به 
دولت شده اند، طبیعتاً اشتغال همزمان در دو پست را ندارند و لذا تابع این مصوبه نخواهند 

بود.
وی این نکته را یادآور شد که تمامی اعضای هیات دولت که عضو علمی دانشگاه هستند 
نیز در دولت مأمور هستند و فقط از یک منبع حقوق دریافت می کنند، لذا موضوع این رأی 

دیوان عدالت اداری نیستند.
سیاست های اصولی و راهبردهای جمهوری اسلامی ایران در سیاست خارجی 

تغییر نمی کند
سخنگوی دولت در پاسخ به این سوال که آیا با توجه به تغییر دبیر شورای عالی، سیاست ها 
در مذاکرات تغییر خواهد کرد؟ گفت: سیاست های اصولی و راهبرد های جمهوری اسلامی 
ایران در سیاست خارجی و حوزه هایی مانند انرژی هسته ای روشن و ثابت است و با تغییر 

افراد تغییر نمی کند.
وی با تاکید بر اینکه تغییر افراد سیاست ها اصولی را تغییر نمی دهد، ادامه داد: ولی توان 
و انگیزه تازه و روش های جدید می تواند مقوم و سرعت بخش به سیاست های اصولی و 
راهبرد های ثابتی باشد. سخنگوی دولت همچنین از تلاش های آقای شمخانی تشکر کرد 

و به دبیر جدید شورای عالی امنیت ملی تبریک گفت.
مستأجران دیگر نیازی به مراجعه به بنگاه های معاملات املاک ندارند

بهادری جهرمی در ادامه با برشمردن اقدامات دولت در حوزه مسکن اظهار داشت: یکی از 
اقدامات دولت برای ساماندهی وضعیت مسکن، بخشنامه شورای عالی مسکن در خصوص 

تصویب سقف 20 و 25 درصدی افزایش اجاره بها در سال جاری بوده است.
وی افزود: دومین اقدام، پیگیری توسعه اجرای قانون اخذ مالیات از خانه های خالی 
بوده است؛ با توجه به اینکه این قانون سابقه کمی دارد، تبدیل شدن آن به رویه و اجرای 
کامل آن زمان خواهد برد.ساماندهی بنگاه های معاملات املاک سومین اقدام دولت در این 
خصوص بوده است. سخنگوی دولت تاکید کرد: مهم ترین اقدام دولت در حوزه مسکن، 

افزایش تولید و عرضه مسکن است. به گفته وی، با سامانه جدید وزارت راه و شهرسازی در 
خصوص ثبت رایگان اجاره مسکن، دیگر موجران و مستأجران نیازی به مراجعه به بنگاه ها 
نخواهند داشت. بهادری جهرمی در پاسخ به سوالی درباره این لایحه عفاف و حجاب گفت: 
لایحه حجاب و عفاف، لایحه قضایی که قوه قضائیه برای دولت ارسال کرده است و دولت 
هم یک میزانی از اختیارات برای تغییر و تصرف در لایحه دارد چون ماهیت قضایی لایحه 
باید حفظ شود؛ البته دولت هم همدل و هم نگاه با مجلس و سایر قوا تلاش می کند که هر 
قوه ای که در چارچوب اختیارات خودش احساس کند، نیاز به اصلاح قوانین یا مقررات باشد 

با مجموعه همراهی کند.
وی افزود: با همین نگاه، دولت اصلاحاتی را در لایحه به صورت حداقلی و موارد ضروری 
را اعمال کرد و متن به مجلس ارسال شد یکسری ایرادات ویرایشی داشت که در حال اصلاح 

است.

سخنگوی دولت:

دولت برای از سر گیری و توسعه روابط با مصر آمادگی دارد
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»خداوند بزرگ و بلندمرتبه، مکارم اخلاق را به پیامبرش 
ارزانی داشت. پس شما نیز خود را بیازمایید. اگر این 

خوی ها در شما بود، خدا را سپاس گویید، و گرنه، آنها را با 
رغبت از او بخواهید«. ... »یقین، قناعت، بصیرت و ...«.

چهار شنبه -9 خرداد ماه 1402 - سال بیست وششم- شماره 5738
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در رویداد ملی تحول حکمرانی شهری، غرفه شهرداری قم نخستین مقصد 
بازدید وزیر کشور بود که گزارش عملکرد این شهرداری مورد توجه احمد وحیدی 

قرار گرفت.
رویداد ملی تعالی حکمرانی شهری با حضور وزیر کشور و شهرداران کلان شهرها 

و شهرهای مراکز استان ها طی در محل تالار وزارت کشور برگزار شد.
برنامه ابتدایی این رویداد، بازدید وزیر کشور و مسئولان این وزارتخانه از نخستین 
نمایشگاه »تعالی حکمرانی شهری« با حضور شهرداری های کلان شهرهای 

کشور بود که غرفه شهرداری قم به عنوان نخستین غرفه مورد بازدید قرار گرفت.
در بازدید احمد وحیدی، وزیر کشور از غرفه قم، ارائه گزارش عملکرد شهرداری 
قم به عنوان الگوی تدوین عملکرد شهرداری ها در رویداد تعالی حکمرانی شهری 
معرفی و مورد توجه قرار گرفت. این گزارش عملکرد در قالب سه مجلد و با تدوین 
رئوس عملکردی شهرداری قم طی هشت سال اخیر در اختیار بازدیدکنندگان 

قرار گرفت.
همچنین دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد، شهردار قم در این بازدید به بیان 

دستاوردهای شهرداری قم در طول هشت سال اخیر پرداخت.
تکمیل 5 رینگ مهم شهری، ساخت 24 تقاطع غیرهمسطح، برنامه ریزی برای 
ساخت 10 تقاطع مهم شهری، تحول روسازی معابر با توزیع نزدیک به دو هزار 
تن آسفالت در معابر شهری، ارتقای سرانه فضای سبز شهر قم از 13.8 متر به 
ازای هر نفر به بیش از 20 متر، افزایش ایستگاه آتش نشانی از 18 ایستگاه به 
24 ایستگاه و افزایش سهم حمل ونقل عمومی از سفرهای شهری از 5.7 درصد 
به 11 درصد ازجمله موضوعاتی بود که شهردار قم در توضیحات خود به وزیر 

کشور ارائه کرد.
افزایش 10 درصدی سهم درآمدهای پایدار در بودجه شهرداری قم، افزایش 
ارائه خدمات غیرحضوری به شهروندان از صفر درصد خدمات به 40 درصد، 
کاهش میانگین زمان رسیدن نیروهای امدادی به محل حادثه به میزان 2.43 
دقیقه و افزایش 32 برابری سرانه هزینه های عمرانی در شهر قم در طی این هشت 
سال ازجمله موضوعاتی بود که در داده نماهای غرفه قم برای مسئولان وزارت 

کشور و شهرداری های کلان شهرها به نمایش درآمد.
معرفی قم به عنوان شهر بین المللی، پایگاه تفکر شیعی جهان، شهر ملی 
انگشتر، شهری با قدمت هفت هزارساله و شهری با ظرفیت های معنوی متعدد 

ازجمله حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران از دیگر برنامه های غرفه شهرداری 
قم در نمایشگاه »تعالی حکمرانی شهری« بود.

نظام مسائل شهر قم از دیگر مسائلی بود که در این غرفه در قالب تابلونوشته 
ارائه شد و شهردار قم توضیحاتی درباره آن بیان کرد. از جمله این مسائل می توان 
به نیازهای شهر قم در حیطه حمل ونقل عمومی، لزوم همراهی دولت در تأمین 
اراضی برای پروژه های عمرانی و زیست محیطی، لزوم توجه دولت به مسئله گرانی 
قیر و نیاز شهر قم در این زمینه، لزوم تحول نگاه ساختاری به شهرداری ها، اهمیت 
بافت های ناکارآمد شهری و لزوم توجه دولت به این مسئله و چالش های هسته 

مرکزی شهر قم اشاره کرد.
در این نمایش اسناد بالادستی عملکردی شهرداری قم از جمله سند چشم انداز 
قم 1414 و برنامه های عملیاتی قم 1400 و قم 1404 به بازدیدکنندگان معرفی 

شد.
گفتمان تحول شهری ذیل شعار »قم در مسیر تحول« از مهم ترین بخش های 
این غرفه بود که داده نماها و نماهنگ هایی در این راستا تدوین و به معرض نمایش 

گذاشته شد.
یکی دیگر از برنامه های غرفه شهرداری قم در این نمایشگاه، ارائه طرح شهربانو 
به عنوان طرح پایلوت اجرای برنامه های مرتبط با شهرداری در حیطه حجاب و 

عفاف به مسئولان و بازدیدکنندگان بود.
همچنین در این غرفه خادمان حرم مطهر و مسجد مقدس جمکران نیز حضور 

داشته هدایای تبرکی شهر مقدس قم را میان بازدیدکنندگان تقسیم می کردند.

وزیر کشور در بازدید از غرفه شهرداری قم در نمایشگاه تحول حکمرانی شهری؛

 شهرداری قم الگوی تدوین عملکرد شهرداری ها

گل آرایی ضریح حرم حضرت معصومه)س( به مناسبت میلاد امام رضا)ع(

فوت هزار و 217 نفر در سوانح رانندگی تعطیلات نوروز 
رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور گفت: در ایام 20 روزه تعطیلات نوروز 1402، هزار و 217 نفر در تصادفات رانندگی 
جان خود را از دست دادند که این تعداد در مقایسه با مدت مشابه در سال گذشته، 71 نفر افزایش داشته است.عباس 
مسجدی رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور بیان کرد: در اصول پایه ه ای سازمان پزشکی قانونی کشور، مهم ترین 
ماموریت خود را خدمت به مردم و کارآمدکردن سازمان می دانیم.وی با اشاره به بحث فوتی های ناشی از وقوع تصادفات 
در کشور، گفت: در ایام 20 روزه تعطیلات نوروز 1402 )بازه زمانی 25 اسفند 1401 تا 15 فروردین 1402( هزار و 217 
نفر از هموطنان عزیزمان در تصادفات رانندگی جان خود را از دست دادند که این تعداد در مقایسه با مدت مشابه در 
سال گذشته، 71 نفر افزایش داشته است.مسجدی با اشاره به رشد 6.2 درصدی تلفات حوادث رانندگی در نوروز سال 

جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل، اظهار کرد: از کل جانباختگان نوروز امسال 884 نفر مرد و 333 نفر زن بودند.

چند قاضی زن در کشور داریم؟
رئیس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، اعلام کرد که در حال حاضر، 16 زن نماینده مجلس، 8 شهردار زن و 
1121 قاضی زن در کشور داریم.بابک نگاهداری در مراسم افتتاحیه نخستین دوره آموزشی زنان و حکمرانی که از سوی 
کمیسیون ملی یونسکو ایران و با همکاری چند ارگان و نهاد دیگر از جمله معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
برگزار شد، اظهارکرد: 27.5 درصد از اعضای هیات علمی زنان هستند. 735 مدیر عامل شرکت های دانش بنیان و 
2300 نفر از هیات مدیران شرکت های دانش بنیان زنان هستند. در حال حاضر 482 کرسی مدیریت شهری در دست 
زنان است و ما 8 شهردار زن داریم.گاهداری با بیان اینکه 31.5 درصد از عرصه فناوری اطلاعات توسط زنان جلو می رود، 
تصریح کرد: 20 درصد از مدیریت مراکز کارآفرینی با زنان است و 25.2 درصد از پست و مشاغل مدیریت دولتی با زنان 

است. 16 زن نماینده مجلس و 1121 قاضی زن داریم.

تاج: فوتبالیست نباید وارد بازیهای سیاسی شود
رئیس فدراسیون فوتبال گفت : فوتبال یک بند مهم و اساسی دارد و آن این هست که فوتبالیست نباید وارد بازی های 
سیاسی شود.مهدی تاج روز سه شنبه در حاشیه انتخابات هیات فوتبال استان کهگیلویه و بویراحمد در یاسوج در پاسخ 
به سئوال خبرنگاری که پرسید برای جلوگیری از سیاسی شدن فضای فوتبلی کشور چه باید کرد ،اظهار کرد:فوتبالیست 
ها نباید وارد بازی های سیاسی و یا نژادپرستی شوند، چرا که بازیکنان پولهای خوبی می گیرند و دولت برای آن ها هم 
هزینه می کندبنابراین لذا نباید به چنین موضوعاتی ورود داشته باشند .رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص کمبودهای 
مالی برای آوردن کمک داور ویدئویی به کشور، گفت: تنگناهایی وجود دارد اما با وجود همه آنها ما VAR را به کشور 

خواهیم آورد.

 کشف بزرگترین انبار غیر مجاز دارو ی کشور
رئیس پلیس پایتخت گفت :در راستای مبارزه با فروشندگان غیرمجاز دارو در فضای مجازی اخیرا همکاران من در 
تیم های رصد پلیس فتا پایتخت از فعالیت گسترده یک تیم توزیع دارو در فضای مجازی که اقدام به فروش عمده دارو 
می کردند با خبر شده و رسیدگی به موضوع را در دستور کار خود قرار دادند.کارشناسان پلیس فتا پایتخت اقدامات ویژه 
خود را آغاز کردند و مشخص شد این افراد دارو های کمیاب و مورد نیاز جامعه را با سندسازی نسخه های الکترونیک و ثبت 

نسخه برای افراد سالم بعنوان بیمار از چرخه قانونی خارج می کردند.

وام ودیعه مسکن 200 میلیون تومان شد
نمایندگان مجلس در جریان رسیدگی به ماده 11 طرح دو فوریتی ساماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها، با افزایش 
وام ودیعه مسکن در سال اول اجرای این قانون در تهران به 200 میلیون تومان موافقت کردند.به گزارش ایرنا؛ بر اساس 
این مصوبه بانک مرکزی موظف است در صورت تصویب شورای عالی مسکن از طریق بانک های عامل نسبت به پرداخت 
تسهیلات ودیعه مسکن به گروه های هدف با تعیین وزارت راه و شهرسازی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اقدام کند.

فرش های کاخ سعدآباد گم نشده است!
مسعود سپهرزاد، رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف گم شدن فرش های کاخ سعدآباد را رد کرده و گفته است : 
این فرش ها به مکان دیگری منتقل شده اند.او گفته است: فرش ها از کاخ سعدآباد به موزه فرش ایران در چهارراه فاطمی 
انتقال داده شدند؛ و اظهارنظر وزیر پیشین درباره بی ارزش بودن این فرش ها ریشه در ناکاربلدی و بی سوادی وی دارد.

واکنش عضو دفتر حفظ ونشر آثار رهبر انقلاب به یک ادعا
 فضائلی، عضو دفتر حفظ ونشر آثار رهبر انقلاب: ادعای اخیر درمورد دعوت رهبر انقلاب از موسوی برای حضور در 
انتخابات 88 درست نیسترهبر انقلاب از او دعوت نکردند بلکه درپی استفسار موسوی به او گفتند: نه می گویم بیایید نه 

می گویم نیایید ولی اگر بیایید و انتخاب شوید از شما حمایت و با شما همکاری خواهم کرد.

مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تشریح کرد:

جزییات اجرای طرح کالابرگ الکترونیک
مدیرکل دفتر هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم از اجرای سراسری طرح »کالا برگ الکترونیک« در 

استان خبرداد.
عباس شیرمحمدی در گفت وگویی خبری اظهار کرد: این طرح به منظور حمایت از سبد غذایی و سلامت 
مردم آغاز گردیده است، در طرح »کالابرگ الکترونیکی« امکان خرید اعتباری 10 قلم کالای اساسی با افزایش 

درصدی نسبت به یارانه نقدی و یک ماه زود تر از تاریخ واریز یارانه ها فراهم گردیده است.
وی در ادامع افزود: این امکان برای تمام افراد مشمول که حساب یارانه شان داخل استان افتتاح گردیده 
است، به صورت خودکار فعال خواهد شد. ضمن اینکه این طرح کاملا اختیاری بوده و هیچ نشان تجاری 

خاصی برای خرید کالا مورد تاکید قرار نگرفته است و مردم در خرید خود آزاد هستند.
شیرمحمدی تصریح کرد: مردم در سراسر استان می توانند با مراجعه به فروشگاه های مجاز و متصل به شبکه 

نسبت به استفاده از »کالابرگ الکترونیک« خود اقدام کنند.
مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم خاطرنشان کرد: پیگیری ها و جلسات لازم برای اجرا و 
عملیاتی شدن این طرح از مدت ها قبل بین وزارت کشور، استانداری قم، فرمانداران و سایر نهاد های مرتبط 

در استان انجام شده است و امیدواریم این طرح به شیوه مطلوب در استان قم اجرایی شود.
شیرمحمدی در پایان گفت: تنها دغدغه ای که ما در این طرح داریم بحث محدودیت اجرای طرح »کالا 
برگ الکترونیک« در شهرهای کوچک و دهستان هاست که امیدواریم اتاق اصناف و اتحادیه های مستقر در 
استان با اطلاع رسانی به واحد های صنفی جهت ثبت نام در سامانه »شما« این دغدغه را کاهش دهند تا مردم 

بخش های فوق الذکر مشکلی بابت استفاده از این طرح نداشته باشند.

رئیس گروه رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

قم ظرفیت بسیار بالایی در حوزه رسانه دارد 
رئیس گروه رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: این استان هم اکنون 504 رسانه مجوز 

دار فعالیت دارد و امسال نیز مجوز سه رسانه جدید صادر شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین علی اسماعیلی در گفت و گویی اظهار داشت: در میان سه مجوز صادر شده 
امسال،  یک فصلنامه اجتماعی – فرهنگی و 2 دوفصلنامه علوم انسانی یکی در زمینه فقه و حقوق و دیگری در 

زمینه الهیات و معارف وجود دارد.
وی بیان کرد: از میان کل رسانه های دارای مجوز در استان قم،  300 رسانه مکتوب فعالیت دارند.

وی ابراز داشت: ۹4 رسانه الکترونیک برخط و 110 رسانه الکترونیک غیر برخط نیز در استان قم دارای مجوز 
هستند که غیر برخط ها در روش هایی چون انتشار روی لوح فشرده منتشر می شوند.

اسماعیلی گفت: استان قم80 نمایندگی روزنامه های سراسری و خبرگزاری های رسمی کشور را نیز دارد که 
در حال فعالیت خبری و اطلاع رسانی در این استان هستند.

وی با اشاره به فرآیند صدور مجوز برای متقاضیان ایجاد رسانه گفت: افراد متقاضی باید به سامانه جامع رسانه 
های کشور مراجعه کنند و کلیه فرآیند صدور مجوز به صورت ملی در مرکز انجام می شود.

وی ادامه داد: زمانی که افراد مدارک مورد نیاز را برای درخواست مجوز بارگذاری می کنند پس از تایید در 
مرحله اول باید اصل مدارک به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ارسال شود. اسماعیلی افزود: قم ظرفیت بسیار 

بالایی در حوزه رسانه دارد و یکی از مهمترین تامین کننده های انتشار دانش در حوزه علوم انسانی است.
 

استاندار قم خواستار شد؛

تشکیل کارگروه های تخصصی و عملیاتی
 برای حل مشکلات قم 

استاندار قم با اشاره به اینکه در طول یک ونیم سال گذشته رویکرد و جهت گیری مناسبی صورت گرفته 
است گفت: در استان قم مسائل و چالش هایی از سالیان گذشته باقی مانده که باید این عقب ماندگی ها 

جبران شود.
استاندار قم سیدمحمدتقی شاهچراغی در دومین نشست »فصل حضور« بر تشکیل کارگروهی تخصصی 
برای بررسی مسائل و مشکلات استان با حضور اساتید دانشگاه های استان تاکید کرد و افزود: باید این 
نشست ها تخصصی تر، عملیاتی تر و با موضوعات مرتبط در قالب کارگروهی تشکیل شود و با هم افزایی هم 

می توان نحوه اجرا را اصلاح نمود تا نتایج مشخص تری داشته باشیم.
وی در بخش دیگری از سخنانش به مسئله کم آبی در استان قم اشاره کرد و افزود: تامین آب مورد نیاز مردم 

از حوزه های آبریز شمال و جنوب کشور در دست پیگیری قرار دارد.
شاهچراغی بر بهره گیری بیشتر از پساب در استان تاکید کرد و گفت: قرارداد دو هزار و 500 میلیارد تومانی 

برای استفاده از پساب با بخش خصوصی نیز منعقد شده و در مرحله اجرا قرار دارد.
وی در بخش دیگری از این مراسم بر توانمند سازی و تربیت نیروی انسانی تاکید کرد و افزود: استان قم بدلیل 

وجود حوزه علمیه در نیروی انسانی از ظرفیت بسیار ویژه ای برخوردار است.

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم مطرح کرد؛

تولید کامل آسفالت موردنیاز شهرقم 
در مجتمع امیرکبیر

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به تولید کامل آسفالت 
موردنیاز شهر در مجتمع امیرکبیر گفت: با تلاش های انجام شده، نیازهای بتنی برای 

پروژه های عمرانی و تولید جداول در این مجتمع به سمت تکمیل شدن می رود.
مسعود بخشی ، با اشاره به اقدامات انجام شده در سال 1401، اظهار کرد: در سال 

گذشته 150 هزار تن آسفالت در مجموعه امیرکبیر تولید و در سطح شهر توزیع شد.
وی ادامه داد: تولید آسفالت در کارخانه امیرکبیر موجب شد تا علیرغم افزایش 
شدید قیمت قیر، شهر قم جزو کلان شهرهایی باشد که برای تأمین آسفالت و استفاده 

از آن برای خدمت رسانی به مردم مشکلی نداشته باشد.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با بیان اینکه کارخانه بتن مجموعه 
امیرکبیر چندین سال بلااستفاده و به حالت متروکه درآمده بود، مطرح کرد: باتوجه 
به مشکلات تأمین بتن در شهرداری و پرداخت رقم های بالا برای تأمین آن، در سال 

1401، بخش بتن مجموعه امیرکبیر نیز مجدداً راه اندازی شد.
این  مجدد  راه اندازی  برای  امکانات  کردن  فراهم  از  پس  کرد:  خاطرنشان  وی 
کارخانه، رایزنی ها با بخش خصوصی انجام شد و در نهایت این کارخانه به بخش 

خصوصی واگذار شد.
بخشی با اشاره به اینکه در سال گذشته بخش خصوصی توانست حدود سه هزار و 
500 مترمکعب بتن تولید کند، عنوان کرد: این کارخانه می تواند بازوی قدرتمندی 
برای سازمان و پروژه های شهری باشد، چراکه دیگر نیازمند خرید بتن با قیمت های 

بالا نیستیم.
وی با تأکید بر اینکه کارخانه بتن یکی از نقاط عطف مجتمع امیرکبیر است، اذعان 
کرد: همچنین در حوزه آسفالت نیز باتوجه به اینکه ماسه 06 یکی از متعلقات اصلی 
تهیه آسفالت است، توانستیم اگرچه در انتهای مردادماه موجودی این ماسه صفر بود، 

ولی در ادامه روزانه 500 تن ماسه 06 تولید کنیم.
سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به اینکه در این فرآیند سنگ 
لاشه خریداری شده و تبدیل به ماسه 06 می شود، تصریح کرد: در حال حاضر حدود 
40 هزار تن ماسه06 در مجموعه امیرکبیر وجود دارد که می تواند به راحتی پاسخ گوی 

نیازهای شهری باشد.
 

سرپرست معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ؛

امسال ۳۰ تقاطع شهر قم 
هوشمند می شود

سرپرست معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم، یکی از اقداماتی که آگاهانه 
سرعت شبکه معابر را پایین می آورد را ایجاد تقاطعات چراغ دار دانست.

رضا خانه زاد یزدی ، یکی از سیاست ها در راستای مدیریت بهتر سرعت معابر را ایجاد 
تقاطع های چراغ دار دانست و اظهار داشت: در کنار توسعه حمل ونقل همگانی و 
ترویج خطوط انبوه بر، ایجاد این تقاطع ها و هوشمند سازی آن ها بسیار با اهمیت 

است.
وی با بیان اینکه یکی از اقداماتی که آگاهانه سرعت شبکه معابر را پایین می آورد 
تقاطع چراغ دار است، ابراز کرد: اقتضای ایجاد این نوع تقاطع در معابر پررفت وآمد، 
هوشمند سازی است که تأخیر و طول صف خودرو را کاهش داده و انضباط بهتری 

ایجاد کند.
سرپرست معاونت حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم اضافه کرد: درگذشته راهبرد 
این بود که تقاطع ها بسته و دوربرگردان احداث شود تا به تبع آن سرعت در شبکه معابر 
بالا برود، اما در حال حاضر این نگاه ایجادشده که به تدریج باید تقاطع های چراغ دار 

در سطح شهر را افزایش داد.
وی با بیان اینکه هوشمند سازی و ایجاد تقاطع های همسطح از سال 1401 آغاز 
و حدود 30 میلیارد تومان هزینه برای آن صورت گرفت، اذعان کرد: در حال حاضر 
سامانه مرکزی کنترل تقاطع های هوشمند ایجادشده است که کار مدیریت این 

تقاطع ها را ساده می کند.
خانه زاد با تأکید بر اینکه در سال 1401 هفت تقاطع شهر قم هوشمند شد مطرح 
کرد: برای سال 1402 با خرید تجهیزات و تکمیل سامانه هوشمند، به دنبال اجرا 
در 30 تقاطع هستیم که ایجاد این تقاطع ها بر اساس اولویت ها و برنامه زمان بندی 

صورت می گیرد.
وی با اشاره به اینکه اجرای این تقاطع ها در میان مردم بازخورد خوبی خواهد 
داشت، تصریح کرد: قطعاً این قبیل اقدامات و تغییر ذائقه مردم یک شبه رخ نخواهد 

داد و در این زمینه باید با صبر و حوصله رفتار کرد.

مدیر منطقه هشت شهرداری قم مطرح کرد:

همکاری کامل در راستای تسریع در 
روند پروژه های نهضت ملی مسکن

ملی  نهضت  پروژه های  خصوص  در  گفت:  قم  شهرداری  هشت  منطقه  مدیر 
مسکن تاکنون 1500 دستور نقشه و پیش نویس علی الحساب پروانه ساختمانی 
برای حدود 32هزار واحد مسکونی تنظیم شده که در نوع خود ازنظر سرعت عمل 

کم نظیر است.
محمدحسین علی اکبری با اشاره به همکاری های معاونت شهرسازی و معماری 
شهرداری در جهت سرعت بخشیدن به پروژه های طرح نهضت ملی مسکن در قم 
اظهار داشت: با توجه به مصوبات شورای مسکن به ریاست استاندار در خصوص 
اراضی 560هکتاری، شهرداری نسبت به پیش نویس علی الحساب پروانه و دستور 

تهیه نقشه اقدام نموده است.
مدیر منطقه هشت شهرداری قم در ادامه ابراز کرد: با توجه به تعهدات اداره کل راه 
و شهرسازی نسبت به تعیین واگذاری سهم شهرداری، امیدواریم در اسرع وقت در 

این خصوص اقدام شود.
وی سرعت بخشیدن به پروژه های نهضت ملی مسکن را یک ضرورت عنوان کرد و 
افزود: با توجه به معضلات کشور در حوزه مسکن ضروری است تمامی دستگاه ها به 

فراخور حیطه وظایف خود نهایت همکاری را در این خصوص داشته باشند.
علی اکبری خاطرنشان کرد: در خصوص پروژه های نهضت ملی مسکن تاکنون 
حدود  برای  ساختمانی  پروانه  علی الحساب  پیش نویس  و  نقشه  دستور   1500
32هزار واحد مسکونی تنظیم شده است که در نوع خود ازنظر سرعت عمل کم نظیر 
است و در این راستا شهرداری منطقه نهایت همکاری را جهت تسریع در روند پروژه 

داشته است.

مدیرعامل سازمان پسماند شهرداری قم خبرداد:

فعالیت های مستمر اکیپ های 
جمع آوری سگ های ولگرد 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم گفت: برخی از دامداری ها در 
محدوده شهری اقدام به رهاسازی سگ های ولگرد می کنند که دراین باره پرونده 

انتظامی و قضایی تشکیل می شود.
سید عبدالله میرابراهیمی در گفتگویی پیرامون وجود سگ های ولگرد در اطراف 
شهر اظهار داشت: جمع آوری سگ های ولگرد به طور مستمر در طول ایام سال و هر 
روز توسط پیمانکاران شهرداری انجام می شود و کل محدوده شهری تحت پوشش 

این طرح قرار دارد.
وی با اشاره به وجود سگ های ولگرد در اطراف بلوار فردوسی ابراز کرد: متأسفانه 
حریم بلوار پیامبر اعظم)س( و حدفاصل بلوار جمهوری و در محدوده بلوار فردوسی 
چند مجموعه دامداری فعال است که در کنار آن نگهداری سگ نیز صورت می گیرد.

مسئولان برای انتقال دامداری ها به خارج شهر کمک کنند
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم اضافه کرد: این سگ ها در برخی 
از ساعات روز رهاسازی می شوند، که در این زمینه سعی شد جمع آوری سگ های 
ولگرد استمرار داشته باشد و در کنار آن پرونده قضایی و انتظامی برای دامداری ها 

تشکیل شود.
وی با تأکید بر اینکه این دامداری ها باید نسبت به نگهداری دام در داخل واحد و یا 
فعالیت خارج از شهر اقدام کنند خاطرنشان کرد: این موضوعات امیدواریم به زودی 
انجام شود ولی تا زمانی اجرایی، اکیپ شهرداری به صورت مستمر در سطح شهر 

فعالیت خواهند داشت.
میرابراهیمی تصریح کرد: طرح جمع آوری سگ های ولگرد در سطح شهر با جدیت 
دنبال می شود و باید مسئولان نیز تلاش کنند در انتقال واحدها در از محدوده شهری 

پیگیری های لازم را داشته باشند.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از آغاز فعالیت نهالستان ثامن با بیش 
از چهار و نیم هکتار مساحت خبرداد و گفت: علاوه بر جذب یک میلیارد تومان اعتبار 
ملی، یک میلیارد و 820 میلیون تومان نیز از مشارکت های مردمی و بخش خصوصی 
برای احداث این نهالستان و طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در قم هزینه 

شده است.
محمد شعاعی روزسه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به اجرای طرح 
مردمی کاشت یک میلیارد درخت در ایران گفت: این طرح در راستای یک حرکت 
جهانی بوده و مختص ایران نیست و با هدف توسعه پوشش گیاهی، توسعه زراعت 
چوب، تقویت سفره های آب زیر رمینی، ممانعت از گسترش ریزگردها و جلوگیری از 

سیلاب های مخرب درحال انجام است.
وی با بیان اینکه سهم استان قم از طرح کاشت یک میلیارد درخت، هشت میلیون 
درخت است، عنوان کرد: برای سال جاری کاشت دو میلیون نهال هدف گذاری 
شده است که تحقق این هدف نیازمند احداث یک نهالستان بود و پارک جنگلی 

ثامن به عنوان محلی مناسب برای احداث این نهالستان درنظر گرفته شد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم، خاطرنشان کرد: عملیات احداث 
نهالستان ثامن در استان قم در شرایطی آغاز شد که یک ریال هم اعتبار دولتی برای 
طرح یک میلیارد درخت اختصاص نیافته بود اما با وجود همه سختی ها همانند 
همیشه، مردم، خیرین و بخش خصوصی پای کار آمدند و نگذاشتند که کار بر زمین 

بماند.
وی گفت: از اواخر سال 1401 کار احداث این نهالستان در مساحتی بیش از چهار 
و نیم هکتار در ورودی پارک ثامن الائمه آغاز شد و برای پیشبرد مراحل اصلی کار یک 

میلیارد و 820 میلیون تومان از محل مشارکت های مردمی هزینه شده است و اکنون 
نیز یک میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی برای تامین هزینه های کارگری اختصاص 
یافته است. شعاعی تصریح کرد: بخش های جانبی این نهالستان همچنان درحال 
تکمیل است اما بخش های اصلی نهالستان ثامن تکمیل و عملیات قلمه گیری و 

کاشت قلمه پایان یافته و کاشت بذر ادامه دارد.
وی از تامین و بارگیری بیش از هزار و 650 تن لایه یا همان خاک زراعی مورد نیاز 
برای آماده سازی نهالستان ثامن با هزینه بالغ بر 140 میلیون تومان با بهره مندی از 
ظرفیت های مردمی خبر داد و عنوان کرد: حدود 330 میلیون تومان هزینه سرویس 
جا به جایی کود، لایه  و ابزار و نهاده های مختلف بوده که این مبلغ با استفاده از 

مشارکت های مردمی تامین شده است.
شعاعی تصریح کرد: 18 متر مکعب بتن به مبلغ 27 میلیون تومان، پنج هزار و 
۹00 کیلوگرم کیسه گلدانی به مبلغ 354 میلیون تومان، یک دستگاه کیسه پرکن به 
مبلغ 320 میلیون تومان، تامین و حمل ماسه و بادامی به مبلغ حدود شش میلیون 
تومان از جمله دیگر مشارکت های مردمی استان قم برای فراهم سازی زمینه کاشت 

یک میلیارد درخت است.
وی ادامه داد: اصلاح پمپ و سیستم آبیاری به مبلغ 22 میلیون تومان، تهیه، تامین 
و حمل بذر اکالیپتوس، بادام کوهی، اتریپلکس و تاغ مورد نیاز به مبلغ 70 میلیون 
تومان و تامین ماشین آلات مورد نیاز نظیر بولدوزر، گریدر، باب کت، کامیون، لودر 
برای اجرای عملیات های پیش بینی شده در محل نهالستان جمعا به ارزش ریالی 
370 میلیون تومان توسط بخش های خصوصی، خیرین، شهرداری، بنیاد مسکن و 

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای تامین شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد:

آغاز فعالیت نهالستان ثامن با مساحت بیش از 4/۵هکتار 

شهردار قم گفت: خدمات شهرداری ها با زندگی 
مسیر  از  مانع زدایی  و  دارد  سروکار  مردم  روزمره 
مدیریت شهری سرمایه های اجتماعی نظام را ارتقا 

خواهد داد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در حاشیه رویداد 
تحول حکمرانی شهری که در وزارت کشور برگزار 
شد، در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: برگزاری 
در  کاری  تحول حکمرانی،  و نشست  نمایشگاه ها 
مسیر حل معضلات شهرداری ها است که هدفی 
به  با اشاره  بسیار ارزشمند محسوب می شود. وی 
که  هستند  خدومی  ارگان های  شهرداری ها  اینکه 
نشان  را  خودش  مردم  زندگی  در  حرکت هایشان 
شهرداری ها  دوش  به  که  وظایفی  افزود:  می دهد 
زندگی  با  اهمیت،  و  گستردگی  بر  علاوه  است، 
وظایف  این  از  بسیاری  و  گره خورده  مردم  روزمره 
حتی یک روز امکان تعطیلی ندارد. به عقیده شهردار 
نیکی  به  و مشکلات شهرداری ها  اگر مسائل  قم، 
شناخته شده و برطرف شود، این ارگان ها می توانند 
و  ارائه کرده  به مردم  باکیفیت تری  و  بهتر  خدمات 

رضایت بیشتری را در جامعه ایجاد کنند.
وی با بیان اینکه باید نحوه حل معضلات مدیریت 
بتواند  شهرداری  که  برود  پیش  به گونه ای  شهری 
شهر را به درستی اداره کند خاطرنشان کرد: همه 
شهرداری  و  دارند  مدیر  به  نیاز  اجتماع  واحدهای 

و  بگیرد  عهده  به  را  شهر  اداره  سکان  باید  نیز 
به  این سکان داری می تواند  هرگونه مداخله ای در 

سرمایه های اجتماعی نظام ضربه وارد کند.
دکتر سقائیان نژاد گفت: در حال حاضر نزدیک به 
60 میلیون نفر در کشور شهرنشین هستند و حل 
مسیر  در  حرکت  معنی  به  شهرداری ها  معضلات 

ارتقای سرمایه های اجتماعی در کشور است.
وی با اشاره به اینکه شهرها از عوارض مردم اداره 
می شود ادامه داد: اگر مردم به شهرداری ها اعتماد 
داشته باشند، قطعاً مشارکت بیشتری در اداره شهر 
خواهند داشت و رضایت بیشتری نیز کسب خواهد 
شد. شهردار قم با اشاره به اینکه امروزه وزارت کشور 
در تماس مستقیم با شهرداری ها است و بیشترین 
نقش را در برقراری ارتباط میان شهرداری ها و دولت 
دارد، گفت: وزارت کشور می تواند در هیئت دولت 
و مجلس از شهرداری ها دفاع کند و در همین راستا 
ارگان  این  معضلات  حل  در  مهمی  بسیار  نقش 
برعهده گرفته است. وی افزود: برطرف شدن موانع 
کار شهرداری ها یک حرکت بسیار بزرگی برای ارتقای 

سرمایه اجتماعی نظام محسوب می شود.
نظام مسائل شهرداری ها گردآوری شود

سقائیان نژاد در پاسخ به سؤالی درباره شیوه برگزاری 
رویداد تعالی حکمرانی شهری در وزارت کشور، آن را 
اقدامی نو توصیف کرد و گفت: این رویداد به نوعی 

گام اول در این حوزه محسوب می شود. اگر این گام ها 
ادامه پیدا کند، می تواند به شناخت و حل مسائل 
کمک کند. وی اظهار داشت: شهرداری ها هم اگر 
این طریق مشکلاتشان  از  پیدا کنند که  اطمینان 
برطرف خواهد شد، مشارکت بیشتری در این برنامه ها 
خواهند داشت. شهردار قم خاطرنشان کرد: پیشنهاد 
من این است که پیش از برگزاری این همایش، نظام 
مسائل شهرداری و پیشنهاد ها جمع آوری و تدوین 
شود؛ سازمان شهرداری ها این مسائل را غربال گری 
و اولویت بندی کند و برگزاری نشست پس از طی این 
مراحل صورت بگیرد. وی افزود: کار کارشناسی باید 
پیش از برگزاری جلسات اصلی انجام شده و در داخل 
صورت  نهایی  بررسی های  و  تصمیم گیری  جلسه 
بگیرد تا گام های اجرایی تدوین شود. شهردار قم در 
ادامه به نحوه برنامه هفتم توسعه اشاره کرد و گفت: 
در این برنامه قطعاً باید سرفصلی برای شهرداری ها 
در نظر گرفته شود. شهرداری ها 372 وظیفه به دوش 
دارند که از تولد تا مرگ شهروندان را در برمی گیرد و 
نمی توان این ارگان را از برنامه ها و اسناد بالادستی 
کشور حذف کرد. وی بابیان اینکه مطابق بیانیه گام 
دوم انقلاب، استفاده از ظرفیت های عمومی مردم 
باید در دستور کار نظام قرار بگیرد اظهار داشت: اگر 
برای شهرداری ها بسترسازی خوبی صورت بگیرد، 

می توانند این هدف را تحقق بخشند.

شهردار قم دررویداد تحول حکمرانی شهری مطرح کرد:

اهمیت مانع زدایی از مدیریت شهری در مسیر کسب سرمایه های اجتماعی


